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sestanek «na vrhu* v moskvi

Sovjetski voditelji so obrazložili 
ostalim pogodbo z Zahodno Nemčijo

S tem se je odprla sirarna možnost za sklicanje evropske konfe
rence o varnosti - Možnost sporazuma o rešitvi statusa Berlina

(Od našega posebnega dopisnika)
, MOSKVA, 20. — Vrh državnih in partijskih voditeljev držav 
'anic Varšavskega pakta se je zvečer že zaključil. Očitno je *o- 

vi»tsko vodstvo svoje partnerje samo informiralo o podrobnostih 
"emško - sovjetskega sporazuma in o konkretnih sporazumih, do 
*terih je prišlo med razgovori Sovjetske zveze in kanclerjem 

^'Hvjem Brandtom. Ob koncu zasedanja je bilo izdano tiskovno 
Poročilo, v katerem je med drugim poudarjeno, da je sestanek 

Potekal v prijateljskem ozračju.
Vse kaže, da zanima sovjetsko 

Poteza, za katero je prav spora- 
‘Pm med ZRN in ZSSR ustvaril 
Sodnejše ozračje: sklicanje evrop- 

konference o varnosti. V ta 
amen je že od samega podpisa 

jPOfazuma poudarjalo glasilo KP

vodstvo druga zunanjepolitična

‘Pravda*, da je sporazum med
A in ZRN velike važnosti za vse 
Pave «sodalistične skupnosti*. 
JJ?raj vsak dan je sovjetski tisk 
izvijal izjave drugih držav in 
^t^jskih osebnosti iz Češkoslova-

ške, Nemške demokratične republi
ke, Poljske in Madžarske, v ka
terih se je podpisani sporazum zelo 
ugodno ocenjeval. Jasno je namreč, 
da so nekatere države, predvsem 
pa Poljska, Madžarska, Češkoslo
vaška in Vzhodna Nemčija zelo za
interesirane za navezano novih sti
kov na gospodarski in znanstveni 
ravni z gospodarsko najrazvitejšo 
državo Srednje Evrope.

druga obletnica okupacije češkoslovaške

Včeraj je bilo 
v Pragi mirno
Izredni policijski ukrepi - Zanimiv uvodnik 
glasila KPI «Unita» - Protest kitajske vlade

J^AGA, 20. — Juitri bo druga 
ca' ko je pet držaiv članic 

(a "jakega pakta Sovjetska žive 
Nemška demokratična 

jJ?®®ka, Bolgarija in Madžarska 
Hišico zasedla češkoslovaško in 
jAA je s tem končal proces mo- 

ter skladne z nacional- 
rjv/1 zahtevami izgradnje sodaliz- 
nu-v ČSSR. Lani je ob tej oblet- 
jS Prišlo do resnih manifestacij, 

je zasedla središče mesta, 
na stotine oseb in na 

-čer z izredno močnimi od- 
jj* ter celo z oklepnimi avtomo- 
t2.. Mokirala osrednji trg in upo- 

salziine bombe.
ič*0® je položaj drugačen in do 

ni nobenih znaikov, da bi
do manifestacij. Policijska& ■■■
se vrši na drugačen način,

kapilaren in na zunaj manj 
tfjFP", Tako danes ni prišlo do 

resnejših demonstracij ni- 
je Pasivnega značaja, čeprav se 
tajW®d dnevi mnogo govorilo, da 

"j ljudje ostali v stanovanjih 
<1° 20- ure. V preteklih 

hi«? so zavrnili na obmejnih pre- 
iJJJr iz Avstrije in Nemčije novi- 

' pravrike, študente, duhov-

ker še sedaj niso prejeli prispev* 
kov za kritje škode zaradi neurja 
lanskega leta. Intervenirala je po
licija, ki je izpraznila urade.

Resen spor 
v podjetju FATME

RIM, 20. — Danes so po posre
dovanju podtajnika za delo Tor os a 
na ministrstvu za delo uredili de
lovni spor v rimskem podjetju 
FATME, kjer je bila proizvodnja 
ustavljena že dober mesec in pol. 
Poročilo ministrstva pravi, da sta 
morali obe strani nekaj žrtvovati in 
da sta se obvezali, da se obnovi 
normalni položaj v podjetju ob pol
nem spoštovanju osebnih in sindi
kalnih svoboščin ter funkcije po
djetja. Proizvodnja se bo pričela 
ponovno jutri in to postopoma, kot 
izhaja iz tehničnih okoliščin.

S. to Čehoslovake, ki živijo v
kj so hoteli priti v Češko-

:v3p’®nja »UnitA* objavlja v tej 
ipA Uvodni' članek Tartarelle, ki 
i ^ da so se grobo zmotili tisti, 

. Pred dvema letoma menili, 
njJ*- KPI takrait sprejela svoje 
fcj?0 stališče zaradi oportuni- 
‘ajS- razlogov. V uvodniku je 

rečeno, da so v dramatič- 
^trenutku podčrtali svojo av- 
■Mii kar izhaja iz zgodovine 
nunske komunistične partije in 
s ^Posledica skupne poti, ko so 

skupaj s svetovnim de- 
i^®to gibanjem, z demokratič- 

J*1 revolucionarnim gibanjem 
Zgodovinsko je nuj- 

oj^ azličnost med silami, ki se 
- to isti ideal socializma, pri, «1 ideal socaauzma,
4 A! izhaja iz ideje, da 
1 A^-alizem predstavljati najviš- 

.. 'ko svobode za ljudi. Očitno
5 g* da se ta cilj ne doseže 
aLjr' način, kjer se izhaja iz 

toe ali zaostale družbe in 
iWPredstavl;i.a osnovo razvita to
lsto družba.

'sjjjJ zaradi tega ne namerava 
drugim modela sociali

sti ga razvoja temveč pospeše
no?«^110 možnost demokratične 

v družbah, ki so ustva- 
'SiijA^nibov zasebne lastnine nad 
Ij^ kalnimi sredstvi. V doseda- 
^ padavinskem razvoju ni mo- 
'UnA^slitd o demokratični in an- 

glisti čni zvezi brjz Sovjet
ov j °to in brez socialističnih dr- 
«, u1 kar ba bilo še slabše fron- 
štj bi se borila proti tem si-

^jsK^kinga poročajo, da je Ki 
A , tožila odločen ustni pro 

< češkoslovaške oblasti o- 
njg^toijo normalne diplomatske 
i(! veleposlaništvi Kitajske
Hliv^bodže v Pragi. Veleposla- 

Kambodže v Pragi je pred 
%jL"®tirni dnevi zasedla skupina 

bi podpirajo odstavl.ie- 
f pJ^^dsednika kamboške drža- 

Sihnuulka ter je češko- 
»J? Policija poslopje obkolila 

J^jj^ogočila kakršen koli stik s 
KeiJ0, V kitajskem protestu je 
i6 dki<la so od 13. avgusta da- 
A )™toiatskii predstavniki Kita i- 
k imeti večkrat normal-
^t^omatsike stike z veleposla- 
^ Kambodže in da so jim 

Prečni.

20. — Skupina kmetov 
,.zasedla pokrajinski sedež 

»Coltivatori diretti* v 
w°testa zaradi krize sadja in

V zvezi z možnostjo sklicanja ev
ropske konference o varnosti se 
med drugim poudarja važnost dej
stva, da je sovjetsko vodstvo iz
polnilo pogoje, ki so jih postavljale 
nekatere zahodne države, se pravi 
dogovor z ZRN in začetek reše
vanja berlinskega vprašanja, ki je 
vsa zadnja leta kot Damoklejev 
meč visel nad medblokovskimi od
nosi. Svojim partnerjem sta Brež- 
njev in Kosigin bržkone posredo
vala tudi svoje vtise o možnostih, 
da bi se čim hitreje zaključili do
govori med ZRN in Poljsko (delno 
je bil prav v moskovskem sporazu
mu premoščen problem priznanja 
poljskih meja, saj je ZRN jasno 
priznala mejo na Odri in Nisi), 
kakor tudi svoj pristanek za za
četek novih diplomatskih pobud iz 
»normalizirane Prage*.

Verjetno pa je, da so bili glavni 
sobesedniki sovjetskih voditeljev 
prav Nemci, tokrat iz Nemške de
mokratične republike. Njihova de
legacija na zasedanju v Kremlju je 
bila številčno zelo močna in se po 
sestavi močno razlikovala od drugih 
predstavništev, v katerih so bili 
predvsem predsedniki vlad in tajni
ki komunističnih oziroma združenih 
delavskih partij. Berlinsko vlado 
posebno zanimajo možnosti za za
ključek razgovorov med obema 
Nemčijama, ki so se pričeli s sre
čanjem v Ehrfurtu med kanclerjem 
Brandtom in predsednikom vzhodno
nemške vlade Willijem Stoppom.

V zvezi s tem, ni izključeno, da 
bo še pred ratifikacijo sporazuma 
med ZRN in SZ, ki bo v Bonnu, 
sklenjen sporazum o ohranitvi« sta
tusa quo» v Berlinu. Sovjetski vo
ditelji so se baje molče obvezovali, 
da bodo podprli vse napore velesil 
sklenjen sporazum o ohranitvi «sta- 
nih držav se po sestanku že vra
čajo domov. Ni še znano, če je od
potovala tudi vzhodnonemška de
legacija.

Stojan Spetič

Boj proti portugalskim 
kolonialistom v Gvineji

ADIS ABEBA, 20. - Glasnik 
organizacije za afriško enotnost 
OUA je danes izjavil, da so prejeli 
telegram afriške stranke za neod
visnost Gvineje, da so partizani v 
zasedi ubili skupino Portugalcev

in med njimi štiri parlamentarce. 
Glasnik Je tudi povedal,, da gre za 
poročilo o bojdih proti Portugalcem 
in da so to poročilo predložili o- 
svobodilnemu odlboru, ki preučuje 
razne akcije afriških osvobodilnih 
gibanj.

V portugalski prestolnici Lizboni 
so potrdili vest o smrti štirih par
lamentarcev, vendar pa pravijo, da 
ni šlo za zasedo temveč za običaj
no nesrečo. Po teh vesteh naj bi 
bila skupina poslancev na obisku 
v portugalski Gvineji in da so se 
vozili s tremi helikopterji ‘er -ja 
se je zaradi slabega vremena en 
helikopter zrušil na tla. Našli so 
truplo enega izmed poslancev, ki 
so ga pokopali na Portugalskem.

V nedeljo stavka 
avtobusnih 
uslužbencev 
zasebnih podjetij

RIM, 20. — Danes so se sestala 
tajništva sindikalnih organizacij 
uslužbencev zasebnih avtomobilskih 
prog s koncesijami in so potrdila 
24-umo stavko, ki bo v nedeljo 23. 
avgusta. Sindikalni predstavniki so 
ugotovili, da ni prišlo še do no
benega sporočila s strani deloda
jalcev o možnosti rešitve spora in 
so napovedaR nove stavke, v koli
kor se spor ne bo rešil.

Smith poročal Nixonu 
o pogajanjih ŠALI

WASHINGTON, 20. — Predsednik 
Nixon je danes sprejel v Beli hiši 
delegacijo ZDA, ki jo je vodil ve
leposlanik Smith in ki se je ude
ležila na Dunaj druge faze ame
riško - sovjetskih pogajanj o omejit
vi strateškega orožja (SALT). Ve
leposlanik Smith je poročal pred
sedniku o pogajanjih na Dunaju, 
ki se bodo nadaljevala 2. septembra 
v Helsinkih.

OB ŠESTI OBLETNICI TOGLIATTIJEV! SMRTI

Spomini predsednika Tita 
na velikega voditelja KPI

Tito: Togliatti je prispeval in prispeva, da KPI lahko 
govori v imenu milijonov delovnih ljudi Italije

(Od nalaga dopisnika)
BEOGRAD, 20. — Ob lasti obletnici smrti generalnega tajnika 

Komunistična partija Italije Palmira Togliattija (umrl ja 21. septembra 
1964. leta na Jalti) beograjska »Politika* objavlja spomine pred
sednika Jugoslavije Tita o njegovih srečanjih in razgovorih s To
gliattijem ter govor, ki ga ja Togliatti imel med zadnjim bivanjem 
v Jugoslaviji na mitingu delavcev tovarne precizne mehanike v 
Beogradu. Govor je bil svoj Čas v jugoslovanskem tisku objavljen 
samo v izvlečkih. Originalni rokopis govora, ki ga je hranil inštitut 
Gramsci v Rimu, je vodja delega
cija Komunistične partije Italije na 
IX. kongresu Zveze komunistov Ju
goslavije Giorgio Napolitano izročil 
Zvez! komunistov Jugoslavije. Ro
kopis je bil te dni na Brionih Izro
čen predsedniku Titu, ki je ob tej 
priložnosti obudil svoje spomine 
na srečanja in razgovora s To
gliattijem.

zelo jasnoTito pravi, da ima 
sliko o Togliattiju kot izredni oseb
nosti v mednarodnem delavskem 
gibanju. Togliatti je bil, po bese-

Njegova navzočnost v Kominterni, 
kjer se je Tito med 7. kongresom 
Kominterne (julij — avgust 1935. 
leta) prvič srečal z njim, se je moč
no čutila. Po mišljenju Tita so bile 
v zadnjih 20 letih v Kominterni naj
pomembnejše osebnosti Dimitrov, 
Togliatti in Pivk. Tito se dobro spo
minja svojega prvega srečanja in 
razgovora s Togliattijem v Moskvi. 
Na vse je gledal nekam nenavadno 
in vprašujoče, celo na mene je tako 
gledal, ko sem se razgovarjel z

dah Tita, eden od redkih umov. I njim, pravi Tito. Govoril je precej

VČERAJ NA SESTANKU S PREDSEDNIKOM VLADE C0L0MB0M

Finančni ministri so izdelali 
ukrepe o gospodarski konjunkturi

Ne bodo povišali cen tobaka niti železniških tarif - Vlada se bo sestala pri
hodnji teden v četrtek - Natta o internacionalizmu in nacionalni vlogi KPI

RIM, 20. — Danes je bil napovedani sestanek med predstav
nikom vlade Colombom in finančnimi ministri, na katerem so izde
lali predloge za ukrepe konjunkturnega značaja. Dopoldne so bili 
na sestanku prisotni samo finančni ministri, popoldne pa se jim je 
pridružil še guverner Banca d'ltalis Carli.

Po sestanku je izjavil predsednik i 
vlade Colombo novinarjem: «lzčrpno 
smo preučili ukrepe, ki jih bomo 
uvedli. Naše delo je bilo plodno.
Sedaj je treba tehnično izdela ! 
ukrepe. Prihodnji teden in to v 
četrtek se bo sestala vlada. Pred 
tem pa bo prišlo še do sestankov 
med ministri, ki so najbolj nepo
sredno zainteresirani in kjer bodo 
ukrepe izpopolnili.*

Po dopoldanskem sestanku je mi
nister za zaklad Ferrari Aggradi iz
javil, da .je današnji sestanek za
ključen in nato na izrecno vpraša
nje novinarjev o novih davčnih bre
menih izrecno podčrtal, da «se ci
garet ne bo nihče dotaknil*.

Finančni minister Preti je izjav'1, 
da so «preučili vse vidike vprašanj,

TRIDNEVNI OBISK JORDANSKEGA KRALJA V ZAR

Husein in Naser razpravljata 
o premirju na Bližnjem vzhodu

Ameriška izjava o izraelskih obtožbah proti Egip
tu - predmet komentarjev v Kairu in Tel Avivu

KAIRO, 20. — Danes je prispel 
na tridnevni obisk v ZAR jordan
ski kralj Husein. Spremljajo ga nje
gov brat Mohamed, predsednik vla
de Al Riifai, zunanji minister A- 
tallaf in načelnik glavnega štaba 
Haddtha. To je prvi Huseinov obisk 
v Kairu po začetku premirja na 
Bližnjem vzhodu 7. t. m. Jordan
ski kralj se je takoj po prihodu, 
kjer ga je na letališču sprejel Na
ser, sestal z njim in njegovimi so
delavci. V kairskih obveščenih kro
gih poudarjajo, da bosta voditelja 
dveh arabskih držav, ki sta pri
stali na premirje z Izraelom, pro
učila sedanji položaj na Bližnjem 
vzhodu, zlasti v pogledu ameriške
ga načrta o miru. Gotovo je tudi, 
da bosta obravnavala vprašanje pa 
lestinskega odporniškega gibanja, 
kakor tudi odnos ostalih arabskih 
držav do Rogersovega načrta.

V jeruzalemskih diplomatskih kro
gih so potrdili vest, da je Izrael 
včeraj formalno predlagal, naj bi 
se pripravljalna pogajanja za mir 
na Bližnjem vzhodu vršila na rav
ni zunanjih ministrov. Hkrati Pa 
Izrael zavrača New York kot se
dež pogajanj, češ da to mesto ni 
najbolj primerno. Izraelski predlog 
je sinoči sporočil posredovalcu Zdru 
Ženih narodov Jarringu izraelski ve 
leposlanik pri OZN.

V istih krogih poudarjajo, da je 
Izrael predlagal za sedež pogajanj, 
namesto New Yorka, kako glavno 
mesto ob Sredozemlju ali v Evro 
pi, češ da bi bilo tu lažje imeti 
stike s svojimi vladami. V Jeru 
zalenlu so tudi sporočili, da bo 
Izrael imenoval svojega predstavni 
ka za pogajanja, takoj, ko bo Jarring 
odgovoril na predlog izraelske 
vlade.

Stališče vlade ZDA o izraelskih 
obtožbah, da je Egipt kršil pre
mirje, Je povzročilo tako v Kairu

kot v Tel Avivu obširne komen
tarje. Uradni glasnik egiptovske 
vlade je izjavil, da ameriško sta
lišče izraža »negotovost vlade ZDA 
pod pritiskom sionistov*. Poudaril 
je, da Izrael s to kampanjo na
merava preprečiti uresničitev re
solucije varnostnega sveta OZN od 
novembra 1967.

Kairski dnevnik »Al Ahram* pi
še, da so ZDA pod pritiskom Izrae
la sporočile, »da obstajajo doka
zi, da so bila egiptovska raketna 
izstrelišča premaknjena proti Sue 
škemu prekopu*. Po izjavah ame
riškega obrambnega ministra Lair 
da, ki je dejal, da ZDA ne morejo 
določiti dneva, kdaj naj bi Egipt 
premaknil svoja raketna izstrelišča 
proti Sueškemu prekopu, ugotavlja 
list, je izjava McCioskeya dokaz 
izraelskega pritiska na ZDA. »Al 
Ahram* dodaja, »da Izrael z za
ostritvijo te kampanje išče pretve
zo za oviranje Jarringove misije. 
Poleg tega pa Izrael pritiska na 
ZDA, da bi dobil nove «phantome* 
in «skyhawke».

Drugačni so seveda izraelski ko
mentarji. Vladni list «Davar» pi- 
če, da čeprav ameriški odgovor ne 
more pomiriti zaskrbljenosti Izrae
la, ni mogoče vendar pozabiti, da 
so ZDA poudarile, da bodo storile 
vse za ohranitev ravnovesja sil na 
Bližnjem vzhodu. Tudi drugi listi 
ugotavljajo, da če bodo ZDA spo
štovale svoje obljube o ohranitvi 
ravnovesja sil, Izrael mora čim- 
prej začeti pogajanja z Jarringom. 
Samo glasilo »Narodne verske stran
ke* je drugega mnenja in poudar
ja, »da ZDA zapirajo oči pred res- 
nico, ker nočejo -razžaliti Egipta in 
Sovjetske zveze*. S tem, pravi list, 
»opogumljajo napadalnost Kaira in 
Moskve*, r , ‘ ’

Druge arabske države pa niso 
rinio o^vaprka ameriški

izjavi o izraelskih obtožbah. V Bej
rutu je samo en list objavil o tem 
kratko vest in ugotavlja, da gre 
za «dvoumno izjavo*.

Medtem ko so na Sueškem pre
kopu topovi popolnoma utihnili in 
ni prišlo do nobenega drugega spo
pada po premirju, Izrael še vedno 
močno pritiska na Jordanijo z le
talskimi napadi. V Amanu so danes 
sporočili, da so izraelska letala 
napadla civilne avtomobile in tovor
njake na cesti v dolini Jordana. 
Med napadom sta bila dva civili
sta ranjena. To je že četrta izrael
ska kršitev prekinitve ognja na 
jordanski fronti, ugotavljajo v A- 
manu. Izraelci pa pravijo, da so na
padli gverilske postojanke, ki so 
z minometalci obstreljevali mesto 
Beisan.

o katerih razpravljajo*.
Minister za proračun in načrto

vanje G'olitti je rekel, da se se
daj ukvarjajo predvsem z vpraša
nji, ki predstavljajo pozitivni del 
ukrepov in to, kako bodo izkoristili 
nova sredstva, ki jih bodo dobili 
z davki in to še zlasti v zvezi 
z investicijami, ki naj povečajo 
proizvodnjo. Predvsem jih zanima, 
da izvedejo ukrepe na tak način, 
da ne bo prišlo do previsokega pri
tiska na finančni trg in da se bo 
davčni pritisk takoj pretvoril v mož
nosti za krepitev proizvodnje s po 
močjo kredita.

Vpr.: Kakšen je obseg davčnega 
odvzema?

Odg.: To še nismo določili. Gre 
za vsoto številnih postavk, za ka
tere obstajajo še nekatera vpraša
nja. Paket je dokaj zapleten.

Vpr.: Ferrari Aggradi je izključil 
možnost povišanja cen cigaret...

Odg.: Ta možnost je bila izklju
čena od samega začetka in me 
čudi, da se o njej govori in da jo 
je treba zanikati. Nikoli nismo upo
števali tobaka med možnostmi za 
davčni poseg.

Vpr.: Dopoldne so nekateri ome
njali možnost povečanja železniških 
tarif...

Odg.: O tem se ni nikoli govo
rilo, saj ni mogoče zamisliti pove
čanja davčnega pritiska na breme 
koristnikov železniških uslug.

Predsednik vlade Colombo se je 
danes sestal tudi z notranjim mini
strom Restivom.

Poslanec Natta objavlja v tedni
ku KPI »Rinasoita* uvodnik, v ka
terem obravnava umetno ustvarje
no nasprotje med intemacionaliz- 
mom in nacionalno vlogo partije. 
Natta ugotavlja, da je avtonomija 
KPI popolna in prihaja do izraza 
tudi v polni neodvisnosti pri oce
njevanju politike SZ in drugih so
cialističnih držav. Izdelava politi
ke KPI in njene vloge ni nekaj 
taktičnega in nekaj trenutnega, tem
več rdeča nit pri teoretični ute
meljitvi in izraz konkretne akcije. 
Ideja o »italijanski poti v sociali
zem* je lahko imela tudi zastoje 
in temačna razdobja, vendar pa 
gre za zaključek neke politične bor
be in to ne samo KPI temveč ce
lotnega komunističnega gibanja. Ko 
se je ugotovila nujnost različnih po

ti v borbi za socializem in ko se 
išče specifičnost in originalnost v 
odnosih s časom in med interna- 
cionalizmom ter nacionalnimi po
trebami v revolucionarnem boju.

Natta je zavrnil možnost, da se 
lahko iščejo in raziskujejo vpraša
nja avtonomije in se istočasno za
vrača intemacionalizem, saj je to 
nesprejemljivo ne šemo za komuni
ste temveč za vsako silo v Italiji, 
ki se resno ukvarja z vprašanjem 
socializma. Koncept različnih poti 
nacionalne avtonomije in v skladu 
s tem zavračanje načela o vodilni 
partiji, o vodilni državi, o mono- 
litizmu in o omejevanju suvereno
sti predstavlja tendenco, ki je pri
sotna v mednarodnem komunistič
nem gibanju. Prišlo je tudi do res
nih nasprotij in kontradikcij, do 
nevarne razlike med načeli in prak

gibanja vodijo do zaostajanja in za
vira,jo pozitiven razvoj.

Natta ugotavlja, da je napredek 
socializma v Italiji na avtonomen 
in originalen način tesno povezan 
z novimi mednarodnimi odnosi in z 
bistvenim preokretom Italije na ev
ropskem in svetovnem področju. Na
pori komunistov, da se Italija osvo
bodi omejevanja suverenosti, ki iz
haja iz atlantskega zavezništva in 
proti evropski politiki vladajočih 
razredov, ne pomeni zamaskirano 
željo, da se Italija vključi v različ
ni politični vojaški blok. Natta je 
v tej zvezi odločno podčrtal, da 
komunisti) sedaj in tudi v bodočno
sti v socialističnem režimu hočejo, 
da bi Italija bila izven kakršnega 
koli bloka. Gre skratka za kon
cept premostitve blokov in tudi v 
tem obstaja poseben pomen pogod- 

so, ki v stvarnosti socialističnih j be med Sovjetsko zvezo in Zvezno 
držav in v okviru komunističnega1 republiko Nemčijo.
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Uradni obisk 
U Tanta v SFRJ

Konec stavke v rudnikih Kreka-Banovia

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 20. — Zastopnik dr

žavnega tajništva za zunanje zade
ve Dragoljub Vujiča je obvestil na 
današnji prvi redni tiskovni kon
ferenci po poletnih počitnicah čas
nikarje, da bo generalni tajnik 
OZN U Tant na vabilo zveznega 
izvršnega sveta od 28. do 31. avgu
sta uradno obiskal Jugoslavijo.

U Tant se bo po vesteh Iz Nev 
Yorka med svojdm obiskom razgo- 
varjal z najuglednejšimi jugoslo
vanskimi osebnostmi, med drugimi 
s predsednikom Titom trj predsed
nikom zveznega izvršnega sveta Ri
bičičem o aktualnih mednarodnih 
vprašanjih, delu svetovne organiza
cije. In kot Je izjavil Vujiča, o treh 
pomembnih mednarodnih sestan
kih: Zasedanju Organizacije afri
ške enotnosti v Adis Abebi, sestan
ku na vrhu neuvrščenih v Eusaki 
ln jubilejnem zasedanju plenarne 
skupščine OZN.

Po uradnem obisku v Jugoslaviji 
bo U Tant odpotoval na tridnevni
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POLOŽAJ V JUGOVZHODNI AZUl

Kamboški partizani 15 km od Plinom Penha
PHNOM PENH, 20. — Kambo- Penhu je vest zasedbi te utrjene

ške osvobodilne sile so po nekaj 
dnevnih hud5h bojih zavzele vas 
Preak Tameak. ki leži samo 15 
kilometrov od Phnom Penha. To 
vest je potrdil tudi predstavnik pro- 
ameriške kamboške vlade.

Boji za Preak Tameak. ki so 
trajali nekaj dni, so bili zelo ostri. 
Partizanske osvobodilne sile so po 
nekaj dneh mirovanja nenadoma 
napadle to utrjeno postojanko kvi- 
zlinških čet. V Phnom Penhu pra
vijo, da so vas napadli trije ba
taljon'. Non Lonovi vojaki so se 
upirali močnemu in odločnemu par 
tizanskemu napadu samo s pomočjo 
sajgonskega letalstva in topniČark 
ki r’",t“jo r>o Mekongu. V Phnom

postojanke na vratih mesta povzro
čila precejšnjo zaskrbljenost če
prav uradni krogi menijo, da o- 
svobodilne sile ne nameravajo fron
talno napasti glavnega mesta.

Partizanski napad je bil nenaden 
in silovit. Osvobodilne sile so pred 
dokončnim naskokom močno obstre
ljevale sovražnikove položaje s top
ništvom in nvnometalci.

V Sajgonu pa .je ameriško povelj
stvo sporočilo, da so ameriške 
sile v zadnjih treh dneh izgubile 
dve reakcijski letali in tri helikop
terje. Letali in dva helikopterja

med neko nevihto. Z izgubo dveh 
letal in treh helikopterjev so Ame
ričani imeli tudi 12 mrtvih dva vo 
jaka pa pogrešajo.

V Južnem Vietnamu danes ni bi
lo posebnih spopadov. Glavna vo
jaška dejavnost je osredotočena o- 
krog utrjenih postojank sajgonske 
vojske «0' Redlly» in »Bamett* zra
ven laoške meje. Obe gnezdi saj- 
gonskih vojakov že nekaj dni moč
no obstreljujejo osvobodilne sile s 
topovi in minometalci. V prejšnjih 
dneh je prišlo v bližini teh dveh 
oporišč do ostrih spopadov, ko

obisk v Etiopijo, kjer se bo ude
ležil sestanka voditelja držav in 
vlad Organizacije afriške enotno
sti, ki se bo pričel 1. septembra 
v glavnem mestu Etiopije. Potem 
pa se bo vrnil v New York.

Na vprašanje o napovedanem u- 
rad nem obisku msgr. Casarohja je 
Vujiča dejal, da bo obisk Casaro- 
Jlja priložnost, da se Izmenjajo po
gledi o aktualnih mednarodnih 
vprašanjih obojestranskega intere
sa in o dvostranskih odnosih. Za
stopnik državnega tajništva je o- 
pomnil časnikarje, da se sodelova
nje med Jugoslavijo In Vatikanom 
uspešno razvija, kar pričajo tudi 
pisma, ki sta sl ju Izmenjala pa
pež Pavel VI. in predsednik Tito 
o pomembnih vprašanjih svetovne
ga miru.

Na pisanje urugvajskega tiska, 
češ da jugoslovanska vlada podpi
ra urugvajsko vlado v njenem sta
lišču, da ni potrebno pogajati se 
z ugrabitelji diplomatov, je Vujiča 
dejal, da je urugvajski tisk napač
no tolmačil jugoslovansko stališče 
in da ni praksa Jugoslavije, da bi 
se vmešavala v notranjo politiko 
drugih držav. Glede ugrabitve tu
jih diplomatov pa je znano, da Ju
goslavija ne odobrava takih metod.

Na vprašanje o pripravah bodo
če konference neuvrščenih v Lušn
ici, je Vujiča dejal, da po informa
cijah jugoslovanske vlade priprave 
uspešno potekajo. Napovedana u- 
deležba številnih držav, zanimanje 
In visoka stopnja odgovornosti, s 
katero se vsi udeleženci priprav
ljajo na konferenco, priča, da se 
z upravičenim optimizmom lahko 
pričakuje uspešen rezultat tretje 
konference na vrhu, Je izjavil za
stopnik državnega tajništva.

Izvršni odbor delavnega sveta 
Titovih rudnikov Kreka - Banoviči, 
Je danes po zagotovilu ravnatelj
stva železnic v Sarajevu, da bo že
leznica redno dobavljala rudnikom 
potrebne vagone za prevoz premo
ga, sklenil, da bo jutri rudnik, po. so hotelo patrulje sojJtoaeVft veja

»marinsov* je sestrelila protiletal-1 kov prebiti obroč osvobodilnih sil. trM^vnt prekinitvi dela, nadalje- 
ska zaščita osvobodilnih s’l. Tretji I ki so jih vsakokrat zavrnile in jim . val z redno proizvodnjo, 
helikopter pa se je zmšil na tla p--:--bmo-j, B. B.

rezervirano in z blago ironijo. Kas
neje sem doumel, da je bilo okrog 
naju takrat mnogo agentov in da 
je bil to vzrok njegove rezervi
ranosti, je dejal Tito. Na vpraša
nje, ali so stari revolucionarji, med 
njimi Togliatti, čutili stalinistične 
nepravilnosti, je Tito odgovoril potr- 
dilno, dejal pa je, da proti tem 
pojavom takrat ni bilo mogoče ni
česar podvzeti.

Te pojave, je dejal Tito. smo vsi 
mi. prijatelji in drugi, čutili kot 
težko in preveč bolno izkušnjo, 
tako da se ne bi smele več pono
viti. Tudi to je Togliattija in osta
le utrdlo v prepričanje, je dejal 
Tito, da je neobhodno potrebna za 
vsako giban.je, za vsako deželo po
sebna pot, posebna organizacija re
volucionarne borbe in graditev so
cializma. Togliatti in italijanski ko
munisti so z dolgo in plodno tra
dicijo od Gramscija do danes vne
sli precej originalnih in drznih idej 
tudi v svojo revolucionarno akcijo 
in v izkušnje mednarodnega komu
nističnega gibanja. Ni dvoma, je 
poudaril Tito, da je Togliatti ena 
od najpomembnejših, najsvetlejših 
osebnosti močnega in vplivnega ko
munističnega gibanja kot je italijan
sko, mogoče celo naiznačajnejša 
osebnost po Gramsciju.

Tito je dejal, da je Togliatti z 
velikimi simpatijami in spoštova
njem, podobno kot Dimitrov, gle
dal na borbo Komunistične partije 
Jugoslavije in jugoslovanskih n aro 
dov proti okupatorju. Ko je bil To
gliatti 1947. leta zadnjič v Jugo
slaviji, je dejal Tito, sva se po
drobno in dolgo razgovarjala o vseli 
važnih vprašanjih mednarodnega 
komimističnega gibanja. On je med 
drugim samokritično govoril o na
pakah in o tem, da so v Kominter
ni in ne samo v njej, z nezaupa- 
njem gledali na našo komunistično 
partijo, celo na našo oboroženo 
borbo. Osnovna Togliattijeva ideja 
v razgovorih je bila. po besedah 
Tita. da se mora vsaka partija us
meriti na svoje ljudstvo, na pro
bleme svoje dežele. Vi Jugoslova
ni ste v tem uspeli, je dejal ta
krat Togliatti. Tudi mi imamo ve
like možnosti, če bomo vodili pra
vilno politiko, če ne bomo sekta- 
šili. S svojim delom, dokler je bil 
živ in prav tako s pomenom in 
navzočnostjo njegovih idej, ie de
jal Tito, je Togliatti prispeval in 
prispeva, da komunistična partija 
Italije lahko govori tudi v imenu 
rrvlijonov delovnih ljudi te dežele. 
Tito je poudaril, da je bil Togliatti 
zelo privržen oktobrski revoluciji 
in njenim idealom, da je s težavo 
preživljal razne deformacije. Če je 
njegova kritičnost včasih po sili 
bila malo rezervirana, ni nikdar 
zapiral oči pred raznimi deforma
cijami, temveč je vedno z določe
nim in kritičnim sarkazmom opazo
val vse, kar se je dogajalo. Prav 
zato, ker je čutil duha oktobra, je 
zelo jasno videl, da se socializem 
v številnih in različnih pogojih ne 
more grad:ti po eni šabloni. Togliat 
ti je odbijal idejo o enem središču 
mednarodnega komunističnega giba 
nja in šablonske metode v borbi 
za graditev socializma. Govoril je 
o policentrizmu in posebni italijan
ski poti v socializem. On je upra
vičeno verjel, da ti pogledi odgo
varjajo tistim osnovnim idealom ok 
tobra, kakršne je videl Lenin, je 
zaključil Tito o svojem obujanju 
spominov na Togliattija.

V svojem govoru na mitingu de
lavcev tovarne precizne mehanike 
v Beogradu .je Togliatti med dru
gim izrekel priznanje junaški bor
bi narodov Jugoslavije skozi stolet
ja za svobodo in še posebno juna
ški borbi narodov Jugoslavije pod 
vodstvom komunistične partije v 
drugi svetovni vojni. Togliatti .je iz
javi, da je Komunistična partija 
Italije vedno vedela, da je Jugo
slavija socialistična dežela, v ta- 
teri vlada ljudstvo na demokrati
čen način in izrekel priznanje de
lavcem in komunistom Jugoslavi.ie 
za njihove velike zasluge v iskanje 
take poti socialističnega razvoja, 
ki odgovarja ne samo pogojem Ju
goslavije, ter temelii na močnem 
razvoju pobud množic in je zato 
resno povezana z demokratičnimi 
načeli in načeli socializma. To je 
velika vrednost vaših uspehov, ki 
jih nihče ne more danes zanikati, 
za vse narode, posebno za nas Ko
muniste drugih držav, je takrat 
izjavil Togliatti. Togliatti je takrat 
opozoril na važnost oktobrske re 
volucije in idej Lenina za razvoj 
socializma na svetu in izjavil, da 
se italjanski komunisti zavedajo, 
da morajo po lastni poti v skladu 
s svojimi gospodarskimi in socialni
mi pogoji graditi socalizem. To
gliatti je poudaril, da je vsem na
rodom potreben mir zaradi obram
be in razvoja demokratičnih svo
boščin in soc alisticnega napredka 
in da se je novi katastrofi moč 
izogniti, če se mednarodna politi
ka radikalno menja, če se prenehajo 
reševati mednarodna vprašanja s 
silo in pričnejo reševati na osnovah 
politike miroljubne in aktivne koek 
sistence. Na koncu svojega govora 
se je Togliatti zavzel za svobodno 
in enotno mednarodno komunistično 
ftibanje v borbi za mir in napre
dek.

BOŽO BOŽIČ
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DVE VAŽNI MEDNARODNI SREČANJI ZNANSTVENIKOV PRI NAS

Danes in jutri v miramarskem centru 
sestanek znanstvenega sveta AiEA

V Devinu se je nadaljevalo srečanje o znanstvenih vprašanjih razorožitve
Danes in jutri bo v »Mednarod

nem sredi Aču asa atomske energijo*
pri Miran.aru sestanek znanstve
nega svete mednarodne agencije 
za atomsko energijo (AIEA).

V miramarsko središče so že do
speti v prejšnjih dneh razni msn- 
stveniki, kot npr. francoska Nobe
lov nagrajenec prof. Kastler, ki je 
dosegd to vediko priznanje zaradi 
svojih raziskovanj in odkritij na 
področju laserja. Razen njega bo
do prisotni na tem sestanku še in 
dajski znanstvenik prof. Kathari, 
predsednik organizacije, ki deli de
narne podpore indijskim univer
zam, Amerikanec Marshak, Belgi
jec Van Hove, ki je direktor pro
računa pri AIED. Ne bo pa prišel

direktor AIEA prof. Eklund, 
bo nadomeščal poddirek- 

tor prof. Joswamy iz Indije. Vče
raj ste dospela tudi sovjetski znan
stvenik prof. Solov jev ter namest
nik glavnega direktorja UNESCO 
Buzzati Traverso.

Velikih znanstvenikov torej ne 
bo manjkajo. Sestanek, ki se bo 
začel danes zjutraj ob 9. uri, bo 
imel na dnevnem redu dve točki: 
kritična anali '3 delovai. v prejš
njem letu ter bodoči program med
narodnega središča. Poleg tega bo
do proučil nad 200 prošenj, ki so 
jih vložili mlada znanstveniki raz
nih držav iz »tretiega sveta*, da 
bi lahko sJedili posebnemu tečaju, 
W bo tri mesece vsako leto v pri-
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Žalitev
Ko je pred tedni član goričkega 

pokrajinskega sveta slovenske na
rodnosti spregovoril na prvi seji v 
slovenščini, se je prvič po vojni 
zgodilo, da se ni nihče zaradi tega 
razburjal, niti protestiral in tudi 
misovski predstavnik ie bil očitno 
mnenja vseh ostalih članov sveta. 
Ko smo o tem poročali, smo to 
ugotovitev s posebnim zadovolj
stvom poudarili Zato smo bili glo
boko prepričam, da se spričo jas
no izgovorjene slovenske besede 
tudi na seji tržaškega pokrajinske
ga sveta ne bo več razburjal ne 
center, ne desnica.

V tem prepričanju nas je utrie- 
valo tudi dejstvo, da je raba slo
venščine v tržaškem pokrajinskem 
svetu še bolj upravičena in logič
na kot v goričkem. Goriška pokra
jina šteje namreč 25 občin, od ka
terih 3 (Doberdob, Sovodnje in Ste- 
verjan) z večino slovenskega pre
bivalstva in z župani slovenske na
rodnosti, 5 občin (Gorica. Tržič, 
Ronke, Krmin in Dolenje) pa je 
narodnostno mešanih; to pomeni, 
da imajo od 25 goričkih občin ita
lijansko večino skorai vse — ra
zen treh. In vendar se zaradi slo
venskih besed na seji pokrajinske
ga sveta ni nihče razburjal in 
kljub temu. da uradni statistični 
podatki goričkih Slovencev niti ne 
omenjajo, ker njih štetje ni bilo 
pri zadnjem popisu prebivalstva 
niti predvideno.

Na Tržaškem pa imamo 6 občin, 
od katerih so kar 4. t. j. večina, 
take, v katerih je:

a) absolutna večina slovenskeaa 
prebivalstva celo uradno ugotovlje
na na podlagi popisa leta 1961. (Te 
občine so: Dolina, Repentabor, 
Zgonik in Devin - Nabrežina);

b) vse te štiri občine so imele 
zato vedno tudi župane slovenske 
narodnosti (razen v dobi fašistične 
strahovlade), kar pomeni, da so od 
šestih županov kar štirje slovenske 
narodnosti:

c) po površini zavzemajo te slo
venske občine več kot polovico 
(112,50 kv. km od skupno 210.12 
kv. km), če pa dodamo, da ie o- 
kolica Mačke občine, ki meri 82 39 
kv. km, naseljena s Slovenci, ka
kor tudi del miliske občine, potem 
moramo ugotoviti, da ie s Slovenci 
naseljeno več kot 154 kv. km po
vršine, t.j. več kot tričetrt površine 
tržaške pokrajine:

č) od šestih občin so torej štiri 
slovenske, medtem ko sta ostali 
dve (Trst in Milje) narodnostno 
mešani, v nobeni pa ni prebival
stvo stoodstotno italijanske narod
nosti.

To so bili torej razlogi, da smo 
bili prepričani, da se tudi na zad
nji seji tržaškega pokrajinskega 
sveta zaradi slovenščine ne bo 
nihče razburjal Toda zmotili smo 
se, zakaj tokrat se je zgodilo ce
lo nekaj hujšega: seji je namreč 
predsedoval svetovalec fašistične 
MSI, ker je slučajno najstareiši 
član sedanjega pokrajinskega sve
ta. In ko je slišal slovensko be
sedo. je s svojim ravnanjem glo
boko užalil svoje sodržavljane slo
venske narodnosti. Izjavil ie nam
reč, da iz protesta prekinja sejo, 
nato pa izvoljenim pokrajinskim 
svetovalcem obrnil hrbet in odšel 
na balkon.

Doslej — vsaj v povojni dobi — 
takšne žaljive javne protislovenske 
geste nismo še doživeli.

Mnenja smo. da je imel stari, 
okoreli, staro in novofašistično šo

vinistični misovec srečo, da so na
vzoči protifašistični svetovalci o- 
beh narodnosti in ostali navzoči 
demokrati obvladali svoie živce m 
ohranili hladno kri. pri čemer jim 
je prav gotovo pomagala ugoto
vitev, da 25 let po zmagi nad fa
šizmom taka osamljena že plesniva 
anahronistična protislovenska žali
tev pač ne spada v politiko, tem
več boli v območje dobro znane 
medicinske specialnosti.

No, žal, pa spada v politiko še 
vedno večino nerešeno politično 
vprašanje: zakaj ie raba sloven
ščine, ne glede na gornje številke, 
v Gorici in v okoliških tržaških 
občinah zakonita, v Trstu pa ne.

REs

hodnjih treh letih.
Znanstveni svet se bo spet se

stal danes popoldne ob 14.30, nato 
pa bo ob 18. uri sprejem v Devin
skem gradu, kjer je prav v teh 
dneh mednarodno srečanje o znan
stvenih vprašalnih, kd so poveza
na l oboroževanjem.

Včeraj, tretji dan tega srečanja, 
kd ga je organiziral italijanski od
sek «Pugwash», so bila na spore
du tai predavanja: zgodovina je
drske oborožitvene tekme, odnos 
držav »tretjega sveta* do oboro
žitve in sistem strateške oborožit
ve v ZDA. Vsa tri predavanja so 
bila zelo zanimiva, saj gre za ta
ka vprašanja, ki so izrettoo po
membna za vse ljudi, tudi neznan- 
stvenike. Oborožitev, posebno pa 
še atomska oborožitev, lahko od
loča ali bo sploh človeški rod ob
stajal čez nekaj let ali desetletij.

Zjutraj je predaval Anglež prof. 
Frank Bamaby, ki je izvršni taj
nik vseh srečanj, kd jih prireja 
mednarodni Pugwash o znanosti in 
svetovnih vprašanih. Govoril je o 
temi »Zgodovina jedrske oborožit
vene tekme*. Orisal je razvoj te 
tekme po letu 1945, ki se je razvi
la po strategiji »deterentov* — o- 
borožitvenega potenciala — in naš
la možnost izhoda šele v zadnjem 
času na razorožitivenlh konferen
cah. V prihodnjih dneh bo prof. 
Barnaby predaval o današnjem po
ložaju v jedrska oborožitvi in o bo
dočih perspektivah.

Popoldne je najprej predaval 
prof. Wdllliam Gutterddge, šef od
delka za modeme jezike in študi
je na inštitutu za tehnologijo v 
Coventryju (Vel. Britanija). Go
voril je o nadzorovanju obarožitr 
ve v državah »tretjega sveta* in 
to predvsem z vidika razlogov, ki 
so privedle nekatere od teh držav 
do tega, da investirajo za oboro
ževanje več kot pa za socialni in 
gospodarski napredek. Ti razlogi 
so, po mnenju prof. Gutteridga, 
predvsem notranja varnost, grož
nje drugih držav, ter prestižni raz
logi, včasih pa tudi objektivni raz
logi mednarodne odgovornosti Se
veda ima to negativne posledice 
za razvoj zaostalih držav, ker gre 
za vojaške stroške velik del držav
nih proračunov.

Za njim je predaval ameriški 
znanstvenik, grškega porekla prof. 
Kosta Tsipds, docent na Massa- 
chussot Institute of Technoloay, Id 
je zaključil svoj ciklus predavanj 
o sistemu strategične oborožitve v 
ZDA. Po prejšnjih dveh predava
njih, v katerih je analiziral ame
riški obrambni in napadalni obo
rožitveni sistem, je govoril o no
tranjepolitičnih, znanstvenih, psi
holoških in drugih nevojaških raz
logih, ki so privedli ZDA do ta
kega sistema oborožitve ter do 
nadaljevanja raziskovanj na tem 
področju.

Na tem mednarodnem srečanju, 
ki se bo nadaljevalo do začetka 
septembra, bodo danes govoriti 
predsednik komisije za znanstve
na vprašanja o razorožitvi sovjet
ske akademije znanosti prof. Va
silij Emeljanov, popoldne pa spet 
prof. William Gutteridge in Svedi- 
mja prof. Mary Kaldar.

Ob 19.30 bo v Devinskem gradu 
uradna slavnost tega srečanja, ki 
so jo priredili princ Torre e Tas
so, ter organizatorji srečanja sa

mega. Na programu so razni go
vori in koncert pevskega zbora 
Dlersberg.

Sanitarna kontrola 
na libijski ladji

Včeraj je prišla v Trst libijska 
tovorna ladja «Mirna», ki .je 16. av
gusta zapustila neko libijsko prista
nišče. Podvržena je bila normalni 
sanitarni kontroli pristaniškega sa
nitarnega urada, tudi v zvezi s pri
meri kolere, ki so se pojavili v 
Libiji. Ugotovili so, da je zdravstve
no stanje članov posadke dobro, 
vendar pa jih bodo danes cepili 
proti koleri.

Ponoči so pričakovali tudi prihod 
sovjetske cisternske ladje s 45.000 
tonami surove nafte za čezalpski 
naftovod. Tudi ta ladja bo podvr
žena sanitarni kontroli.

Vpisovanje v osnovne šole 
od 1. do 15. septembra

Šolski skrbnik sporoča, da bo vpi
sovanje otrok v osnovne iole za Šol
sko leto 1979/71 na vseh didaktičnih 
ravnateljstvih, od 1. do IS. septem- 
bra

Vodstvo PSI obsoja 
vladno zavrnitev 
Štokovega osnutka

1 Izvršni odbor PSI, ki se je sestal 
včeraj zvečer za preučitev krajev- 

1 nega političnega položaja, je med 
drugim izrazil svoje zavzeto nas
protovanje do sklepa vlade, ki je 
zavrnila zakonski osnutek, katerega 
je predložil deželni svetovalec dr. 
Štoka in katerega je z veliko ve
čino odobril deželni svet Furlanije- 
Julijske krajine.

Izvršni svet je pooblastil tajništvo, 
da posreduje z vso potrebno odloč
nostjo pri deželnih organih, da bo 
zakonski osnutek v najkrajšem času 
ponovno odobren brez vsakršne spre
membe, kakor tudi, da posreduje 
pri socialističnem zastopstvu v vla
di, da primerno ukrepa v 
smislu.

tem

Nov urnik 
bencinskih črpalk

Danes začne v tržaški pokrajini 
veljati nov umik za bencinske črpal
ke. Črpalke bodo odprte od 7. do 13. 
ure ter od 15. do 20.30. Med po
poldanskim premorom bo odprtih 25 
odst. črpalk, ki bodo delovale tudi 
pc večerni zapori vse do začetka 
delovanja črpalk v nočnem turnusu. 
Tako bodo odpadle nevšečnosti za 
avtomobiliste, ki od 11. do 15. ure 
ter od 20. do 22. ure niso mogli 
nikjer dobiti bencina, ker so bile 
vse črpalke zaprte.

Zakupniki bencinskih črpalk so 
tudi ob tej priložnosti ponovili pri 
oblasteh svojo zahtevo, da bi tržaški 
pokrajini dodelili kontingent bencina 
prost davčnih bremen in torej po 
nižji ceni.

ODGOVOR MINISTRA SENATORJU SEMI

Delež pristaniške ustanove 
pri novi kontejnerski družbi

Prvi novi družbi, pri kateri naj bi sodelovale še 
druge ustanove, bi Neodvisna ustanova za tržaško 

pristanišče imela 40 odst. družbene glavnice

Minister za trgovinsko mornarico 
je te dni pismeno odgovoril komu
nističnemu senatorju Šemi. ki se 
je pred časom zanimal za neka
tera načelna vprašanja v zvezi 
z nameravamo ustanovitvijo druž
be »Terminal Containers Trieste* 
(«TCT») v našem mestu.

Minister v svojem odgovoru po
jasnjuje, da je tržaška trgovin
ska zbornica v lanskem novembru 
prevzela nalogo, da sproži pobu
do za ustanovitev nove družbe po 
ustreznem načrtu družbe »STIMAT*. 
Ustanova za tržaško luko naj bi 
pristopila kot reden član k novi 
družbi, katere poglavitna naloga 
bo, upravljati pristaniški terminal 
za manipuiaajo kontejnerskega pro
meta, predvsem sicilskega sadja in 
povrtnine, namenjenega na tuja 
tržišča in zlasti v Avstrijo in Za
hodno Nemčijo.

O problemu morebitnega sodelo
vanja Neodvisne ustanove za trža
ško luko pri tej pobudi, sta raz
pravljala vodilni odbor ustanove na 
svojih sejah 25. novembra 1969 in 
15. januarja 1970 ter upravni svet 
na seji 10. julija letos. Po mne
nju luške ustanove naj bi pobu
da ne imela špekulativnih namenov. 
Poleg nje naj bi pri nori družbi 
sodelovale trgovinska zbornica. 
Tržaška hranilnica, deželna finanč
na družba Friulia in morda tudi
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organizacije pristaniških delavcev 
zavarovalnica Assicurazioni Gene
rali. K pobudi naj bi končno pri
stopile še nekatere pomorske druž
be, tako da bi bilo terminalu za 
gotovljeno delo tudi v mrtvi se
zoni.

Pristaniška ustanova je glede le
ga, kdo bi opravljal pristaniško de
lo v zvezi s poslovanjem termi
nala zagotovila, da bi to delo o- 
pravljali pristaniški delavci, sam 
terminal pa bi bil na razpolago 
vsem, ki bi se ga radi posluževali, 
vendar v skladu z nekim določe
nim vrstnim redom. Glede tega, 
kolikšen delež naj bi pri novi druž
bi imela pristaniška ustanova, pa 
se predvideva razmerje 40 od sto 
družbine glavnice.

Ministrstvo za trgovinsko morna
rico bo v smislu člena 14 zakona 
štev. 589 z dne 9. julija 1967, s ka
terim je bila uresničena. Neodvisna 
ustanova za tržaško pristanišče, 
pregledalo in ocenilo pobudo, ka
kor hitro mu bo dostavljen sta
tut «TCT», zakladni rrvnister pa 
se bo moral izreči o finančni ope
raciji, s katero naj bi luška usta
nova pristopila k družbi. Vsekakor 
pa je ministrstvo za trgovinsko 
mornarico že opozorilo vodstvo trža
ške luke na to, da bi poslovanje 
»TCT* v nobenem primeru ne 
moglo biti v nasprotju z ustanov
nimi nalogami luške organizacije, 
zaključuje minister svoj odgovor.

Letališče bo v bližnji prihodnosti 
najvažnejša prometna infrastruktura

Okoli letališč potrebni izolacijski pasovi ■ Strokovnjaki v boju 
proti ropotu • Danes predavanje o pomorskih pristaniščih v Evropi

Na tržaški univerzi je slušateljem 
XI. mednarodnega tečaja o organi
zaciji prevozov v Evropski gospodar
ski skupnosti včeraj predaval fran 
coski strokovnjak, navdušen zago
vornik letalskega prometa Jacques 
Block. Predavatelj je obravnaval 
značilnosti in potrebe sodobnega le
talskega prometa ter se v tem za
držal zlasti ob letališču kot posredni
škem tehničnem instrumentu med 
prevozom po kopnem in po zraku. 
Letališče pa ne sme biti samo začet
na oziroma končna postaja za le
talske polete, je naglasil govornik, 
ampak mora nuditi potnikom celo 
vrsto kakovostnih storitev, blagov
nemu prometu pa možnost cenene
ga in prav tako kakovostnega ma
nipuliranja.

Po drugi strani pa imajo letali
šča v sodobnem svetu čedalje po
membnejšo vlogo privlačevalcev no
vih gospodarskih pobud v neposred
no bližino, saj se dogaja, da mar
sikje nastajajo nove industrijske 
cone in trgovinska središča prav 
okoli letališč.

V prihodnosti bodo imela največ
je možnosti za uspeh in razvoj so-
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Od 4400 vpisanih bo le 4000 otrok 
obiskovalo občinske otroške vrtce
Na podlagi ustanovitve 80 oddelkov za 18 občinskih 
vrtcev bo vsak oddelek lahko sprejel le 50 otrok

cialno gospodarska središča, ki 
bodo obsegala študijske ustanove, 
raziskovalne in rekreacijske napra
ve ter seveda dobro razvite pro
metne zveze. V tem okviru pa bo 
poudarek prav na letališčih, saj si 
je že danes nemogoče zamišljati 
sodobno urejenega mesta ali razi
skovalnega središča brez rednih le
talskih zvez z zunanjim svetom. 
Gradnja letališč ni posebno draga, 
je nadaljeval govornik, saj so stro
kovnjaki izračunali, da bi stala u- 
resničitev letališča za 20 milijonov 
potnikov na leto le 2 milijardi fran
kov (1 franc, frank velja 113-115 
lir), to je 10 frankov na vsakega 
prepeljanega potnika. Zato je pri
čakovati, da bo število letališč v 
vseh državah v prihodnje hitro na
raščalo. Seveda je treba pri tem 
računati na odpor, ki ga kažejo do
mačini, ko je govor o gradnji no
vih aerodromov v njihovi bližini in 
to predvsem zaradi ropota, ki ga 
delajo sodobna letala. Toda ta pro
blem je mogoče rešiti tako, da se 
bodo okoli vsakega letališča uredili 
posebni izolacijski pasovi, poleg te
ga pa se strokovnjaki že ukvarjajo 
s problemom, kako zmanjšati ro
pot letalskih motorjev z uvedbo 
tišjih pogonskih strojev.

Danes dopoldne je na vrsti zanl- 
nimivo predavanje o evropskih mor 
skih lukah v luči deželnega obrav 
navanja gospodarskih vprašanj. Go 
varil bo senator za pristanišča, po 
morski promet in trgovino dr. G 
Borttscheller iz Bergama. Popoldne 
si bodo slušatelji tečaja ogledali 
naprave tržaške petrolejske čistil 
niče «Aquila» in industrijsko cono 
v Žavljah.

1-etos so najavili svojo udeležbo 
mnogi slovenski intelektualci, ki so 
imeli priliko že v preteklosti spo
znati kvaliteto predavanj na študij
skih dneh, pa tudi mnogi novi so 
se priglasili.

Študijski dnevi bodo v soboto, 5. 
in v nedeljo, 6. septembra 1970 v 
Dragi v isti stavbi kot prejšnja 
leta. Za tiste, ki bi to želeli, bo po
skrbljeno za kosilo ali večerjo, pa 
tudi za prenočišče.

Med letošnjimi predavatelji bo tu 
di Edvard Kocbek, znana osebnost 

slovenski književnosti, ki bo 
svojim predavanjem o odprtosti in 
zaprtosti sodobne slovenske kulture 
zaključil ciklus nedeljskih predavanj.

Dokončni spored vseh predavanj 
bo Društvo slovenskih izobražencev 
iz Trste objavilo prihodnji teden.

Po poročilu tržaške občine Je za 
prihodnje šolsko leto 1970-71 vpisa
nih v otroške vrtce tržaške občine 
4.400 otrok. Ta podatek pa ni do
končno potrjen, saj bodo družine, ki 
so že pretekli junij vpisale svoje 
otroke v otroške vrtce, morale po
trditi vpis svojih otrok prihodnji 
mesec. Na podlagi vpisov v otroške 
vrtce je oddelek za javno vzgojo 
pri tržaški občini za letošnje šol
sko leto uvedel tako imenovane «od 
delke*, ki bodo ustanovljeni v o- 
semnajstih občinskih otroških vrt
cih. Po tem načrtu bo vsak oddelek 
(ustanovljenih bo 80 oddelkov) lah
ko sprejel 50 otrok, ki bodo pod 
varstvom dveh otroških vrtnaric. 
Po tem sklepu bo torej lahko o- 
bi skovalo otroške vrtce le 4 tisoč 
otrok.

Omenjeni odlok o ustanovitvi od
delkov za otroške vrtce je pred 
nedavnim sprejel tržaški občinski 
odbor pod vodstvom podžupana Lnn- 
ze. Od 80 oddelkov, jih bo 79 nor
malnih (med te so všeti tudi trije 
oddelki s slovenskim učnim jezi
kom) s sedežem v Ul. Cicerone pa 
bo namenjen spastičnim otrokom in 
bo odvisen od vrtca v Ul. Pal lini.

Isti odlok občinskega odbora na
vaja tudi možnost za ustanovitev 
treh naknadnih oddelkov. To bi po 
menilo, da bi se v primeru izvršit
ve tega načrta, število vpisanih v 
otroške vrtce zvišalo za 150 otrok. 
Novi oddelki naj bi bili ustanov
ljeni na Opčinah, pri tobačni to 
vami in na Greti.

Vsi oddelki pa naj bi bili takole 
porazdeljeni: Čarbola 3, Školjet 3, 
Greta 4 z enim slovenskim oddel
kom, Vrdela 3 z oddeljenim oddel
kom v Ul. Caravaggio (slovenski 
otroški vrtec), Istrska ulica 5, Ul. 
Manzoni 6, Ul. Pallini 5 z enim 
oddelkom za spastično deco, Rena 
Nuova 5, Rojan 3 z oddeljenim od 
delkotn na Opčiqfdi, Sr. Alojz 1

z dvema oddeljenima oddelkoma pri 
Ferdinandeju, Sv. Sobota 4 z odde
ljenim oddelkom pri občinskem re- 
kreatoriju, Sv. Vid 6, Skedenj 3, 
Tor Cucherna 3, Rocol 3 z dvema 
oddeljenima oddelkoma pri srednji 
šoli »Stuparich*, Ul. Vittorimo da 
Feltre 3 z enim slovenskim oddel
kom, Naselje sv. Sergija 3 in Ul. 
Vasari 4.

Prijava dohodkov 
za občinske davke

Kot vsako leto so občani tudi 
letos dolžni prijaviti svoje dohodke, 
ki so podvrženi občinskim davkom 
za leto 1971. Župan je zato izdal 
poziv, s katerim vabi občane, da 
prijavijo svoje dohodke do 20. sep
tembra letos na občinskem oddelku 
IV za davke in takse (Largo Gra- 
natieri št. 2, 3.' nadstr. soba 272), 
kjer dobijo brezplačno tudi ustrezne 
obrazce.

Prijava se nanaša na dohodke za 
naslednje davke: družinski davek, 
davek na pse, taksa na napise, tak
sa na zbiranje in odvažanje eroeti, 
taksa na zasedbo javnih prostorov, 
vključuje tudi takso za vozne pre
hode (passi carrabili) in takso za 
prizidke, prispevek za greznične 
kanale, davek na lokacijsko vred
nost samo za tiste davkoplačevalce, 
ki nimajo običajnega bivališča v 
tržaški občini in zato niso dolžni 
plačevati družinskega davka.

Prijave ni treba izpolniti tistim 
davkoplačevalcem, ki so vpisani v 
sezname tržaške občine, ki so tako 
prijavo že naredili pod pogojem, da 
ni prišlo medtem do sprememb v 
obdavčljivih dohodkih. Kar zadeva 
družinski davek, je treba prijaviti 
tako spremembo dohodka kot spre
membo sestave družine.

Kdor prijave ne bo vložil, bo kaz
novan v smislu čt. 292 in 296 za
kona o krajevnih financah.

Pomemben sklep CGIL 
v podjetju IRET

V podjetju IRET v industrijski 
coni je bila včeraj popoldne enoti 
na skupščina delavcev in uradni
kov treh sindikalnih organizacij 
FIOM-CGIL, SLM-COdL in FIM- 
CISL, na kateri so razpravljali o 
dogodkih v zvezi z nameravanim 
in neuspelim poskusom CISNAL, 
da bi imel v podjetju svojo skup
ščino.

Na željo delavcev in uradnikov, 
včlanjenih v sindikat FIOM-CGIL, 
so razpravljali tudi o uvedbi dvo
jezičnih objav podjetja in sindika
tov na oglasni deski podjetja. Sin
dikat FIOM-CGIL je željo svojih 
članov sprejel in tako bodo vse 
njegove sindikalne objave v pod
jetju odslej v slovenščini in v ita
lijanščini. Predstavniki drugih dveh 
sindikatov so izjavili, da bodo o 
tem vprašanju še razpravljali.

Nameščenci podjetja IRET lin 
sindikat CGIL so tako dali prvi 
zgled tudi drugim podjetjem za u- 
vedbo objav v jezikih delavcev in 
uradnikov obeh soživečih narod
nosti.

Letošnji študijski 
dnevi v Dragi

Društvo slovenskih izobražencev 
iz Trsta bo tudi letos priredilo štu
dijske dneve v Dragi. To je že peto 
leto zaporedoma. Ti dnevi so od
prti vsem Slovencem, ki želijo po
globiti problematiko svojega naroda 
ter iz različnih idejnih perpektiv 
doprinesti s svojo izkušnjo k rešitvi 
perečih vprašanj in k dialogu med 
Slovenci samimi.

Prispevajte za solo- 

apomenik v Cerknem !

Gospa ANICA POSEGA je po
vila krepko hčerkico Damjano. 
Srečnimi staršema in novoro- 
jenki želijo znanci in prijatelji 
vse najboljše.
Čestitkam se pridružuje šport
no združenje Bor.

Mariborska opera 
drevi v Križankah 
z «Vojakom Švejkom>

Drevi ob 20.30 bodo v okviru ljub
ljanskega festivala predvajali v Kri
žankah komično opero »Dobri vojak 
Švejk* v izvedbi mariborske opere.

Opero, s katero so mariborski u- 
metniki doživeli izreden uspeh do
ma in na gostovanjih, je uglasbil 
češki skladatelj Kurka, režiral jo je 
Emil Frelih (katerega naši čitatelji 
gotovo poznajo po njegovih mari
borskih kulturnih pismih za naš 
dnevnik), dirigira pa jo naš tržaški 
rojak mladi Boris Švara, za kate
rega je mogoče prav ta opera do
slej eden najvidnejših uspehov v 
njegovi sicer zelo uspešni dirigent
ski karieri.

Vstopnice so na prodaj v Križan
kah od 10. do 12. in od 17. do 18 
ure ter eno uro pred pričetkom 
predstave.

Naše ljubitelje operne umetnosti 
opozarjamo na to predstavo in jim 
priporočamo ogled.

Od 10. do 13. septembra

V Trstu XIV. državni 
kongres sodnikov

Predvčerajšnjim se je v prosto
rih sodne palače sestal pripravljal- 
n! odbor za XIV. državni kongres 
sodnikov, ki bo pod pokrovitelj
stvom dežele Furlanije - Julijske 
krajine v našem mestu od 10. do 
13. septembra.

Na sestanku, ki ga je vodil dr. 
Zumin in ki sta se ga med drugi
mi udeležila tudi predsednik zdru 
ženja italijanskih sodnikov dr. Prin
cipe ter generalni tajnik združe
nja dr. Cucco, so obravnavali ne
katere organizacijske podrobnosti 
tega kongresa, saj bo ob tej pri
ložnosti prišlo v naše mesto nad 
400 sodnikov, od katerih tudi neka
teri tuji. Kongresa se bodo ude
ležili tudi minister in podtajnik 
za pravosodje, podpredsednik in 
vsi člani višjega sodnega sveta, ge
neralni pravdnik kasacijskega so
dišča, nekateri sodniki ustavodajne
ga sod:šča, glavni državni kjnigo- 
vodja, vseučHiški docenti, parlamen
tarci in drugi.

Na kongresu, ki bo v veliki dvo
rani tržaške univerze, bodo v glav
nem obravnavali naslednji temi: 
»Enakost državljanov in pravica* 
ter »Demokratični razvoj in goto
vost prava*.

Med kongresom se bodo udele
ženci podali v Redipuglio in se u- 
deležili tudi sprejema v vili Revol- 
tella na Lovcu, kjer jih bo sprejel 
in jim izrekel dobrodošlico župan 
inž. Spaccini.

Kvli
CE BO 
LEPO 

VREME
KASTA organizira v soboto, 22. 
t.m. «pedočad»» v natorežin- 
gloem portiču. Pričetek oto 20.30. 
Pred tem pa vsd na Igrišče na 
Padričah na tekmo v »žogo
brcu* med Borom to KASTA! 
Pričetek Ob 18. url.

Vabljeni člani to prijatelji I

Razstave
V občinski umetnostni galeriji je 

razstava najnovejših del mladega tr
žaškega slikarja Pina Gluffrlde. Raz
stava bo odprta do 25. avgusta.

Včeraj-danes

BOLJŠE KOT V JULIJU LANSKEGA LETA

V julija skozi pristanišče
2.200.000 ton raznega blaga

Brez surovega petroleja je promet prvih šestih mesecev znašal
3.950.000 ton, kar je za 12,5 več kot v enakem lanskem razdobju

Neuradni statistični podatki kaže-1 ga oddelka precej poste z ugoto- 
jo, da je pristaniški promet v pre-1 vltvijo krivde v raznih, na srečo ne
teklem Juliju dosegel 2,200.000 ton, 
kar predstavlja rahel napredek v 
primeri z julijem 1969. Obojesmemi 
promet je tako v prvih sedmih me
secih leta presegel 15 milijonov ton, 
seveda vključno z dovozom suro
vega petroleja za naftovod Trst - 
Ingolstadt.

Promet s kosovnim blagom Je le
tos nekoliko bolj razgiban kakor la
ni, postavka »razno blago* pa kaže 
do konca junija (podatkov za ju
lij še ni) napredek za okoli 16 od sto 
v primeri z ustreznim razdobjem 
lani. Brez dovoza surovega petrole
ja je luški promet v prvi polovici 
leta dosegel 3,950.000 ton, kar po
meni napredek za 12,5 od sto v 
primeri s prometom v prvi polo
vici lanskega leta.

Kljub neugodnemu položaju na 
mednarodnem trgu s kavo in kljub 
suši in poplavam, ki so na različ
nih mestih prizadele največjo pri
delovalko tega poživila Brazilijo, se 
dovoz surovega zrnja v Trst tudi 
letos stopnjuje. Prav te dni Je lad
ja Česana raztovorila za stalno za
logo IBC v luki 4.200 ton kave, s 
čimer se je dovoz tega blaga na 
zalogo v letošnjem letu dvignil na
55.000 ton. Do konca leta naj bi 
IBC prejela še 600.000 vreč kave 
po 60 kg, to je skupno okoli 90.000 
ton (lani je ta dovoz znašal 80.000 
ton). Če upoštevamo še dovoz ka 
ve mimo zaloge IBC, so nekateri 
opazovalci mnenja, da bo do konca 
letošnjega leta Trst okrepil svoje 
prvenstvo med sredozemskimi pri
stanišči - uvozniki surove kave s
150.000 tonami specializiranega pro
meta.

Vrsta trčenj 
na tržaških ulicah

Včeraj so taieM agenti cestne po
licije to posebnega karabinjerske

hudih, prometnih nesrečah. Prva se 
je pripetite 25 mdmut po 8. url, ko 
sta dva brate, 204etni Vtooenao to 
16-letal Claudi© Leone, oba stanujo
ča v Ul. SoogJdetto, med vožnjo z 
lambneto na križišču Ul. Imbrieni 
z Ul. Mazzini trčila v fiat 128, s 
katerim je bil 23-totnl Gdiuheno Oa- 
satemguitLa lz Ul. Doda 7 namenjen 
na Trg sv. Ivana. Brate so odpe
ljan v bOtodšnloo,

V zgodnjih popoldanskih urah so 
zaredi številnih odrgnin po vsem 
telesu sprejeli s prognozo okreva
nja v 8 dneh na nevrokirurškem od
delku lfi-letno dijakinjo Pa triado 
Veitom lz Ul. Morgani 2, Id je mar 
lo prej med vožnjo s «cdao» na kri
žišču ITI. Vaddirivo z Ul. XXX Oti 
tobre trčite v alfa romeo 1750, 

Proti večeru pa je prišlo na Na
brežju Orumute do čelnega trčenja 
med fiatom 750 Jugoslovanske regi
stracije (DO 108-89) to fiatom 1100 
R Ts 99249, katerega Je upravljal 
31-letni Pranoo Cagnto iz Ul. Lan- 
aa. Pri trčenju se Je poškodoval sa
mo 39-letnl Jugoslovanski državljan 
Jovo Saporac, ki Je bil poleg šofer
ja Jugoslovanskega avte 36-letaega 
Srečka Sakoroa.

Danes, PETEK, 21. avgusta 
IVANA

Sonce vzide ob 6.16 in zatone ob 
20.04 — Dolžina dneva 13.52 — Lu
na vzide ob 21.51 in zatone ob 11.41

Jutri, SOBOTA, 22. avgusta 
TIMOTEJ

Vreme včeraj: Najvišja temperatura 
28,4, najnižja 20,6, ob 19. url 27,2 
stop., zračni tlak 1003,8 pada, veter 
5 km/h sever, vlaga 58 odst., nebo 
Jasno, morje mirno, temperatura mor

ja 23,7 stopinje.

ROJSTVA, smrti in poroke

Dne 20. avgusta 1970 se Je v Trstu 
rodilo 8 otrok umrlo pa Je 14 oseb.

UMREJ SO:’ 62-letna Luigta Zor-- 
zettlg vd. Pastor, 88-letnl Ntcolb Frau- 
sin, 88-letna Plerlna Krlsman vd. Fu- 
lizlo, 74-letna Caterina Apollonto por. 
Cattonar, 30-letna Maria Grazia Re- 
nier, 63-letni Nazario Scher, 65-letnt 
Attilio Venchl, 87-letni Salvatore 
Martines, 58-letna Valerla Bodln por. 
Natall, 59-letnl Giuseppe Famularo, 
51-letnl Bruno Olllvier, 58-letnl Bru
no Deganut, 48-letni Antonino Ne- 
glta, 87-letna Maria Sosič vd. Hro
vatin.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do K. ure)

Croce Azzurra, Ul. Commerclale 
26; Rossettl - Emili, Ul. Combl 19; 
Al Samarltano, Trg Ospedale 8; Ta
maro & Nerl, Ul. Dante 7.

NOČNA SLUŽBA LEKAHN 
(od 19.30 do 1.30)

Godina, Trg Sv. Jakoba 1; Grlgo. 
Ion, Trg V Giotti 1; Al due mori, 
Trg Unlta 4; Al S. Lorenzo, Ulica 
Sonclnl 179 (Skedenj).

LOTERIJA
veljavna za Izžrebanje 14. avg. 1970

BARI 45 75 85 63 43
CAGLIARI 84 67 45 42 17
FIRENCE 89 34 48 39 35
GENOVA 22 67 12 76 62
MILAN 56 31 14 15 63
NEAPELJ 29 31 49 81 12
PALERMO 14 5 90 30 61
RIM 86 74 14 12 69
TURIN 6 20 29 60 77
HENETKE 58 90 85 48 16

ENALOTTO

MIRAMARSKl PARK
Predstave «Luči In zvoki«: ob 

«Der Kaisertraum von Mirama« t 
nemščini; ob 22.15 «Massimlllano • 
Carlotta« v Italijanščini 

Avtobus «M» iz tsarkovelj (posta
jališče avtobusa «6») od miramaf' 
skega parka ln obratno pred vsaK 
predstavo In po njej.

Nazlonaie 16.00 «11 colpo era per 
to ma . . R. Richardson, C«sa 
Romero, Adolfo Celi.

Eden 16.30 «Le calde notti di PopeaJ- 
Olinka Berova, Brad Harris, P1*" 
povedano mladini pod 18. letom- 

Fenice 16.00 «African safari«. Tecn« 
color.

Grattacielo 16,30 «La moglle nuova - 
Silva Koščina, Maurice Ronet > 
Emmanuelle Riva. — Prepoved* 
mladini pod 14. letom.

Excelslor 16.00 «11 mostro del m« , 
delle cere«. Prepovedano mlad' 
pod 14. letom. Technicolor. , 

Ritz 16.30 »Appuntamento per " 
vendetta«. Robert Mitchum, Aon 
Dickinson. Technicolor.

Alabarda 1650 «Fanny Hill (Vita ^ 
tima di una ragazza moderna)«. 
Prepovedano mladini pod 18. le 
Technicolor. j

Filodrammattco 16.00 «Che ,ann% 
nostri superman tra le verginl • 
la giungla?« Technicolor. „,

Aurora 16.00 «Ardenne 44». Burt P 
caster. Sledi «Apollo 11». Teč 
color.

Crlstallo 16.30 «La rossa maschera m 
terrore«. Christopher Lee. W“:, 
color. Prepovedano mladini P°“ 
letom. .

Capltol 16.30 <oL’lnvestigatore». Fr*" 
Sinatra. Technicolor. Prepoved* 
mladini pod 14. letom.

Moderno — Zaprto zaradi potit* j 
Impero 16.30 »Relazlonl prolblte«.

Prepovedano mladini pod 18. l*t®J 
Vittorio Veneto 17.00 <«L’uomo 

uccise 11 suo carnefice«. Prepd' 
dano mladini pod 14. letam. , 

Ideale 16.30 «11 dominatore« CH* 
ton Heston, Ivette Mimieux, T. C 
rikls. Technicolor. ^

Astra 16.30 »Inchlesta pericolO* 
Frank Sinatra Technicolor. P&' 
vedano mladini pod 18. letom. - 

Abbazia 16.30 »Ladri sprint«.
Van Dyke. Technicolor.

Šolske vesti
Ravnateljstvo nižje srednje * j 

»Ivan Cankar« sporoča, da b° 
septembra Izpit lz latinščine.

K Izpitu se lahko predstavijo: p
a) dijaki, ki so uspešno opr* p,

zaljučnl Izpit letos ali v PreJfJino 
letih in želijo dopolniti z latin*c 
zaključno spričevalo: ]lf

b) dijaki, ki so se predstavili 
pltu Iz latinščine v poletnem
pa ga niso Izdelali rpi

Prošnjo na nekolkovanern PaP% 
Je treba nasloviti na ravnatHJ 
In Jo vložiti do 5. septembra < 

Popravni Izpiti se bodo prl£e 
ponedeljek. 7 seDtembra 1970 

Ravnatellstvo državnega zn>DSl^|, 
nega liceja »France Prešeren« v 
stu javlja, da se pričnejo vsi 
ni Izpiti v Jesenskem izpitnem f 
šolskega leta 1969/1970 na gua°*Kl(. 
nem liceju višji gimnazij) <« 
sičnem liceju 7. septembra 
t.30 s pismeno nalogo Iz slove«>c,#)p 

Razpored ostalih pismenih I« 
Dih., izpitov bo pravočasno ob)av 
na oglasni deski šole ^

Ravnateljstvo sloven ,ke drž. ,re 0<| 
šole »Fran Levstik* na Proseku ‘ t 
deljenimi razredi v Sv Križu 
ča. da se bodo pričeli vsi P°pr ir 
izpiti v Jesenskem roku šolske* 
ta 1969/1970 7 septembra l970 ,,

Ravnateljstvo državne srednje - 
»Srečko Kosovel« na Opčinah spa<,ii 
ča da se začnejo letošnji Popp pl* 
Izpiti v ponedeljek. 7 septeP m 
1970. ob 8.30 Kazpored pismen'"^ 
ustnih izpitov bo objavljen na 
ni deski v šoli ^

Ravnateljstvo državnega uči**1 J) 
e A. M. Slomšek« v Trstu sporo**1 ,j. 
Je začetek popravnih in vstoPnP\,ri 
pltov v Jesenskem roku 7. septeP" it 
1970 ob 8 30 s pismeno nalP^r 
slovenščine. Razpored ostalih P'jje« 
nlh ln ustnih Izpitov te obJ*v 
nr oglasni deski šole 1 ^

Ravnateljstvo državne srednje . 
šole »Fran Erjavec« v Trstu • V 
sporoča da se začnejo popra9/1 g 

kem roku v Pon
plF

pismenih ln ustnih izpitov bo 0 
ljen na oglasni deski šole. .

Šolski skrbnik sporoča, da ^
oglasni deski šolskega skrbnlSt^t- 
javljena prednostna lestvica 
tov za poverjena mesta Pr0* 
telovadbe (ženske ln moški) na 
njih In višjih šolah ,

X 2 2 1X1 12 1 X X 2

BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE 
TRŽAŠKA KREDITNA BANKA
TRST . Ulic« P. Filzl It. 10 

Tal. 38101/38045

opravlja vte bančna posla
kupuj« tujo valuto

1f£ara|!n|l odkupni davlznl točaji:

Ameriški dolar 623,—
Kanadski dolar 590,—
Brit. šterling 1480,—
Švic. frank 144,—
Franc, frank 110,—
Belfl. frank 12,—
Hol. florlnt 172,—
Nemška marka 170,—
Avat. šiling 24,—
Jug. dinar (vel.) 43,—
Jug. dinar (mali) 44,—

PREDEN GRESTE NA DOPUST, naročite se na

PRIMORSKI DNEVNIK
Polijemo vam ga v katar! koli kraj,

tudi v Inozomstvo

15-DNEVNA NAROČNINA L MO

Telefonirajte na it.

piti v jesenskem , k—- „i
7. septembra 1970 ob 8.30. Ra"Li

Šolski skrbnik sporoča, da J* ji1' 
nlstrstvo za Javno vzgojo v l' 
da so prošnje za začasno dodeli^jll1 
šolsko leto 1970/71, ki so Jih 
profesorji v staležu za telesno gl 
Jo po 31. juliju 1970, tj. po r° jjj1 
Je bil določen z okrožnico SL 
dne n. Julija t.l., veljavne

Razna obvestila
Pokrajinsko kmetijsko na jtatf* 

štvo pripravlja za prvi 
drugi teden v septembru štu 
potovanje, ki je namenjeno ^ 
cvetličarjem in vrtnarjem c1*.. | 
norejce je študijsko potovahrojyr 
načrtu nekoliko pozneje)- 
den je ogled cvetličarskih in 
skih obratov v pokrajinah M® 
Pisto'a, Lucca in Siena. . te5' 

Študijsko potovanje bo tra.la/i|F 
dni. Kot po navadr bo nadzon^ir 
krilo stroške za prevoz 
čitev. Za hrano ooskrbijo ude 
d sami. 4$

Prijave se sprejemajo na 
žu nadzomištva do zasedbe 
ložljivih mest v avtobusu (<,u'jco 

Naknadno bo nadzorništvo. ^ 
vedelo za vse podrobnosti. ^ 
čilo vsem udeležencem Pr?£fr ^ 
tovanja s točrvmi datumi lD 
kom.

Včemi nas .te zia vedno ^ 
stite naša diraga mati 
87-fletma

Marija Hrovatin
0»'kPogreb pokojne bo danes o 

te glavne bolnišnice v opžDjror 
kerv nato na pokopaMišče

Žalujoči sin Li« 
ln d rti im sorod*

Trst, Melbourne. 21. VTll- * -
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NA OSNOVI DEŽELNEGA ZAKONA

Prispevki obrtnikom za obnovo 
oii povečanje njibovib obratov

Obratovalna posojila m posojila za izvoz obrtniških izdelkov

dujmu dobavni tvrdki najmanj 20 
od sto nakupne vsote.

Vsa podrobnejša pojasnila lahko 
dobdjo prosilci v uradih ESA v Vid
mu, Viale Venezia 100 (tel. 54-566).

«£»r tempore» v Miljah
Deželni odbor Furlani je-Julijske 

krajine Vsedržavne zveze umetni
kov, prireja v sodelovanju z občin
skim odborom za pospeševanje tu
rizma miljiske občine v nedeljo, 23. 
t. m. slikarski «ex tempore*, kate
rega smoter je populariziranje u- 
metoišklh in prirodnih lepot Milj 
in njihove občine.

Vsak udeleženec lahko sodeluje 
z enim ali dvema deloma. Pečate
nje platen bo od 8. do 12. ure na
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V zvezi z novim deželnim zako- 
J'orn št. 17 od 1. junija letos, ki 
»^videva pi*ispevke za razvoj obrt- 
™stva na področju dežele Furla- 
j*-e — Jul. krajine, je vodstvo de- 
*"he ustanove za razvoj obrtništva 
!~SA) objavilo posebno poročilo, ki 
P°®°bneje objasnjuje, kako in v 
T7sn>h primerih se lahko dosežejo 
oež*^r>i prispevki.

Poseben tehnični odbor ESA je že 
rt*rdil proceduro, ki je s tem v

P°trellria- T1**’ s0 *e stop'1* v
r®* z raznimi kreditnimi zavodi in 
"Jakami in nekatere so že dale svoj 
j-*’*®tanek, ki bodo v povezavi z ESA 
rotirale potrebne vsote prizade- 
“J1 obrtnikom, da bodo ti lahko že 

septembra vložili zadevne 
r^je na kolkovanem papirju, kot 

Predpisane v pravilniku.
za poslovalne kredite in za 

r*®°č pri izvozu obrtniških proiz- 
Že sedaj pa prizadeti lahko j 
prošnje za prispevke, kadar 

prispevke na kapitalu za 
Tala Pasivnih gorskih področij.

prispevki se lahko zaprosijo 
S*.1nakup novih strojev in drugih 
■"‘Vzvodnih naprav. Prosilci, ki mo- 

biti vpisani v deželni seznam 
j^toikov, morajo predložiti pro- 
P9*® obnove podjetja, iz katerega 
* razvidna nujna potreba in ko 

Predlagane obnove oziroma na- 
zj strojev ali opreme. Pri tem 
P® lahko tudi za pritikline, kadar 
h, * v tesni povezanosti s proizvod 

» stroji.
^iaina deželnega prispevka je od- 
r^lana na 30 od sto pri stroških 
^ štirih milijonov, na 25 od sto 
J 4 do 10 milijonov in na 20 od sto 
** Presežke nad to vsoto; vendar 
J® Ptara doseči prispevek najvišjo 
j/9'0 do 3,5 milijona. Za obrtniške 
J^terdje je določen prispevek do 
v,**! sto do najvišje mere 10 mi- 
J^nov lir. Nakupi prosilcev ne sme-
jtoti manjši od 200 tisoč lir. Proš-1 tonio Perco iz Ul. Doda 1, ki je 

n K treba oriložiti potrdilo o pre-1 vozil v smeri Trga Dalmacija

v Ul. Battista. Žiriji bo predsedo
val župan Gastome Millo ali njegov 
zastopnik, sestavljali pa jo bodo 
še umetnostna kritika profesorja 
Sergio Molesl tn Valerio Rossittd 
ter slikarji Mario Braddottl, Clau- 
dio Bla.nch.1, Glovanni Duiz in Li- 
do Dambrosl. žirija bo v skladu 
z razpoložljivostjo prostora izbrala 
tudi dela, ki bodo razstavljena v 
galeriji «Lo Squero» v Miljah od 
26. do 30. avgusta.

Za zmagovalce so predvedene bo
gate nagrade: prva je odkup slike 
za občino Milje, druga zlata kolaj
na vladnega komisariata, 3. zlata 
kolajna miljske občine, 4. zlata ko
lajna pokrajinske turistične ustano
ve, 5. zlata kolajna Tržaške hranil
nice, 6. pokal dežele F. - J. K., 7. 
srebrna kolajna tržaške pokrajin
ske uprave in nato še vrsta praik-Trgu Marconi, izgotovljena dela pa 

bo treba oddati žtrijd do 16. ure I tičniih nagrad raznih tržaških pod- 
istega dine v dvorani «Lo Squero» I jetij.
IIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIMIIIIIItllltlMIIIIIIIIIMIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIfllUIIIIIIIIIIII

VČERAJ DOPOLDNE NA ZEBRASTEM PREHODU

Mladenič in priletna ženska 
žrtvi dveh avtomobilistov

Na srečo njune poškodbe niso hude

Včeraj nekaj minut po 8. uri so 
sprejeli na ortopedskem oddelku 
splošne bolnišnice, kamor se je za
tekel z rešilnim avtom, 22-letnega 
Borisa Grgiča iz Bazovice 191, ki 
se bo moral zaradi udarca na le
vem ramenu in odrgnin po glavi 
zdraviti 7 dni.

Agenti cestne policije so ugotovili, 
da je Grgič prečkal po prehodu za 
pešce Trg Oberdan, ko je vanj 
treščil in ga podrl na tla s fiatom 
1100 tržaške registracije 45-letni An-

Nekaj ur kasneje je postala žrtev 
avtomobilista tudi 65-letna Ana Kon
tič iz Ul. Foscolo, katero so spre
jeli zaradi udarca in rane na glavi 
s prognozo okrevanja v 10 dneh na 
nevrokirurškem oddelku.

Konticeva je, kakor so ugotovili 
agenti cestne policije, prečkala malo 
pred poldnevom Nabrežje Mandrac- 
chio po zebrastem prehodu. Nepri
čakovano pa se je znašla pred 
giulio 1300 gt, katero 2(Metni Giam- 
paolo Lonzar s Furlanske ceste ni 
mogel pravočasno ustaviti in je 
Kontieevo podrl na Ha

PRODAJA 
OB KONCU 
SEZONE

PRODAJA
OB KONCU SEZONE
Smo še sredi poletja, še v času počitnic in 
v veletrgovini Coin je izredna priložnost za 
nakup cele vrste stvari po izredno povoljnih 
cenah. Obleke in aktualna dopolnila za žensko, 
moškega in za otroke. Začenši z 22. avgustom.

co TRST - CORSO ITALIA

V ponedeljek 31. t.m. 
prva seja obč. sveta

Za danes zvečer je napovedana 
še zadnja seja starega občinskega j 
odbora v Gorici.

Ker so pretekli torek odobrili spo 
razum programa za goriško obči 
no in sestavo izvršnega odbora tudi 
socialisti, ki bodo imeli enega od
bornika v osebi dr. Tomassicha, 
bo nocoj odbor odnosno župan Mar
tina tudi uradno sklical sejo nove
ga občinskega sveta, ki je bila že 
določena za ponedeljek 31. t. m. 
to bo tudi glavna točka dnevnega 
reda za njegovo današnjo sejo.

Interpelacija 
o umobolnicah

Deželna svetovalca KPI Bergo- 
mas in Zorzenon sta v zvezi z de
želnim zakonom št. 11 od 7. mar
ca 1968, ki govori o ukrepih za 
razvoj sanitarnih služnosti v umo
bolnicah in ki bo letos zaključil 
svojo denarno podporo, vprašala 
predsednika deželnega sveta Ribez 
zija naj pove, koliko so v teh dveh 
letih izvedli razvojni program, ki 
ga ta zakon predvideva za umobol
nice in njihovo osebje. Dejstvo je, 
da je medtem stopil v veljavo tudi 
zakon št. 431 ki govori o reformi 
umobolnic, v okviru katerega so 
sindikati predložili razne ukrepe v 
korist osebja, zlasti kar se tiče 
pokrajinske umobolnice v Gorici.

Vesti iz Tržiča
O tečajih ANCIFAP. Deželni od-
bomik za delo Stopper je v od

govoru na zadevno vprašanje sve
tovalcev KPI Bergomasa in Zorze- 
mona zanikal, da bodo ukinili stro
kovne tečaje IRI (ANCIFAP), ki so 
bili doslej v Tržiču. Zarada po
manjkanja primernih prostorov jih 
bodo prenesli v Trst in poskrbeli 
za brezplačen prevoz tečajnikov Iz 
Tržiča.

Prometna nesreča pri Histrigni.
Včeraj zjutraj nekaj po 8. uri se 
je peljala z avtom bianchina po 
pokrajinski cesti proti Gradežu 33- 
letna Umberta Magnarion por. De 
Luca lz Tržiča. Na križišču pri Bi
stri gnl pa ji Je nenadoma presekal 
pot neki skuterist., ki je prihajal od 
Starancana v smeri proti morju. 
Da bi se Izognila trčenju je 
naglo pritisnila na zavore, pri tem 
pa Izgubile kontrolo nad vozilom, 
Id je zašlo s ceste, ženo so odpe
ljali v tržiško bolnišnico, kjer so 
JI ugotovili zlom desne roke m 
druge poškodbe ter so Jo pridržali 
za 10 dni na zdravljenju. Tudi av
to je utrpel precejšnjo škodo. Sku- 
terist, ki je nesrečo zakrivil s svo
jim neprevidnim prečkanjem glav
ne ceste, pa je izginil brez Sledu.

Tudi v našem uredništvu 

sprejemamo prispevke za 

aolo-spomenik v Cerknem

V TRADICIJI PRIJATELJSKIH SREČANJ

Goriški športniki in folkloristi 
na obisku v Slavonskem Brodu

Bili so deležni pristnega slovanskega gostoljubja in prinesli 
dar za goriskega župana kot izraz simpatije gostiteljev

Pokrajinski športni center »Liber- v Jamljah in Tržiču. Ker niso še od 12. t m. v katerem so navo-

športnirn centrom iz Slavonskega 
Broda na Hrvaškem. Pred nekaj 
leti so bili goriški športniki na obi
sku v tem mestu in lani je večja 
skupina športnikov in kulturnikov 
iz Slavonskega Broda vrnila obisk 
v Gorici ter nastopila s svojim zbo
rom in folklorno skupino v veliki 
chorani UGG; gostje so bili takrat 
deležni živahnega odobravanja.

Letos so zopet odšli goriški šport
niki centra »Liber Las » na obisk v 
Slavonski Brod na povabilo doma
činov in tokrat so peljali s seboj 
tudi folklorno skupino iz Gorice. 
Prav te dni so se Goričani vmili 
preko Rdeče hiše v Gorico.

Bivanje v Slavonskem Brodu in 
bližnji okolici je bilo zanje zanimi
vo in polno prijetnih izkušenj. Imeli 
so več nogometnih srečanj, saj so 
peljali s seboj kar dve kompletni 
ekipi, Iti so ju sestavili iz najboljših 
elementov ekip »Libertas* na Gori
škem, ki sta se v več srečanjih po
merili z domačimi jugoslovanskimi 
nogometaši. Posebno pozornost pa 
je vzbudil nastop folklorne skupine, 
ki je predvajala predvsem furlan
ske plese in bila s svojimi pestrimi 
našemi deležna lepega uspeha, pa 
tudi zaradi svojega dovršenega iz
vajanja, ki je doseglo priznanje že 
pri prejšnjih nastopih po raznih dru
gih krajih.

V okviru in poleg športnih in fol
klornih nastopov pa so še bolj po
globili medsebojne prijateljske sti
ke ter izmenjali svoje izkušnje na 
socialnem, gospodarskem in tudi na 
venskem področju. Ob zaključku po
govorov so bili soglasni v tem, da 
je treba še povečati in poglobiti 
kulturne in športne stike.

Ob povratku so vodje goriške sku
pine Montanari, Pontel in Moise 
poročali o poteku gostovanja in o 
dokazili pristnega slovanskega go
stoljubja, ki so ga bik deležni ves 
čas svojega bivanja v Slavonskem 
Brodu in po drugih bližnjih krajih, 
(be-nem so prinesli goriškemu žu
panu Martini lep dar predsednika 
občinske skupščine Slavonski Brod, 
kot dokaz prijateljstva In spoštova
nja do goriskega prebivalstva in do 
prebivalstva celotne naše dežele.

tas» že nekaj let vzdržuje tesne in sprejeli pravilaka o deželnem za- 
prijabeljske stike s kulturnim in | konu o lovu, ni mogoče vedeti.

«Lovska oaza» 
na Krasu

po katerem zakonu so sprejeli ta 
predlog. Dasiravno svetovalec za
govarja sprejemanje ukrepov v 
prid povečevanja divjačine v na
ših krajih, ne vidi v sedanjem 
predlogu namere, da bi celokupno 
reševal' to vprašanje. Pač pa dom
neva, da se za vsem tem skrivajo 1 
posebne koristi, ki nimajo nič skup
nega z lovsko dejavnostjo ter raz
množevanjem divjačine na kraškem 
področju.

Odlok o razporeditvi 
profesorjev

dila za dodelitev začasnih mest in 
namestitvenih odredb za stalne pro
fesorje; obenem je v odredbi go
vora o namestitvi nestalnih profe
sorjev in o prepovedi njihovega 
odpusta.

Dva padca na cesti
Včeraj ponoči ob 1.20 so nudili 

prvo pomoč v splošni bolnišnici v 
Gorici 56-letnemu Severinu Bottazu 
iz Ločnika, Ul. Campagna bassa 21, 
ki je padel z mopedom, ko je po
noči križaril po goriških ulicah. 
Zdravniki so mu ugotovili števil
ne udarce in odrgnjenja; okreval 
bo v 7 dneh.

Včeraj dopoldne okrog 11. ure pa 
se je ponesrečila v Gradiški 44-let- 
na Lina Šuligoj iz Milana, Ul. Ta- 
vazzano 10, ki se je tam mudila 
na obisku. V goriški bolnišnici so 
ji ugotovili poškodbo na desnem 
sencu; okrevala bo v nekaj dneh.

Šolsko skrbništvo v Gorici s 
roča, da je na njegovi oglasni 
deski na vpogled ministrska okrož
nica št. 17 od 17. t. m. in odlok

Jutri na Lokvah
družabnost
Števerjancev

Po uspelem izletu na Gorenjska 
preteklo soboto, ko so na pobudo 
prosvetnega društva »Briški grič* 
Steverjanci obiskali Veliko plani
no, Kamniško Bistrico, letališče 
Brnik in Gorenjski sejem, priredi 
isto prosvetno društvo jutri, v so
boto 22. t. m. izlet in družabni 
večer na Lokvah. Svojim pevcem 
in najbolj aktivnim članom bo ob 
tej priliki nudilo društvo brez
plačno večerjo in ves večer do treh 
zjutraj jim bo na razpolago iz
bran orkester.

Izleta se lahko udeležijo tudi vsi 
drugi člani in prijatelji društva, 
ki pa bodo seveda sami plačali 
večerjo.

Odhod udeležencev z lastnimi av
tomobili bo jutri ob 20.15 izpred 
gostilne Dvor v Števerjanu. Po
vratek v nedeljo zjutraj.

lz goriškega matičnega urada
V go riškem matičnem uradu so 

dne 19. avgusta prijavili 7 rojstev 
in 2 smrti.

ROJSTVA: AnmaUsa Spazzapan;
Paola Demairtmds; Stefane Cap- 

pelletti; Walter Lonzar; Michela 
Zecca; Marala Paiuluzzl; IVAN Po 
resdn.

SMRTI: 76-letna Maria Oelesbe; 
upokojenka 79-letna Rosa CaMgaris.

POGOVOR POD OREHOVO SENCO V BRDIH

Kakor hitro spregovorijo o cestah 
so Steverjanci zelo prepričljivi

Občina Ima dosti cest, ki so domala vso zelo slabe ■ Poglejte v 
Doberdob la Sovodajo...» • Občiaska uprava bo morala pohiteti

Deželni svetovalec Rinaldo Rizzi 
je vprašal deželnega odbornika za 
kmetijstvo, zavoljo katerih razlo
gov je predlagal ustanovitev »lov
ske oaze* na površini okoli 60 ha 
na področju občinskih rezervatov

llllllll■llllllllmfmlllltllllllilln||lt|||||||,mm,i,nii,i,n,m,,,n, Mtlnlml|,,1,,'inii,,IMI,"|„„|||,M,Hum,m,,n,mm,ni,um,|„|,nini,,,n,|lt||||M|||„,|,,|IM|ll|lli|

Res je, da ima občina Števerjan 
zelo dosti cest in da si majhna 
občina s tako skromnimi dohod
ki ne more privoščiti velikih iz
datkov za asfaltiranje teh cest. Za
to je tudi res, da so te ceste sla
be, poleti prašne in da se nad 
njimi spotikajo prav vsi. Samo za 
meter kreneš s krožne poti »vina 
in češenj*, že si na makadamu. In 
v števerjanu stanuje večji- del ob
čanov ob makadamskih cestah, pe 
naj gre to ža ščedmo, Ačše, škoc
jansko jamo, Grddnco, Valerišče in 
dalje proti Uklancem. Vsepovsod 
je grda pot.

«V ščednem sem prejšnji dan 
padla z motorja,* nam se je po
tožila poštarica, ki mara vsak dan 
obresti z motociklom vse že ome
njene in še neomenjene poti te 
razsežne občane. V gležnju jo je 
prav pošteno bolelo. Toda takih 
primerov je veliko.

Cesta v Ščeckiem je po vsakem 
nalivu podobna strugi potoka. Nič 
ne pomaga posipati. Samo ena re
šitev je: asfaltirati jo je treba.

IZ BENEŠKE SLOVENUE

Konzorcij za 
naj pritegne
Potrebni so tudi ustrezni ukrepi za izboljšanje kmetijstva in živinoreje

industrijo v Čedadu 
vse beneške občine

Že neštetokrat smo pisali o po
trebi novih industrij na področju 
Beneške Slovenije, kjer ljudje ne 
morejo živeti samo od skromnega 
kmetijstva ter so zato prisiljeni od
hajati v emigracijo, bodisi sezon 
sko ali pa celo za stalno v razne 
evropske države, predvsem v Švi
co, Nemčijo, Francijo in Belgijo 
To potrjujejo tudi podatki o gi
banju prebivalstva v zadnjih dese
tih letih, ki se je ponekod skrčilo 
skoro za polovico.

Eden od uta-epov, ki nal bi vsaj 
deloma zajezil ta val izseljevanja, 
ki pušča za seboj na desetine praz
nih in razpadajočih hiš in kmetij, 
je bil ukrep deželne uprave, ki 
je dala Čedadu dovoljenje, da nje
gova občinska uprava uredi na 
svojem področju industrijsko cono; 
to bi bila že 11. industrijska cona v 
naši deželi. Praktično zadeve se
veda še niso izvedli, ker je tre
ba po neizogibni in dolgi birokrat
ski poti. Vendar pa stvar obeta 
da bo stekla in pripravljalni odbor 
je dobil tudi že prve prošnje za 
dodelitev zemljišča v novi Indu
strijski coni za nova gospodarska 
podjetja, ki bi lahko nudila za
poslitev delovni sili doma, ali vsaj 
V bližini doma.

Ustanovljen je bil tudi poseben 
medobčinski konzorcij in izmed 20 
občin tega področja, v katerega 
spadajo tudi številne slovenske ob
čine (po prebivalstvu, če ne po ob
činski upravi), jih .je 16 že dalo 
svoj pristanek za vstop v konzor
cij. Manjka pa še pristanek štirih 
občinskih uprav. Ker pa se vleče 
to nasprotovanje ali oklevanje, ki 
ima tudi svoje več ali mani tehtne 
vzroke, še iz časov pred junijskimi 
volitvami, upajo, da bodo novi ob
činski možje, Id so bili takrat iz
voljeni, končno le pristopili h kon
zorciju in tako omogočili njegovo 
delovanje in realizacijo industrijske 
cone.

Vsekakor bi bilo prav in nujno, 
da se kaj konkretnega ukrene za 
gospodarski dvig te dežele in tako 
omogoči domačinom da bodo prišli 
do kruha in boljšega življenja <*>; 
ma, ali vsaj v njegovi neposredni 
bližini. Prav tako bi bili potrebni 
ukrepa za izboljšanje kmetijstva, 
za pogozditev praznih goličav in za

izboljšanje pašnikov s postopnim 
dvigom staleža goveje živine. Če 
bi to uskladili s primernimi pod- 
jet.v za predelavo kmetijskih pri
delkov, potem bi tudi to pomenilo 
korak naprej. Eden takih poskusov 
je bila in je tudi pobuda ERSE 
za ureditev centralne mlekarne in 
sirarne v Ažli pri špetru, ki je 
nadomestila številne nerentabilne 
majhne mlekarne ter bo z dobro 
organizacijo lahko postala važen 
faktor za razvoj živinoreje na tem 
področju.

Izlet vinogradnikov 
v Južni Tirol

Kmečka zveza iz Gorice obvešča 
vse svoje člane, da bo letos odpa
del tradicionalni poletni 'zlet, ki ie 
bil predviden za 6 september. 
Ravno ob tistem času prireja nam
reč Konzorcij za zaščito tipičnih 
brišk'h vin ogled zadružnih kleti 
in vinogradov v Južnem Tirolu. 
obisk katerih Zveza priporoča vsem 
članom iz Brd.

Danes v Tržiču 
sestanek PSI-KD

septembra 1970. Podroben razpored 
izpitov je na oglasni deski ravna
teljstva v Gorici.

NIŽJA SREDNJA ŠOLA; Ravna
teljstvo nižje slovenske srednje šole 
v Gorici, Ul. Randaccio sporoča, 
da bodo začeli s popravnimi izpiti 
v ponedeljek 7. septembra ob 8.30. 
Podroben razpored izpitov je objav
ljen na oglasni deski v tej šoli

TRGOVSKA ŠOLA: Ravnateljstvo 
državnega strokovnega zavoda za 
trgovino s slovenskim učnim jezi 
kom v Gorici sporoča, da se nodo 
začeli popravni izpiti v ponedeljek 
7 septembra oh 8.30 uri, po raz
poredu, kot je objavljen na oglasni 
deski te šole.

V prvem delu vpisovanja na to 
šolo se je v prvi razred vpisalo 
11 učencev. Ker se bo vpisovanje 
nadaljevalo še v jesenskem roku, 
se pričakuje, da bo letos število 
dijakov na tej šoli večje od lan
skega, ko jih je bilo v prvem let
niku 15.

Začetni strošek bo večji, potem pa 
bo občina prihranila denar, ker ji 
ga oe bo treba trošiti za popra
vila.

Dosti se govori o turistični ce
sti po Valerišču do Muša. Zelo je 
obmnefijena, ker imajo na tem 
kraju vasi dosti vozil in poljskih 
strojev, toda cesta je takšna kot 
je bila pred desetletji; polna ovin
kov in lukenj, nevarna za voznike 
in vozila.

»Dokler imaš pod sedaj štiri ko
lesa — so nam rekli, ko smo se 
včeraj napotili v Brda — še ne
kako gre, ker je vozilo stabilno 
in se tudi prahu izogneš. Z moton 
ji pa vožnja nd tako enostavna: 
zanaša te in še praha se naloviš, 
da sl ves bel.»

V vosi nd več tako, kot je bilo 
nekoč, da so imeli dosti kraiv in 
malo vozil. Danes je ravno naro
be: malo Wav je dosti vozil. Ob- 
č*»i, zlasti mladina se zaposluje 
v mestu in tjakaj brez vozila ne 
Igre več. Pri Aščevih, za primer, 
imajo danes samo še dve kravi, 
zato pa kar šest avtomobilov. Le 
cesta, prava kozja pot, je tako 
tesna in grda, da je joj.

»Prejšnji dan sem se vozil po 
doberdobski in sovodenjski občini 
— nam je dejal znanec — pa sem 
se po asfaltu peljal celo med nji
ve. Vaške poti so vse asfaltirane, 
prav tako tudi poti med vasmi. 
Pri nas pa . . .»

Vse kaže, da bo potrebno posve
titi več skrbi ter vložiti več na
porov v to, da bi tudi štoverjan- 
ska občina uredila najprej ceste, 
ker se po njih vsi vozijo. Urediti 
jih morejo najprej zavoljo doma
činov, pa tudi zavoljo turistov, ki 
prihajajo v Brda. Krožna pot »vi
na in češenj*, ki se vzpenja v 
Brda preko Oslavja ter »e spu
šča proti Gorici preko Bukovja in 
Grojne, ne more zadostiti vsem 
potrebam. Lahko sicer napoti turi
st« v nekaj gostiln, toda to je tu
di vse. In vendar bi postala Brda 
privlačnejša, če bi lahko krenili 
tudi z glavne asfatne poti, ne da 
bi se nam bilo treba bati rrehu, 
lukenj in drugih nevšečnosti.

Poleg senčne, ki smo jo ravno
kar opisali, pa imajo Brda v do
mala vseh letnih časih tudi sonč
ne strani V tem mesecu, na pri
mer, boste vsepovsod naleteli na 
breskve, sočni sad, ki je letos v 
Brdih dobro obrodil. Tudi hrušk 
je veliko, še največ pa dobrer* 
vina. kakršnega piješ samo pri 
kmetu. Sedeli smo v orehovi sen
ci, po malem srebali zlato kaplji- 
so ter kram jali o tem in onem, 
toda najbolj zgovorni smo bili ta
krat, kadar smo se pogovarjali o

cestah. Vaščani so v tem preprič
ljivi kot le kaj. Upajmo, da smo 
tildi mi dovolj prepričljivi napram 
tistim, ki so dolžna za te stvari 
skrbeti.

VERDI 17.00—22.00: «1 ragazat det 
massacro«, P. Capponi ln S. Scott, 
italijanski film v barvah. Mladim 
pod 18. letom prepovedan.

CORSO 17.00: «L’ucetio delte ptu
rne dl cristaiUo*, T. Musante ln 
S. Kindell; amer. tHm v barvah. 
Mladim pod 18. letom prepove
dan.

MODKRNISSIMO 17.00: »Jako in- 
vooa Dio e muari», C. Cemaao 
in S. Rosin.

V1TTORIA 17.00: «11 mandrili«*, H. 
Ledptinz ln B. Skay; nemški film 
v barvah. Mladim pod 10. letom 
prepovedan

CENTRALE 17.00—21.00: «Nod sia- 
mo le colonne«, S. Laure! ln O. 
Hardy; ameriški film.

Tržič
AZZURRO 18.00: «11 buoco nalla 

paiete*. Barvni film.
EXCELSIOR 17.30: «11 gattopardo*, 

Carter ln Cl. Cardinal« Barvni 
film.

PRINCIPE 18—22: «Puro sl, come 
un angelo; 11 papa ml fece mo- 
naco... dl Monza*, L. Buzzanca. 
Barvni film.

V«mi trorieu
SOČA «Za tiso? dolarjev dnevno*, 

Špan.-ital. barvni film - ob 1815 
ln 2(J 15.

SVOBODA »Popoln zakon*, zap. 
nemški barvni film — ob 18.30 
ln 20 30

DESKLE »Zbogom prijatelj*, angl,- 
franc. barvni film — ob 20. uri.

PRVACINA Prosto.
RENČE Prosto.
ŠEMPAS «Požig Rima*, italijanski 

barvni film — ob 20. url.
KANAL »Katarina Velika*, ameri

ški barvni film — ob 20. url.
POTUJOČI KINO — BRESTOVICA 

— »Bitka na Neretvi*, jugoslo
vanski barvni film — ob 20. uri.

DEŽURNI LEKARNI
V GORICI

V Gorici le danes ves dan ln po
noči dežurna lekarna SORANZO — 
Verdijev korzo 57 - tel 28-70.

V TR21CU
V Tržiču )e danes ves dan ln po

noči dežurna lekarna «AL REDEN- 
TORE* - Ul. F.1U Roselll, tel 723.40.

Na sedežu PSI v Tržiču se bosta 
drevi ob 20.30 sestali delegaciji PSI 
ln KD, da bi dosegli sporazum za 
sestavo občinskega odbora. PSIUP I 
pa je že drugič zahtevala sklicanje 
sveta, ki je bil izvoljen na volit
vah 7. julija.

Mali oglasi
OSMICO V DOLU odprejo Jutri, 22. 
t.m. pri Emilu Periču pri Devetakih. 
Gostom nudi pristno ln dobro do- 
mače vino.

PHBJflRBIRflMi
Popravni izpiti 
na slovenskih šolah

OSNOVNA ŠOLA: Popravni izpiti 
čez 2. in 5. razred na slovenskih 
osnovnih šolah v Gorici bodo 1.

lnL VSEDIRŽAVIi\ sEJ EliII- PORDENON i30. avgusta 1A7A
3. septembra Nogometaši ■ Goriškega ln folklorna skupina iz Gorice, ki jih vidimo na sliki, so odnesli najlepše 

vtise s enotedenskega obiska v Slavonskem Brodu in v Bosni, kjer so jih gostoljubno sprejeli
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TUDI JUGOSLAVIJA IŠČE NAFTO POD MORJEM

DUGI OTOK PRI ZADRU 
LOKACIJA PRVIH VRTIN
Vrtalna ploščad «Neptun» na poti iz Italije k Dugemu otoku 
Ce bodo rezultati pozitivni, bodo gradili lastne ploščadi

čeprav se je naftna dejavnost v 
Jugoslaviji začela že koj po kon
čani &ugi svetovni vojni, kakih iz
rednih rezultatov doslej še ni bilo. 
Res je, da »naftaši* črpajo v raz
nih predelih Panonske nižine do
kajšnje količine nafte, vendar mora 
Jugoslavija »črno zlato* še vedno 
uvažati in'to kljub temu, da njena 
poraba še ni kdove kako velika, 
kar nima Jugoslavija močno raz
vite motorizacije. V zadnjih letih 
pa se začenja dejavnost «naftašev» 
seliti iz Panonije tudi na Jadran, 
kajti razna geološka raziskovanja, 
bolje povedano geološke domneve 
nakazujejo navzočnost nafte tudi 
na tej strani Jugoslavije, tudi v 
njenih obalnih vodah. Priprave za 
prvo podmorsko vrtanje za odkri
vanje naftnih ležišč so bile že pred 
dnevi končane in »naftašd* čakajo 
jekleno ploščad ■»Neptun*, ki bi 
morala biti že na kraju samem, 
blizu Zadra, pa je namesto plošča
di prišla brzojavka, da naj se pri
hod ploščadi odloži za nekaj dni.

Železna ploščad »Neptun* za vr
tanje na morju je ostala za kak 
dan na italijanski strani Jadrana, 
kjer tudi iščejo nafto in plin. Ta
ko je sporoči načelnik oddelka za 
iskanje nafte ing. Stjepan Žinič. 
Zakasnitev prihoda ploščadi se mo
re tolmačiti kot pozitivno, da so 
namreč na zahodni strani Jadrana, 
na italijanski strani, pri vrtanju 
prišli do pozitivnih rezultatov, kaj
ti sicer bi bili vrtanje oziroma iska
nje opustili. Kolikor še niso na
leteli na nafto, oziroma plin, so 
za gotovo drugi znaki pozitivni, 
kajti sicer bi se ploščad ne bila 
ustavila preko določenega roka, ko 
pa je bite vendar naročena in po
godbeno obvezana za delo na ju
goslovanski strani Jadrana.

na jugoslovanski 
Jadrana bodo s ploščadi 

•Neptun* napravili nekako na li
niji, ki deli področji Jadrana na 
italijansko oziroma jugoslovansko 
interesno sfero, in sicer v bližini 
Dugega otoka na višini Zadra. Glo
bina morja je tu okoli 70 metrov, 
računajo pa, da bo »Neptun* ostal 
tu več časa, ker bodo na tem pod
ročju napravili od tri do pet vrtin.

»Pomorsko vrtanje je že višja 
faza raziskovanja. Doslej so razi
skovali le po geofizikalnih metodah, 
ld so samo nakazale, kje naj bi se 
izvedla vrtina* — je rekel inženir 
geolog Josip Vugrinec iz vodstva 
zagrebškega podjetja »Naftaplin*.

Kalah deset let je že, odkar so 
se raziskovalci nafte začeli zani
mati tudi za področja plitvega mor
ja. Od tedaj, to se pravi v samih 
desetih letih, so na raznih področ
jih sveta odkrili že velikanska na
hajališča nafte in plina. In večji 
del Jadrana, posebno njegov se
verni del, je tudi področje, ki je 
za «naftaše» zelo zanimivo. To 
velja tako za italijansko kot tudi 
za jugoslovansko stran Jadrana. 
Nekateri strokovnjaki sodijo, da bi 
znalo to področje postati eno naj
bolj »interesantnih* naftnih podro
čij v Evropi, seveda po izredno 
bogatih nahajališčih na Severnem 
morju.

Naloga prvih raziskovalnih vrtin 
je, preveriti domneve geologov in 
raziskati sestavo tal. Zato bodo iz
vedli od 3 do 5 vrtin do 2500 me
trov globine. Skušali bodo ugoto
viti navzočnost nafte, plina, mor
da pa tudi vode v poroznih slojih.
S tem bi mogli tudi oceniti, ali je 
to področje resnično perspsktivno 
ali ne. Prvi konkretni ukrepi, prve 
vrtine bodo dokazale, ali so do
mneve pravilne ali ne.

Prvo vrtino 
strani

Raziskovanje nafte pod morskim 
dnom je seveda veMko dražje kot 
raziskovanje na kopnem. Veliko 
namreč stanejo naprave, predvsem 
ploščad za vrtanje. Nadalje je tež
ko oziroma dražje tudi oskrbovanje 
ljudi na ploščadi. Skratka, vrtanje 
na morju veliko več stane kot vr
tanje na kopnem. Ploščad »Nep
tun* si zračuna za eno samo vr
tino od 2.000 do 2.500 metrov nič 
manj kot 800 tisoč dolarjev. Po do
ločenem roku, ki traja po navadi 
40 dni, pa se stroški dvigajo od 
dneva do dneva, oelo od ure do 
ure.

Računi pravijo, da je neko leži
šče nafte rentabilno le v primeru, 
če da milijon 800 tisoč ton nafte 
na leto in to skozi deset let zapo
redoma. Kar pa zadeva plin, bi se 
ena vrtina izplačala le tedaj, če bi 
dala na leto najmanj eno milijardo 
kubičnih metrov plina.

Ustavimo se na kratko pri plo
ščadi »Neptun*. »Neptun* ima 120 
metrov dolge »noge*. Ko se spusti 
pod površino morja in ko »zakop
lje* svoje »noge* kakih 10 metrov 
v morsko dno, se ploščad spremeni

v «jeklen otok*, na katerem je pri
trjen 65 metrov visok vrtalni stolp. 
Ta vrtalni stolp je bistvo in jedro 
vse naprave. Vrtalna naprava mo
re vrtati v zemeljsko skorjo tudi 
več tisoč metrov globoko.

Pri podjetju »INA* računajo, da 
se bodo tudi tako drage investicije 
izplačale. Podjetje »Naftaplin* je 
v raziskovanja vložilo 250 milijo
nov dinarjev in prva skupina vrtin 
bo odgovorila na vprašanje, ali je 
na dnu Jadrana nafta ali ne. Ko 
bo prišel odgovor na to vprašanje, 
bodo sledili nadaljnji ukrepi, če bo 
odgovor pozitiven, če bodo zaloge 
nafte oziroma plina v teh ležiščih 
primerne, bo podjetje nabavilo last
ne podmorske vrtalne naprave, ki 
jih bo izdelalo neko domače pod
jetje, zelo verjetno reško podjetje 
»Viktor Lenac*.

V vodstvu podjetja «INA» gle
dajo z zaupanjem, z optimizmom 
v bodočnost, kajti o navzočnosti 
nafte in plina na področju Jadrana 
govore geološke študije, pa tudi 
konkretne vrtine v bližani Ravenne 
na italijanski strani Jadrana, kjer 
so odkrili velikanske zaloge pod
zemeljskega plina.

Indiosi z And imajo zelo težko življenje. Njim je ostala bolj skopa 
zemlja, ki pri vsem trudu zelo malo rodi. Sicer pa je tudi zelo primi

tivno obdelana, slabo gnojena in tudi moče je premalo.

PODOŽIVLJANJE JUNIJSKE KATASTROFE OB KAVI IN CIGARETI

Najrevnejši prebivalci Peruja 
so potomci bivših gospodarjev

Hiše «Indiosov» so iz nežgane gline in že nekaj milimetrov deževnice na
pravi velikansko škodo - Po potresu ljudje kradejo in jim nič ne moreš

*Z bratom so s teh področij 
prišli trije, ki so ostali brez dru
žine. Sploh je bila zadnje dni, 
preden smo odpotovali naša hiša 
polna ljudi, ki so ostali brez štre
ne, ali tistih, ki so vse pustili 
v dolini Huaylas, ker se bojijo 
vrniti se nazaj. Tudi jestvin je 
primanjkovalo... Sicer se najprej 
občuti na elektriki in vodi, kajti 
vodovod iin žice se pretrgajo. 
Najhuje je- za tiste, ki živijo v 
nebotičnikih im ostanejo v dvi
galu. To zelo vpliva nanje, kot 
nekakšen šok. Druge zasuje, ne
kateri umrejo od obupa, mnoge 
zadene srčna kan*.

»Govorili so tudi o čeških alpi
nistih, ki so jih pogrešali. Nič 
čudnega, saj se med potresom go
re včasih ukoljejo in pokrajina 
popolnoma spremeni konfiguraci
jo*.

Na zemljepisnem učbeniku svo
jega sina mi je pokazala: »Po
glejte tu gore nad dolino Huaylas, 
ali niso čudovite? Tu je večni 
sneg*. Res je bdi pogled na ko
ničaste vrhove zasneženih peruj
skih gora nad lepo, z zelenjem 
prekrito pokrajino, čudovit. »Po
glejte tu, tu ni rastlin, le kak 
kaktus. To je pr;»va Cordiflera, 
sam kamen. Pokrajina je brez 
rastlinja, zato se je tudi bolj ru
šila npr. v krajih pri Callejonu 
so mnoga jezerca prebila robove 
in kamenje se je z blatom vred 
zrušilo na vasice*. »Poglejte to 
sliko, tipični indijenos*. to so pra
vi prebivalci Callejona de Huay-
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| IZ UMETNOSTNIH GALERIJ |

Mladi Pino Giuffrida
razstavlja v občinski

Mladi Pino Giuffrida se nam s 
svojo drugo osebno razstavo pred
stavlja kar v občinski galeriji. Je 
to vsekakor lepo priznanje ustvar
jalnosti tega slikarja samouka, v 
katerem polje dalmatinska in si
cilijanska kri. To priznanje pa od
kriva do neke mere tudi prevla
dovanje likovne in drugačne u- 
smerjenosti upravljavcev razstavi
šča, ki je bilo nedavno odklon je
trn sicer res zelo realističnemu, a 
zato najstarejšemu našemu slikar
ju Silvestru Godini.

Giuffrida slika namreč vseskozi 
neoblikovno in priznati moramo, 
da je dobro pretehtal izkušnje 
mojstrov tovrstnega slikanja ter 
pc njih povzel le to, kar se bi
stveno ujema z njegovim ustvar
jalnim hotenjem. Še največ pa od 
švicarskega dadaista Hansa Arpa.

No prvi razstavi je Giuffrida 
prikazal platna, ki so se odliko
vala po pridušeni skladnosti plo
sko nanesenih barv in iznajdlji
vosti igre namišljenih oblik, ka
tere so v zaokroženem valovanju 
posnemale tudi tiste iz prabitnosti 
izvira prirode. Temu ostaja tu 
zvest v največjih slikah, ki po le
potnem učinku gotovo prekašajo 
vajnovejša dela, izvršena le na 
belih ozadjih. So pa le-ta bolj iz
zivalna, rekli bi napadalna tako 
po igri oblik kot po barvni razpo
reditvi. Vmesni prehod pa je opa
zen zlasti v veliki sliki <Zaplodek 
v razvoju* z letošnje razstave

fantastične umetnosti, in pa tudi 
še v podobi pretresljive napetosti 
cOstanki izginule civilizacije*. Od 
novejših del izstopa posebno slika 
s pomembnim naslovom tZasledo- 
vanje osebnosti*.

Giuffrida je še v polnem raz
voju. Je pa očitno, da bi v po
slednji dobi pojemajočemu zama
hu neoblikovne likovnosti mogel 
s svojo bogato domišljijo dati no
ve spodbude, če se ne bi, seveda, 
medtem navdušil za morebitne no
ve umetniške razvojne možnosti, 
ki se skrivajo še za obzorjem nje
govih bodočih let.

MILKO BAMBIČ

las, to so ravni ljudje... Zagle
dam se v obraze z ostrimi po
tezami, za katere se mi je vedno 
zdelo, da izražajo nekakšen po
nos: ženska so zavite v šale, pa 
še klobuk nosijo na glavi...* Hiše 
imajo zgrajene iz nežganih opek, 
opeko delajo iz gline, ki se po
tem posuši le na soncu... Imenu
jejo jih »fidbbes*. Razumete se
daj, da to potres lahko takoj po
dre*.

Toda kam so šil ljudje, kate
rim je porušilo hiše?

«V Limi so prosili, da bi jih 
tisti, ki še imajo streho vzeli k 
sebi*. Zopet md je pokazala sli
ko: «To je tipična vas v pokra
jini, ki jo je najbolj prizadel po
tres. Vidite, zidovi so iz nežga
ne gline, hiše pa so pokrite, i- 
majo streho. Tu je namreč dež, 
ob obali pa dežja ni. Do 30 ki
lometrov globoko v notranjost*. 
Začudila som se, kako da nd dež
ja. »O, letos je bil dež, kak mi
limeter ga je bilo. Deževalo je 
nekaj ur, toda grozovito je ru
šilo*. Ker imam predstavo o dež
ju, kakršno more imeti človek pri 
nas, sem vprašala, če ni bila 
morda nevihta. Na moj račun so 
se nasmejali: »Kaplje so poruši
le!* Pozneje sem v enciklopediji 
dobite informacijo, da je v Pe
ruju do 3 centimetrov dežja na 
leto. »Tam strehe niso termi pri
memo grajene. Revnejši, še po
sebno revnejša utrpijo veliko ško
do, ker na vrhu hiš ni nič proti 
dežju, ker ni strehe, ker ni žle
bov, da bi voda odtekala...*

Oče gospe Milene je k temu 
pripomnil: »Pri nas je streha iz 
dveh betonskih plošč, toda voda, 
ki se na tej strehi nabere, ne 
more odtekati. Na strehah revnih 
ljudi, na strehah hiš, ki so zgra
jene iz gline, ta voda pronica 
skozi glino in ustvarja razpoke, 
rušo*.

»Kakor sem vam že dejala, 
dežja ob obali ni. To pa zaradi 
hladnega Humboktovega toka». 
Nova slika jo je spomnila na po
drobnosti: «Viidela sem reke, ki 
so zaradi potresa prestopile bre
gove in vsč prekrile z blatom*. 
Še srno govorili o Cordiffleri Blan
ci, o pokrajini, ki je popolnoma 
zamenjala podobo: «Vidieia sem 
rodovitno dolino Amazonke, ki je 
potres ni prizadel, peščene oba
le in vulkanska področja, pa sre
dišča prednikov tistih Indiosov, 
ki so sedaj najrevnejši prebi
valci te države, v kateri je u- 
radnd_ jezik španščina*.

Prišlo mi je na misel, kako bi 
bilo lepo, ogledati si to pokra
jino in na kraju samem popisati 
razdejanje, ki ga je pustil za se
boj potres. Izrazila sem to mi
sel, pa so me takoj zavrnili, da 
bi se me kmalu polotil strah pred 
potresom in da bi se vrnila do
mov.

»Tako, kot Peruand. Govorim 
vam o naših vtisih. Peruand so 
dolgo na prostem, ker se bojijo 
v hiše, da bi se jim ne zrušile 
na glavo. Naj vam povem v zve
zi s tem naslednji primer: V 
Ohamboteju je bil mož, ki je imel 
trgovino z ždezjem. Med prvim 
potresom_ je na debelo prodajal 
ljudem železne predmete, ki ba 
jim služili za gradnjo. Kljub te
mu, da je že močno treslo, je 
prodajal, da bi pač več zaslužil. 
Med" drugim potresom pa se mu 
je hiša zrušila nad glavo...*

«Seveda ob potresu tudi krade
jo in ropajo... Toda nd jim mo
goče branite. Iz pokrajin, v kate
rih je potres najbolj rušil, so 
prišli ljudje v mesto vsi sestra
dani in žejni. Kako jim moreš 
braniti, da bi ti kaj ne ukradli, 
če jim ne daš. Pripovedovala 
sem vam, da šel moj mož v 
Cazmo. Tja je šel drugi dan po 
potresu. Niso mu dovolili, da bi 
prišel v mesto, kajti tu so bili 
mrtveci in ranjenci iz doline 
Huaylas... Pripovedoval je, kako 
se je širil smrad po razpadanju 
trupel. Brat je tri preživele pri
peljal v Limo. Bili so lačni in 
tako utrujeni, da niso dočakali 
hrane, pač pa so se Zbudili šele 
v Limi. Evakuacija je bila veli
kanska. Kolone avtobusov so pri
hajale s prizadetega področja v 
mesto. Vse je bežalo — je na
daljevala — z avtomobili, z av
tobusi... Sedaj se nočejo več vrni
ti v Huayles, ker se bojijo nove 
katastrofe. Vse so peljali v Li
mo, kajti Iima je glavno mesto, 
kako naj se izrazim, saj ne pra
vijo Peru-Lima, pač pa Iima - 
Peru. Kljub temu, da je Peru 
bogat. Toda ni možnosti za večji 
razvoj. Peru ima vse: poljedel
stvo, rudnike, s tem potresom 
so menda celo odkrili uran... To
da, saj veste... Tudi morje je 
bogato... Tam ribolov ni šport, 
trnek vržeš v vodo, pa sd go
tov, da boš potegnil rilbo*.

Kljub vsemu me je še vedno 
zanimalo, kako je balo pred šti
rimi leti. Gospa se je odločila in 
povedala: »Dejala sem vam že, 
da se je tedaj porušite šola, v 
kateri je bil moj sin. Tedaj je 
imel osem let... Bila sem v sobi 
in sem se odpravljala v šolo 
ponj. Tedaj začutim prve tres
ljaje. Že prvi sunek je bdi mo
čan in takoj sem začela kričati, 
da je potres... Ko sem bila na 
ulici, šole nisem videla več. Vse 
je bilo le velik oblak prahu. Ni
sem vedela, kaj se je zgodilo... 
Začela sem teči, pa bi vam ne 
vedlela povedati, če je cesta valo
vala, kako je premetavalo avto
mobile, ali koliko ljudi je bilo 
na ulici... Mislite sem le na si
na... Ko sem pritekla k šoli, 
sem opazila, da se ni zrušila po
polnoma. Na stopnišču, kjer sta

HOROSKOP
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na zamisel za ureditev družinskega 
vprašanja.

STRELEC (od 22.11. do 20.12.), 
Uspelo vam bo popraviti marsikate
ro stvar. Pazite, kako se boste vedli' 
spričo nekega nepredvidenega pri
mera.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) Z 
doseženimi uspehi si boste zagoto
vili tudi zaupanje oseb, ki vas ob
krožajo. Obeta se vam prijeten dan.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Kljub 
oviram boste izpolnili sprejete ob
veznosti. V neki čustveni zadevi se 
oprite predvsem na svojo intuicijo.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Ugodni 
pogoji za razširitev trgovinske de
javnosti. S širino svojih idej si boste 
še povečali ugled.

OVEN (od 21.3. do 20.4.) Ne na
sprotujte ukrepom predstojnikov.
Bodite objektivni do oseb, ki jih 
ljubite.

de1«™6 spremembe. Z izpolnitvijo priložnost, vendar ne pretiravajte dane ^
srečo.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Z 
lahkoto boste odpravili nasprotja. 
Če so ukrepi drugih v nasprotju z 
vašimi, vi svoje dosledno branite.

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) 
Uspeh nekega pogovora vas bo po
vsem zadovoljil. Pazite, da bi se 
vaše čustveno življenje ne razvijalo 
v napačni smeri.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 21.11.) 
Nudile se vam bodo priložnosti za 
ureditev nekega sodelovanja. Odlič-

s svojo drznostjo. Deležni boste do
kajšnjega notranjega zadovoljstva.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) Z 
inteligentno pobudo vam bodo zago
tovljeni dobički. Ne bojte se niko
gar, posebno če branite pravično 
stvar.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Preden 
se lotite podviga, skušajte izpolniti 
svojo organizacijo. Viharno vzdušje 
v družini.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Dopoldne 
najprimernejši pogoji za uveljavitev

IVO JUVANČIČ:

se zrušila dva zidova, se je sli
šalo stokanje otrok, ki so prav
kar prihajali po stopnicah ob pr
vem sunku... zrušilo se je na
nje. K sreči je bil moj sin v 
tretjem nadstropju in jih je uči- 
tlejdca ustavila tako, da se mu 
ni nič zgodilo, le prestrašil se 
je močno... Bilo je kakih 17 mrt
vih otrok*.

Oče in mati sta k temu dodala 
svoje, Edi pa je umolknil; po
mislil je verjetno, kako je ušel 
smrti... «Tediaj so ljudje želeli 
vedeti, koliko škode je bilo in 
koliko mrtvih. Prižgali so radio, 
pa je bilo vse tiho..., kasneje so 
dejali, da niso ene sekunde ne
hali oddajat...* Zasmejali so se, 
»tudi tokrat je bilo tako, je pri
pomnil oče, poskusil sem poslu
šati... tišina*.

Še so prihajali spomini na dan: 
«Neki Italijan, ki je delal z mo
jim sinom*, je dejal oče, «je iz
javil, da se ne vrne več v Huay- 
la-s. «Raje grem past krave v 
Italijo, kajti ne izplača se mi 
niti prodati zemljo, ker se nihče 
noče vrniti na to področje!»

Gospa z volčanskim naglasom, 
Edi pa v popolni volčanščini, saj 
se je slovenščine naučil od star
šev in dedov, so mi pripovedo
vali dalje o vtisih in grozi, ki so 
jo občutili.

Začelo je bliskati. Da bi me 
ne zajela ploha, sem se poslo
vila... Edija pa sem pustila ob 
oknu, ker je hotel bdeti, da bi 
videl tretjič v svojem življenju 
dež...

J. D.

I L-i

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po

ročite; 7.30 Jutranja glasba; 11.35 
Slov. narodne: 12.20 Za vsakogar 
nekaj; 13.30 Glasba po željah;
17.00 Trio Boschetti; 17.20 Program 
za mladino; 18.15 Umetnost in pri
reditve; 18.30 Sodobni ital. skla
datelji; 18.45 Orkester Canfora;
19.10 Epigram, odraz časa in raz
mer; 19.20 Priljubljene melodije; 
19.45 «Beri, beri rožmarin zeleni*;
20.00 Šport; 20.30 Gospodarstvo in 
delo; 20.45 Operna glasba; 21.50 
Jazz; 22.05 Zabavna glasba.

TRST
12.10 Plašče; 14.45 Tretja stran; 

15.35 Poje Elvia Dudine; 15.45 Ra
dijska priredba.

KOPER
7.30, 8.30, 12.30, 14.00, 15.30,

17.00, 18.00, 20.15, 23.30 Poročila; 
7.50 Jutranja glasba; 8.40 Vesela 
glasba; 9.45 Jazzovski ansambel;
10.00 Juke box; 10.30 Plošča za 
poletje; 11.00 Celentanov klan;
11.30 Popevke; 11.45 Plošče Ri- 
cordi; 12.00 in 12.45 Glasba po 
željah; 14.05 Tretja stran; 14.15 
Lahka glasba; 14.30 Popevke;
15.15 Uspeli motivi; 16.00 Prenos 
RL; 17.45 Kulturna panorama;
18.30 Vrstijo se pevd; 19.00 Simf. 
konoert; 20.00 The Supremes; 20.30 
Prenos RL; 23.10 Pisana glasba.
nacionalni program
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 20.00 Po

ročila; 8.30 Jutranje pesmi; 9.00 
Vi in jaz; 11.30 Plošča za poletje;
12.10 Kontrapunkt; 13.15 Poje Ro-

Primorski Narodni svet * 

Goriška sredina in OF-NOB
xn.

VI. Goriška sredina 
in nje opredelitev 
za OF

Nd bilo lahko. Po strašni ofen
zivi poleti 1942 je Ljubljana zasula 
Primorsko z brošuro «V znamenju 
Osvobodilne fronte». Vplivala je... 
(Po letu 1947, ko sem delal na ar
hivih NOB, sem odkril «falzifikate» 
teh »katoliških ljudi*, ki so pisali 
o »grozodejstvih OF in komunistov*, 
pri fotokopijah originalnih doku
mentov OF). Marsikateri, zlasti 
častiti gospod se je zamislil in 
ob «vaških stražah* zavzdihnil «so 
pa le najbrž potrebne...* Napadi 
na nas, «goriške sredince*, da 
smo filokomunisti, sokrivi zloči
nov (kot na primer dokazni po
stopek Žebot) so bili hudi. Mene 
so ultra katoliški bojkotirali na 
vsej črti. Celo moja bivša učen
ca. Iz strahu pač.

Piri n Orodnih in pri katoliških 
je še vera v londonsko vlado, v 
zahodne zaveznike. Iluzija, da se 
bodo ob zlomu fašizma zahodne 
armade izkrcale v Istri in drle 
preko Italije, je bila velika. In 
dodati moram še zelo važno dej
stvo, ki je vplivalo zlasti na na
rodno misleče (v dobrem pome
nu besede): V internacionalizem 
tudi italijanskega proletarca ni 
bilo ne vere, ne zaupanja. Veči
na italijanskih delavcev v naših 
krajih je bila z juga, naših raz
mer ni poznala. Mlade generaoije 
delavcev v naših krajih so bile 
še zlasti nezavedne, tako kultur
no kot politično. Fašistična šola 
je le zdresiraia »la nuova gene- 
razdome*. To smo vedeli... (Po 
1957 sem te stvari študiral v 
zvezi z italijansko rezistenco. Pri
znava jih).

Proti vsem tem dejstvom pa je 
slovenska mladina šla svojo pot, 
v partizane. Odtočiti se je bilo 
treba. V gariškd skupini je prav 
eden izmed članov prišel decem
bra 1942 v stik z dr. Alešem 
Beblerjem, ki se mu je predsta
vil s pravim imenom. Goriško in 
primorsko sredino je (z OF) ve
zalo: 1. oboji smo odklanjali ka- 
pitulante; 2. s tem, da smo bili 
proti strankarstvu, za neko na
rodno gibanje, smo bili tudi na 
isti ravni. 3. ta pa ni bila več 
ista glede na revolucionarnost 
OF - NOB, ki je ob vodstvu ko
munistične partije prehajala v 
socialno revolucijo. S to je bilo 
treba računati.

Imenovani član je 16. decembra 
1942 dobil od tov. Beblerja Pri
moža pismo, ki naj bi bilo odgo
vor na oni prvi stik. Pismo je 
res bilo samo «osebno», name
njeno samo njemu. Ali ga je pri
znavalo le kot »katoliškega* za
stopnika in ni bilo govora o NS 
itn. Zdelo se nam je, da tov. 
Bebler ni dobil jasnega pregleda 
položaja, ko je že predlagal »or
ganizacijsko sodelovanje preko ne
ke tretje osebe s skupino*.

Ob tej točki (2. »organizacij
sko sodelovanje*) je bila že točka 
3. o nekem »agitacijskem delu* 
v skupim sami.

Teh nejasnosti nd bilo več mo
goče razčistiti, ker je imenoval 
član skupine, ki je vzpostavil stik 
s tov. Beblerjem, že itak bil pod 
policijskim nadzorstvom in je bil 
spomladi zopet zaprt in odgnan. 
Položaj pa je zahteval odločitev. 
Mladina je množično odhajala v 
partizane že od januarja 1943.

Posežem po osebnih zapiskih. 
Na novo leto 1943 sem odšel na 
pogreb očeta. Brat je že bil v 
delavskem bataljonu. Celo na 
Bovškem je že taborila partizan
ska četa, na Hunčiču pod Ja- 
voršokom, tam, kjer je 1915. leta

(Nekaj o zgodovini 1940-1943)
bil
prej

Benito Mussolini. Nekaj dni 
je padel marešalo bovških 

karabinjerjev, zgorela je žaga i- 
taiijanskega priseljenca v Soči. 
Razgovarjal sem se s svojim bivšim 
dijakom Jožetom Rukom (Iz NOB 
je izšel kot major; ponesrečil se 
je na Predelu kot član razme
jitvene komisije). Ironija časa, bil 
sem mu birmanski boter, v go- 
riškem malem semenišču je bil pr
vi birmanec novega nadškofa Mar- 
gottija. Fant je že imel vpoklic 
v italijansko vojsko in pripravil 
se je za oficirsko šolo... Pa...

Tretjega februarja je s skupino 
40 fantov, če se prav spominjam, 
odkorakal čez Sočo v bovško četo. 
Bili so večinoma naborniki, toda 
tudi starejša in med temi lana u- 
mrli Vladko Durjava - Aleš, glavni 
pobudnik. Tako naglo so se odlo
čili, da so še zadnji večer iskali 
po Bovcu lovske puške... Tako je 
bilo na Bovškem in Tolminskem, 
na Krasu in na Vipavskem. Sta
lingrad, El Alamein v svetovnem 
merilu, preplah med fašisti, vse 
je vplivalo.

Naj omenim iz tega časa tipičen 
dogodek iz Gorice: Nismo imeli 
obveščevalne, zame so bili glasovi 
mladine važni. Študentov, dijakov 
in dijakinj. Na učiteljišču razred 
sprašuje italijanskega profesorja —

iiiiimmiiiiiiitiaiiiiiiiiiiiiaiiiiiiiiiiiiiiiiiiHiiiHiiiiiia

Piranaka 
galerija 
najavlja 
tekmovanje 
«ex tempore»
Mestna galerija Piran prireja 5. 

«ex-tempore» za slikarstvo, ki bo 
v Piranu 29. in 30. avgusta 1970. 
Organizacijski odbor sestavljajo: 
Alojz Prinčič — predsednik, Zvest 
Apollonio, Janez Lenassi, Eta Kon- 
telj, Stasja Mehora, Herman Pe
čarič, Jože Pohlen, Boris Tavzelj 
— člani.

Pravilnik je naslednji: Priglasi
tev in žigosanje platen in drugih 
podlag bo v Mestni galeriji Piran
29. avgusta od 7. do 20. ure in 30. 
avgusta od 7. do 9. ure. Vsak ude
leženec lahko žigosa po dve platni. 
Izbira tehnike je prosta. Format 
ne sme biti manjši od 50 x 50 cm 
in ne večji od 150 x 150 cm.

Izgotovljena dela morajo biti 
predložena Mestni galeriji Piran 
v nedeljo, 30. avgusta do 12. ure. 
Dela morajo biti opremljena za 
razstavljanje (okvir ali letvice). 
Na zadnji strani vsakega dela mo
ra biti označeno ime avtorja, nje
gov naslov in naslov dela ter cena.

Žirija bo izbrala najboljša dela 
in postorila v Mestni galeriji Pi
ran razstavo, ki bo odprta od 30. 
avgusta do 13. septembra. Uradna 
otvoritev razstave bo v nedeljo,
30. avgusta ob 20.30 uri. 

Mednarodna žirija bo podelila
naslednje odkupne nagrade: prva 
nagrada 3.000 novih din, dve dru
gi nagradi po 2.000 n. din in tri 
tretje nagrade po 1.000 n. din. Ži
rija bo podelila tudi 10 diplom 
za dela posebne umetniške kvali
tete. Žirija si prdržuje pravico, 
da posamezne nagrade podeli med 
več udeleženci. Nagrajenec je dol
žan odstopiti sliko ne glede na 
prej določeno ceno.

Vsa predložena dela morajo av
torji dvigniti najkasneje do 31. 
oktobra 1970. Dela, ki do tega da
tuma ne bodo dvignjena, postane
jo last Mestne galerije Piran. 
Mestna galerija Piran ne pre
vzame odgovornosti za škodo, na
stalo iz nepredvidenih vzrokov.
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. 12.35 Poje 
13.00 Hit Parade;
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sanna Fratello; 13.30 Strnjena ko
medija; 16.00 Spored za najmlaj- 
še; 16.30 Glasba za mladino; 18.45 
Izbrane pesmi; 19.05 Glasbene po
čitnice; 20.20 Evropski humani
zem; 21.15 Simf. koncert.

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 19.30 Poročite; 

8.40 Tenorist G. Jaja; 9.00 Ro
mantika; 10.00 Radijska priredba;
10.15 Nico in Gabbdand 
Bobby Solo;
14.00 in 16.50 Zakaj in kako?;
15.00 Poljudna enciklopedija; 15.40 
Poleti ob morju; 16.35 Popoldan
ski spored; 19.00 Program z Bru
nom Martinom; 20.10 Škržat; 21.15 
Knjižna oddaja; 22.43 Radijska 
priredba.

lil. PROGRAM
10.00 Koncert za začetek; 10.45 

Glasba in podoba; 11.40 Sodobna 
ital. glasba; 14.00 Glasba izven 
programa; 14.30 Portret avtorja: 
F. P. Tosti; 15.10 Vivaldije ve 
skladbe; 15.50 Wagnerjeva opera: 
Mojstri pevci numberški; 17.55 
Jazz; 18.45 Zgodovina cirkusa;
19.15 Koncert; 20.15 Vzgojna od
daja; 21.30 Operetna glasba.

FILODIFUZIJA
8.00 Koncert za začetek; 9.15 

Baletna glasba; 11.00 Haydnov 
koncert; 12.10 Ponchiellijeva ope
ra »La Giooonda*; 15.30 Simfonič
na glasba.

SLOVENIJA
8.00, 9.00, 10.00, 11.00, 12.00,

13.00, 14.00, 15.00, 16.00, 18.00, 20.30 
Poročite; 8.15 Informativna odda

ja; 910 Operna matineja; 10.05 
Pionirski tednik; 10.35 Finske na
rodne pesmi; 11.15 Pri vas doma; 
13.10 Vincenzo Bellini: Odlomki iz 
opere Norma; 13.30 Kmetijski na
sveti: 13.40 čez polja in potoke; 
14.30 Priporočajo vam...; 15.10 
Valčki in uverture; 15.35 Naši po
slušalci čestitajo in pozdravljajo; 
16.35 Glasbeni intermezzo; 16.40 
Violinist Rde Klopčič igra Barto
ka in MUhauda; 17.00 Vsak dan 
za vas; 18.05 Človek in zdravje;
18.15 Koncert po željah poslušal
cev; 19.15 Dobimo se ob isti uri; 
19.50 Ogledalo našega časa; 20.15 
Minute z ansamblom Toneta Kmet
ca; 21.00 Poje zbor «Stiv Naumov* 
iz Bitole; 21.30 «Top-pops»; 22.15 
Oddaja o morju in pomorščakih;
23.15 Besede in zvoki iz logov do
mačih; 00.05 Literarni nokturno; 
00.15 Jazz.

ITAL. TELEVIZIJA
18.15 Spored za mladino; 18.45 

Dežela cirkusa; 19.45 šport in ital. 
kronike; 20.30 Dnevnik; 21.00 Člo
vekov boj za obstanek; 23.00 Dnev
nik.

II. KANAL
21.00 Dnevnik; 21.15 Igre ne po

znajo meja; 22.30 Album miru;
23.00 Konjske dirke.

JUG. TELEVIZIJA
21.00, 00.30 Poročite; 19.15 Ob

zornik; 19.30 Sebastijan in odrasli;
20.00 Znani obrazi: James Mason; 
20.45 Cikcak; 21.35 Volitev nasled
nika — film; 23.15 Propagandna 
oddaja; 23.17 Malo jaz, malo ti — 
qudz TV Beograd.

bil je celo domačin iz Grade#; 
toda zagrizen italijanaš - fašist"• 
Professore, come stiamo? In 
rojak dobrega pesnika Blaža M®j 
rina, toda ne po duhu, je izre*® 
krilatico: Basta guardare le facCe 
saiave!

Da, na obraze slovenskih 
je zopet prišel nasmešek... 
gum, zopet smo govorili, in ce. 
glasno, po naše. Vedno manj F 
bilo Italijanov, ki so še nosili la' 
šistični znak »cimice* (stenico)-

Goriška sredina se je 1. febni^ 
ja 1943 odločila in zavzela J*® 

stališče. Po svojih zapiskih P°® 
jam: 1. Z OF, s partizani je 
povsod vzdrževati stike... 2. A 
sprejemamo funkcij v OF, stala 
nalog, pač pa da 3. prepreda1 
vsaj hujše zlo (likvidacije, nap 
de blizu naselij, nepotrebne 
tadje, požige), se je treba P0**? 
diti, da damo vso pomoč, da F 
jasnjujemo, obveščamo. 4. P0IA 
gamo, kolikor je mogoče, saj 
za naše ljudi, za naše fante, 
so šli v gozd, ne ker so kotfk1" 
sti, ker so bili in so aintifasis*1-

Točke niso bile pismeno fo11”^ 
lirane. Vrstni red drži,, ne A 
pa, ali so bile 4 ali samo 3. h 
je to nujno zaradi naših naspA 
rvikov. Ustno jih je balo treba F 
sredovati dalje. Bil je to 
akt goriške sredine. Smo Pa ,■ 
točke 25. oktobra 1943 posredo# 
še v London; prej ni bilo mogo-'

Eto teh sklepov, točk, je 
sredina prišla, ne da bi bila 
la kake stike, povezave s 
jinskim vodstvom OF. T°čke_ 
bile formulirane popolnoma 
stojno z vidika spoznanj in 11 
vitev, ki so jih narekovale r
mere.

Žal v tem času goriška sred® 
nd imela dosti stikov s _ Trs^1

bdi
težak od onega na Goriškem. ^ 
žaška italijanska iredenta je ^ 
vedno bolj agresivna, močneje® ^ 
one na Goriškem. Strah za us ' 
Slovencev v Trstu je bil.be^j, 
temeljen ob manjših naših s,ra. 
in močeh, ko je Goriška lahke* 
čunala z večjo udarnostjo 
In še to, Trst je imel velik ^ 
močan potencial proletariata, s 
pa v teh letih, 1940-1943, ^
močnih fašističnih persekucij- 
vodstva, ni vedel ne kod ne *
Če ponovno pomislimo, da J® jj, 
proletariat bil predvsem 1 'L/- 
janskega juga, si lahko Pre"lsijli 
ljarno vso zaskrbljenost slovenj, 
narodnih vodilnih iz Trsta v 
letih tako razredčeno... Znane ^ 
je bilo, da je dr. Ferfolja

Dobro smo se pa zavedali, daj- 
položaj Trsta izreden in dosti

.mi imel neke stike z akt'7'. njiv
Več o tem nismo vedeli v ^
OF. Še nečaka je imel med-: v (jO‘‘

1942-43 
<zimiV Gorici smo v 

začutili, da se je v n«
bodilnem gibanju izvršil Pr pj
sil s Pivke in Krasa v g05'®' 50 
Tolminsko. Teden za tedno™^ 
poročevalci prinašali nove ^ti 
o odhodu v partizane, o akti* ^ 
OF, o spopadih. Splošno smo P 
videvali nov, močnejši raznri 
pomlad. Zato se je goriška s j$. 
na odločila mimo Trsta 111 -e v 
In imela je prav. Začelo se 
začetku aprila 1943 z bojen1 
Fond (briška četa) in s P°^ic>__/V
Fonov; s edila je žalostna w-------- ----------- j- — , gtfV'
o »krvavem* Golobarju nao 
cem. Še za veliki pohod pa1, pd 
nov na Kolovrat sem zvedfi ^ 
sorodnika iz Fonov, ki je z 
pregnanec na Kamnem.

Kmalu potem, ko so bile / po
lirane točke odnosov z OF, le^ep 
lo do veze z vodstvom OF F j-l, 
Jurija Nuškina (dr. France & fl)- 
zgodovinar, čigar študijo ° gt). 
sprotniikdh OF omenjam V®S{F 
Podpisani sem se z njim 
sestal (5. febniarja 1943 v ■‘r pr> 
skern župnišču, 21. februart® p), 
Vinku Vodopivcu v Kromp®^r 
ba-ez kakšnega zmenka. M0-1 sc 
tek az onih dni je, da s $0 
kar dobro razumela. Sam -S® pa' 
položaj pojasnjeval z vidi® ^ 
ših točk ne da bi jih izreč11® 0je 
njal. Konspiracija z moje 1 pe
gave strani ob prvih krat®i je 
čanjdh v času kakršen je .{ j® 
bila nuira. In še kako, ^ ?e' 
kvestura kljub vsemu sf®
me in še za nekega drugfs pjj * 
dinca... ki je pa ta čas *
konfinadji, da sva se
Nuškinom. *

Žal tudi Nuškinu v kra^j^a® 
tankih nismo mogli PJ”
celovitega pogleda na pol°z.-Ji0 dj 
morske po 1918. Tako je

Stankih nismo mogli P'

plenuma primorske OF v 
14. februarja 1943. (Kogar 
ma, naj pogleda, kaj s«” * j® 
v zborniku Slovensko Thnri st(; 
Istra — Rad Beograd 
376 - 377). V današnji rtPr-gftf

it
fana in Besednjaka z Pr'

perspektivi je jasno, da J®. V 
čenje primorskih meščans*.^ 
fana in Besednjaka z V- 
Ljubljane bilo le v škodo u 
Bebler se je tega sam fclf&lF 
vedel v svojih poročilih v 
no. O tem vem le iz doku 
NOB danes. , ^gt

Zgodovinarji naj razmišljaj d> 
o tem. Zdi se mi pa .JaS"or#! 
Bebler nd še poznal točk 8 . per 
sredine od 1.2.1943. Ali Jlh w &
tel upoštevati? Zgodovinar ^ jf
dd našel, da je tov. Kidnc- ge®' 
s svojega vicPka imel pr® '(nA 
lerju za njegova poročita ^1; 
je nekje omenil s polnim P" srcd>' 
zapisal: »Pazi se primor®*®^ 
ne...», ker je še gledala 
hod, na londonsko vlado- -^1, 

No, gledala Je, ^ t
toda pikakih akcij ni *.
afirmacijo teh svojih 
so primorski slovenski m .g F 
bila na splošno lastna, 
je, kamor je šlo ljudstvo- 
Ferfolja. Fr. Vuk in točke

(Nadaljevanje sied>>
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MEDNARODNI TENIŠKI TURNIR V ORTISEIH

Jovanovič in Spe ar 
danes v četrtfinalu

Jugoslovana napredujeta tudi v dvojicah

ZAČETEK PRVENSTVA V ZDA

ORTISEI, 20. — V tretjem kolu 
•^narodnega teniškega turnirja v 
ftiseih je Jugoslovan Jovanovič 

Pomagal Avstralca Giltinana in se 
Jako uvrstil v četrtfinale, kjer se 

srečal s Čilencem Pintom Bra- 
Drugi favorit za končno zma- 

’ Avstralec Martin Mulligan je 
j. nekaj težav odpravil Marzana. 

aoes so odigrali tudi prve tekme 
"Vejic. Velika favorita sta Mulli- 
•?* In Jovanovič, ki sta odpravila 
pijansko - jugoslovansko dvojico 

, r' s - Štolcer.
Izidi;

.^šminke finala:
Ivanovič (Jug.) — Giltinan (Avst.) 
p.4:5 6:3, 6:0

Bravo (Čile) — Gilardelli 
„'«■) 10:8, 9:7

(It.) - Alvarez (Ekv.) 6:3,

(Jug.) - Bartoni (It.) 6:2,

^ligan (It.) - Marzano (It.) 6:2, 
Jj«. 7:5 
Dvojice:

Ivanovič (Jug.) - Mulligan (It.) 
r Fabris (It.) ■ štolcer (Jug.) 

6:1
^ar (Jug.) - Rodriguez (Čile) — 

. Gilardelli (It.) 6:3, 11:9 
u*Pram (J. Afr.) - Krog (Čeh.) -
•"uiiii

Capozza (It.) - Ivančič (Jug.) 8:6, 
6:2

Drevi na Padričah 
Bor-Lloyd Adriatico

Drevi, z začetkom ob 21. uri, bo 
na Padričah trening tekma med 
mladinsko ekipo Bora in Lloyd A- 
driatico Enal. Borovci so že v 
zadnjem srečanju premagali dre- 
višnje nasprotnike (75:60) in so 
tedaj s prikazano igro tudi zado
voljili.

Bor-Kasta v nogometu
Jutri ob 18. uri bo na padriškem 

igrišču nogometno srečanje med 
reprezentanco Kaste in Borom. 
Tekma, ki ima kot namen pred
vsem to, da postanejo odnosi med 
aktivnimi športniki in bivšimi šol
niki tesnejši, pa bo tudi tehnično 
zanimiva. V obeh ekipah bo nam
reč nastopilo nekaj dobrih nogome
tašev, ki uspešno igrajo na raznih 
deželnih nogometnih prvenstvih.

Po tekmi bodo vsi igralci s pri
jatelji in navijači šli na «pedoča- 
do» v nabrežinski portič.

Koliko novih rekordov?
Na prvenstvu so prisotni tudi predstavniki drugih držav 
Veliko pričakovanje za dvoboj med Burtonom in Fassnachtom

AMERIŠKI JADRALCI V NEWPORTU ŽE 100 LET NEPREMAGLJIVI

LOS ANGELES, 19. - Te dni je 
v Združenih državah Amerike na 
sporedu eden največjih dogodkov 
letošnje plavalne sezone. V olimpij
skem bazenu se danes namreč zač
ne plavalno prvenstvo Amerike za 
plavalce včlanjene v AAU. V ne
varnosti je kar 19 svetovnih re
kordov.

Na tem prvenstvu bodo prisotni 
svetovni rekorderji in olimpijski 
zmagovalci iz 13 držav, poleg vseh 
najboljših ameriških plavalcev. 
Prvenstvo bo trajalo 4 dni in pred
videvajo velik obisk občinstva.

Najslavnejša plavalca sta ne
dvomno Mark Sptz in njegova roja 
kinja DeblVe Meyer. Oba imata 
po tri svetovne rekorde, braniti bo
sta morala torej tako svoj prestiž 
kot svoje čase. Prisotni pa bodo 
plavalci kot so Mike Burton, sve
tovni rekorder na progi 1.500 m v 
prostem slogu in zmagovalec zlate 
kolajne iz Mehike. Prisoten bo tuni 
Gary Hall, ki je bil prvi plavalec, 
ki je osvojil štiri naslove na zad
njem prvenstvu «indoor*, ki ga je 
priredil AAU ter Susan Atwood. ki 
je pred dvema letoma postavila dva 
ameriška rekorda.

Najbolj znana tuja plavalca, ki 
bosta prav tako nastopila na tem

hikanec in Hans Fassnacht. zahod
ni Nemec. Prvi je osvojil zlato 
kolajno v Mehiki na progi 200 m, 
drugi pa je svetovni rekorder na 
400 m s časom 4’04".

Zelo zaninvv bo dvoboj med Fass
nachtom in Burtonom na obeh raz
daljah, 400 m in 1.500. Burtonov 
rekord na slednji progi znaša 
16'04”5. Na tej razdalji bo prisoten 
tudi drugi Američan John Kinsella, 
ki ima za same pol sekunde slabši 
čas, se pravi 16 05''. Zdi se vse 
bolj verjetno, da bodo prvič v 
zgodovini plavanja preplavali pro
go 1.500 m v manj kot 16 minutah.

Tudi na progi 400 m bi mo
rali zabeležiti izreden čas, saj se 
bosta Fassnacht in Burton morala 
boriti tudi s Švedom Larssonom, 
Kanadčanom Huttonom in Ameri
čanom Mac Beenom. ki so tekmo
valci zmožni vsakršnih presenečenj.

Največje pričakovanje pa vlada 
na vsak način za Spitza in Meyer- 
jevo. Spitz je rekorder na progah 
100 m delfin (55”6). 200 m delfin 
(2’05”7) in si s Schollandrom delita 
rekord na 200 m prosto s časom 
1’45"3. 18-letna Debbie pa se po
naša z rekordi na 200 m prosto 
(2’06"7), na 400 m prosto (4’24"5)

i caa __ _ i*rnn»’nprvenstvu pa sta Felipe Munoz, Me- ter na 1.500 m s 17'09”9.

Francozi 
in Avstralci 
izzvali ZDA

Jadralno tekmovanje za «Pokal 
Amerike* sodi med najzanimivej- 
še tovrstne športne prireditve na 
svetu, saj zbuja zanimanje širom 
po našem planetu. Letos bo na vr
sti 15. septembra, vendar pa i- 
ma prireditev v teh dneh pred
tekmovanje. V tej regati nasto
pata namreč le dve jadrnici: ena 
je ameriška, druga pa tuja. Ker 
sta pa letos izzvali Amerikance 
kar dve jadrnici — francoska in 
avstralska — morata posadki teh 
dveh plovil opraviti najprej med
sebojno izločilno tekmovanje, zma
govalec pa si bo priboril pra
vico do nastopa proti ZDA. Kva
lifikacijske regate so se začele 
v Newportu danes in se bodo za
ključile v ponedeljek.

Tekmovanje za «Pokal Ameri
ke* je staro že 100 let in v tem 
času ni uspelo doslej še nikomur 
nikoli premagati ameriških jadr
nic. Nastopajo lahko jadrnice, ki 
izpodrivajo od 30 do 300 ton. Za
to nastopajo v nekaterih letih res 
impozantna plovila, kakršnih si
cer ne vidimo nikjer več (z ja
dri, namreč). Tekmovanje za «Po-
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ODBOJKA DANES PRVA SREČANJA

Dve zanimivi tekmi drevi v Bazovici
Najprej se bosta spoprijela Bor in Sokol, nato pa še Bor in Zarja - V vrstah 
Sokola bo igrala Norii Zavadlal * Mlade larjašice upajo na dobro uvrstitev

Aevi se bo na odprtem igrišču
Joškovega doma v Bazovici začel 
n.^i mednarodni odbojkarska tur- 
•I v okviru manifestacij za pro- 
" jV° bazoviških žrtev.
J* drevi bosta na sporedu dve 
. ''niivi tekmi, saj bomo lahko vi- 

1 na igrišču tri naše ekipe.

B°r — Sokol

J^brvi tekmi ob 21. uri bo derbi 
(J? Borom in Sokolom. Tekma bo 
jj^omno zanimiva in izenačena, 
[Ji so predvidevanja le nekoli- 
v,v korist Borovih predstavnic. 

Is^vornno velikega pomena bo na- 
državne reprezentantke in ene 

So-?1 najboljših odbojkaric sploh 
Pernarčič. Borova ekipa je 

do sedaj gojila izključno te* 
ig,,”? Pripravo, kljub temu pa so 
^Pik °^<ran,'e svoi° zadovoljivo

Sokola bo za ta turnir oja- 
^ Zavadlal, ki bo s svojo 

j^j^stjo in požrtvovalnostjo ure- 
tLg igro mlajših soigralk. Poleg 
S Pa so tudi ostale igralke že 
iJJ^at pokazale odločnost in po- 
t^vainost, kar je na podobnih 

^"LKh izredne važnosti.
0*1: zmagal bo mladi zanos bo- 
fcJ; ® Sonjo Pernarčič ali pa bo 
L 6a'a preudamejša igra (s Šva- 

.'n z Zavadlalovo) Sokola? 
tr^ ’Pi bosta nastopili z naslednji-

- Postavama:
® Lučka Pečar, Sonja Per- 
iati'lc’ Anica Švagelj, Dragica Hro- 
Ja3 Ingrid Kalan, Majda Artač, 

Rauber, Tanja Bolčina, Julka

cg*0L: Mariza Skerk, Tamara 
lif.™1- Anica Pertot, Jadrana Ga- 
NfevT®* Norči Zavadlal, Nadja Švab, 
fW|. Zidarič, Marina Colja, Lučka 

‘n in Marina Caharija.
2

Ob

prejšnjega srečanja s Sokolom. To
rej tudi ta tekma bo povsem ize
načena.

Igralke Zarje so se za ta turnir 
temeljito pripravile. Nihče v doma
čem taboru ne misli na prvo mesto, 
iisi pa gojijo skrito upanje, da bo 
njihova ekipa zapustila dober vtis. 
Igralkam pa bodo ta srečanja ko
ristna za bližnje prvenstvo, kajti 
samo z igranjem si bodo pridobile 
izkušenosti. Za drevišnje srečanje 
bo Zarja nastopila z naslednjo po
stavo: Dora, Magda in Sonja Križ- 
mančič, Iris Čok, Nevija Bandelj, 
Silva Pernarčič, Anica Kufersin, 
Nadja Fonda, Marinka Seražim.

.*• * p

S terna dvema srečanjema se bo

začel bazoviški turnir, ki bo idealni 
izpit, da preverimo formo naših 
ekip pred prvenstvom Za ljubitelje 
odbojke bo to priložnost, da si po 
krajšem premoru zopet ogledajo ka
kovostne tekme. Za trenerje pa je 
turnir kot nalašč, da ugotovijo hibe 
in dobre strani moštva, da posku
sijo nove sheme igre.

* m •

Nadaljnji spored:
Jutri, sobota, 22. avgusta 
ob 21.00 Partizan Pulj — Sokol 
ob 22.00 Zarja — Partizan Pulj

« • »

Nedelja, 23. avgusta 
ob 10.00 Zarja — Sokol 
ob 11.00 Bor — Partizan Pulj 

b. 1.

NOGOMET OB SODELOVANJU 18 EKIP

V nedeljo prvo kolo 
jugoslovanske 2. lige

Trije slovenski predstavniki bodo 
verjetno odigrali letos vidno vlogo

V nedeljo, 23. t. m., se bo v 
Jugoslaviji začelo državno nogomet
no prvenstvo 2. zvezne lige. V tem 
prvenstvu bodo letos nastopali tudi 
trije slovenski klubi in sicer Ljub
ljana, Železničar, ter Mura.

Slovenski drugoligaši so opravi
li letos zelo resne predprvenstvene 
priprave. Odigrali so več trening 
tekem, ki so [»kazale, da so vse 
tri ekipe v razmeroma zadovoljivi 
formi. Vse so pokazale lep na
predek, tako da so vodstva vseh 
treh enajsteric pred prvimi prven
stvenimi nastopi razpoložena raz
meroma optimistično.

arja — Bor

v ur> P8 se bosta spoprijeli 
derbiju dneva Zarja in 

'V,. za to tekmo so predvide
vaj Precej tvegana, kajti upošte- 
te ^ramo naslednje: igralke Zar- 

° riastopile pred domačim ob- 
kar je seveda precejšnje 

; borovke, ki so morda teh- 
"ij ®)’jše od bazoviških predstav

na bodo nekoliko utrujene od V te] športni palači bodo košarkarske tekme v okviru unlverziade

Letošnje prvenstvo te lige bo raz
meroma dolgo, saj bo nastopalo kar 
18 moštev. 2. ligo so namreč letos 
v Jugoslaviji povečali. Glede tega 
povečanja sicer vsi forumi niso 
bili enotnega mnenja. Slovenska in 
in srbska nagometna zveza sta bili 
proti povečanju števila nastopajo
čih ekip, združenje drugoligaških 
klubov pa je bilo drugačnega mne
nja, in je tako prišlo do spremembe, 
kot so jo želela društva.

Slovenske drugoligaške ekipe bo
do v prvem kolu igrale v nedeljo 
takole: Ljubljana s Trešnjevko, Že
lezničar z (novincem) Rovinjem, 
Mura, ki letos prvič igra v 
tej konkurenci, pa bo imela za na
sprotnika Lokomotivo, enajsterico, 
ki se je letos vrnila v drugo ligo. 
Glede na trenutno formo vseh treh 
slovenskih ekip lahko pričakujemo, 
da že to nedeljo ne bodo ostale 
praznih rok, zlasti, ker so pozna
valci nogometa v Sloveniji prepri
čani, da bodo vsi slovenski drugoli
gaši igrali letos v tem prvenstvu 
precej vidno vlogo.

kal Amerike* je tudi s tehnič
nega vidika vodilno. Jadrnice, ki 
nastopajo v tej regati, so nam
reč vedno grajene z avantgardno 
tehniko, na njih uporabljajo res 
najsodobnejše jadralne pripomoč
ke in izkušnje, pridobljene pri 
gradnji teh ladij uporabljajo na
to na manjših čolnih. Skratka 
novost, ki bo morda letos prvič 
na eni teh jadrnic, se bo v krat
kem času razširila po vsem svetu.

Kako je tekmovanje priljublje
no v ZDA pove najbolje podatek, 
da so v Newportu razprodani že 
več mesecev vnaprej vsi prostori 
na plavajočih tribunah ob veliki 
trikotni progi. Tekmovanju sle
dijo gledalci tudi z množice ladij, 
ki so zasidrane v bližini proge, 
poleg tega pa prenašajo regato 
tudi po televiziji. Ves TV pre
nos, ki ni ravno poceni, plača
jo nekatera ameriška podjetja, ki 
se ga poslužujejo tudi za rekla
mo svojih proizvodov.
(Na sliki: tako izgleda jadranje z 

visokomorsko jadrnico preko ocean
skih valov: posadki vsekakor ne 
sme manjkati poguma ...)

NOGOMET
Izidi nekaterih prijateljskih t«

kem: ,
Mantova — Juventus 2:2 (2:0) 
Fiorentina — Viareggio 2:0 (1:0) 
Atalanta — Varese 1:1 (1:0) 
Modena — Riccione 3:0 (1:0) 
Voghera — Genoa 1:3 (0:1) 
Sampdorla — Lucchese 3:1 (2:0) 
Derthona — Novese 2:0 (2:0) 
Livorno — Napoli 0:3 (0:2) 
Como — Borgosesia 1:0 (0:0) 
Sangiovan. — Taranto 1:0 (0:0) 
Novara — Aosta 3:0 (1:0)

...................... .
PRI GRADNJI NOVEGA NOGOMETNEGA IGRIŠČA

Prostovoljno delo na Proseku
Tržaška občina Je dolgo let ob

ljubljala Prosečanom, da jim bo 
zgradila nogometno Igrišče. Po 
daljšem odlašanju Je res opravila 
precej dela, toda vsa stvar se je 
močno zavlekla. Da bi lahko Pri
morje že letos začelo nastopati na 
domačih tleh, je sklenilo vodstvo 
tega proseškega društva dokončati 
zadnja dela na igrišču s prostovolj
nim delom svojih pristašev. Vodstvo 
Primorja vabi zato, vse svoje Čla
ne in simpatizerje, naj se udeleže 
prostovoljnega dela za dokončanje 
Igrišča, ki bo vsak dan od sobote 
dalje ob 17. url.

BUENOS AIRES, 20. - Polkovnik 
Juan Sanchez de Bustamante pred

sednik argentinske sodniške komi
sije je izzval na dvoboj sedanjega 
komisarja argentinske nogometne 
zveze dr. Julia Martina Oneta Gao- 
no. Vzrok za dvoboj so bile izjave, 
ki jib je poda! Gaona o sodniški 
komisiji v zvezi z zadevo igralcev štranii 
Estudiantesa, ki so bili diskvalifi- 
ciramii zaradi nešportnega vedenja 
v tekmi proti Milanu, veljavni za 
medcelinski pokal nogometnih pr
vakov.

■imiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiimiiiuiiiiiiiiimiimiiiiiiiiimiiiiMiiUMiiiiiiiiiiiHiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiii#

lakaj naš alpinizem 
zahaja v slepo ulico?

Tudi v tej aktivnosti bi morali začeti z vzgojo že pri najmlajšli

TOKIO, 20. — Prihodnjo nedeljo 
bo prišla v japonsko prestolnico 
portugalska nogometna ekipa Ben 
fica, ki bo odigrala nekaj tekem 
na Japonskem.

Iz osrednjega slovenskega šport
nega tiska posnemamo vest, da 
bo komisija za alpinizem pri SP Z 
organizirala letos alpinistični ta
bor v Zahodnih Julijskih Alpah 
Tabor bo pri koči Pelarini, ki bo 
izhodišče za vzpone v stenah tega 
dela Julijcev. Tabor bo trajal 
od 30. avgusta do 6. septembra.

Ob tej vesti smo se spomnili 
tudi naših zamejskih slovenskih 
alpinistov, ki so v prejšnjih se
zonah dobro zastavili svoje delo, 
tako organizacijsko kot strokov
no, nato pa se je — kot vse kaže 
— navdušenje poleglo in o naših 
plezalcih ni več čuti mnogo.

škoda! Prav v alpinizmu ima
mo Slovenci na Tržaškem (in 
tudi na Goriškem) dokajšnjo tra
dicijo. Že v času pred drugo sve
tovno vojno smo imeli vrsto odlič
nih plezalcev, ki so opravili le 
po število tako zahtevnih vzpo
nov, da bi se niti današnjemu ple
zalskemu rodu ne bilo treba 
sramovati. Po osvoboditvi je 
bilo več poskusov obnovitve tega 
delovanja, vendar so ostali vsi 
napori glavnega pobudnika te ak
tivnosti, tržaškega SPD, v glav
nem brez večjega uspeha Alpi
nizem med našim mladim rodom 
ni in ni mogel pognati pravih ko
renin. Tudi tečaji v Glinščici ni
so prispevali k večjemu razma
hu plezalne dejavnosti. Za zahtev
nejše storitve se je usposobilo le 
nekaj redkih posameznikov, a tu
di o teh ni veliko čuti.

Kje je vzrok za tako stanje?
Če potegnemo vzporednico de

lovanja tržaškega SPD na pod
ročju smučarskega športa, v ka
terem je društvo doseglo skoraj 
neverjeten razmah, potem bi se 
morda lahko tudi pri širjeniu al 
pinizma med tržaškimi in gari- 
škimi Slovenci poslužili nekaj pri
jemov, ki so bili tako uspešni prt 
smučarjih, čeprav je po drugi 

res, da alpinizem ni rav
no šport v konvencionalnem po
menu te besede, in da prevladu
jejo v njem tudi le zanj specifič
ne prvine.

Alpinizem, kot vrhunska obli
ka in dopolnitev planinstva, zah
teva od tistega, ki se z njim 
ukvarja, določene moralne last
nosti. kakršne ima lahko le od
rasel in zrel človek. Te aktiv
nosti zato ni mogoče gojiti z 
nedoraslimi osebami, zlasti, ker

zahteva tudi veliko telesno zmog
ljivost. To pa še nikakor ne po
meni, da ni mogoče že otrok 
uvajati (po določenem načrtu v 
alpinizem. Seveda ne mislimo tu 
na plezalne tečaje, ampak eno
stavno na to, da bi treba že v 
ranih letih zbuditi pri otrocih (naj
prej) ljubezen do narave in nato 
do gora, jih navajati k izletom in 
tudi opraviti pod izkušenim vod
stvom manj zahtevne tvzponei na 
ta ali oni tkucelj».

Če bi otrokom to ljubezen pra
vočasno vcepili v njihovo zavest, 
potem bi gotovo s tem že opra
vili del priprav za pridobitev no
vega bodočega alpinista. Prak
tično uvajanje v skrivnosti alpi
nističnega udejstvovanja bi lahko 
prišlo na vrsto kasneje, prišlo bi 
pa tudi brez težav. Mladega člo
veka tedaj pač ne bi bilo treba 
šele začeti prepričevati, saj bi 
bilo plezanje njegov daljni davni 
sen, ki bi se mu začel uresni
čevati.

V pogojih našega današnjega 
življenja verjetno ni druge uspeš
nejše poti za vzgojo plezalskega 
kadra, kot je predpriprava naj
mlajših. Izkušnje s smučarji so 
bile pri SPDT dovolj poučne. Res, 
v alpinizmo verjetno ne bo ni
koli take množičnosti. Prav go
tovo pa z načrtnim in pravilno 
ter zgodaj zastavljenim delom tudi 
ne bi bilo take alpinistične «suše» , 
kot vlada sedaj. Le tako bomo 
dosegli, da se slovenskih alpini
stičnih taborov v Zahodnih Ju
lijcih ne bodo udeleževali le ple
zalci iz osrednje Slovenije, ampak 
tudi naši. zamejski slovenski al
pinisti.

športno drušlvo Primorec 
Trebče sklicuje redni občni 
zbor danes, 21. avgusta ob 
20.30 v prvem in 21.00 v dru
gem sklican<u v Ljudskem do
mu v Trebčah

Dnevni red:
t. Pozdrav in predsednikovo 

poročilo
2. Tajniško poročilo
3. Blagajniško poročilo
4. Razprava in glasovanje o 

združitvi s ŠZ Gajo
а. Volitve novega odbora
б. Razno

Odbor

MLADKIS 52.

»OJAČA:__________________( K OZARA )
v

Prevedel: Severin Šali
k ^ sanjarjenje Je pretrgano. Na levem krilu Je polom 

Čeprav je poročnik Jožo šel pomagat umikajočim se 
ir?*1 Zato se je Rudolf odločil, da vrže v boj še zadnjo re- 

■ kateri bo osebno poveljeval, 
t^ojdite v zaklonišče,« Je rekel fra Avguštin z glasom, ki 

s m Dgovarjanja. «Takoj pojdite v zaklonišče, kajti drugače 
jamčiti za vašo varnost, In tudi ne bom mogel od

((A?1* Za VftSe ŽivUenJe->>
., 1 Je res tako nevarno?«

Tudi sami lahko vidite,« Je rekel Rudolf in z Istimi 
"■bil. brez ovinkov in z ledenim glasom ukazal tudi Emi.

nv ®e Je, vzel orožje In poklical vojake, ki so se urejali na 
b^hem dvorišču. Nato Je ukazal vojakom, da gredo za njim, 

L ld divja naokrog.
J;® nikoli ni bil v takem boju. žene In dekleta (res so one), 

vilami, koli in gorjačami besno napadajo, padajo in 
rbfci divjajo naprej, vreščijo, psujejo, stokajo in se valijo 
l ' Cestl, na zahod odločene, da prodro ali popadejo. Nič jih 

a°re ustaviti. To pričajo njihovi glasovi, čudni, podivjani,

nenaravni glasovi umirajočih, ki se davijo, dušijo, hropejo v 
smrtnem krču. Takšni so glasovi lačnih volkov ln besnih psov. 
To niso' vojaški vzkliki moških med jurišem, to so zmešani, 
blazni, nori kriki in vpitje, nabito z grozo, strahom, sovraštvom, 
mislijo o poginu in mesarjenju. To so Jecljaj! in klici nad 
grobom, jok in tarnanje za najdražjimi, ogorčenje, bes, raz- 
kačenost, vse skupaj in vse pomešano. To Je maščevanje, ki 
se pred ničimer ne ustavi in ki misli zgolj na to, da se izpolni. 
Ta moč je hujša od vsega, kar Je doslej videl v bojih: moč
nejša je od topovskih baterij, močnejša od granat, močnejša 
od svinčenk, močnejša od...

Soočen je s hudournikom, ki divja proti njemu in podi 
njegove satnije po bregu in pobočjih. Samo poglej: v slabi 
uri ta hudournik ni omagal, narobe: samo narašča, se dviga, 
prihaja, podira in lomi vse pred seboj, seje trupla, kri, stoka
nje in smrt...

Rudolf poskuša nemogoče: da se na čelu svojih čet vrže v 
neenak in obupen spopad, morda zadnji v življenju, pa naj bo, 
kar bo. Odločil se je. Pokrižal, zamrmral božje in Marijino ime. 
Spomnil se je matere, si otipal zlat križec na vratu, na tanki 
verižici, pritisnil to sveto zlato na prsi, vzdihnil in skoraj za
jokal, ko je zavpil na ves glas, kar je mogel, da bi ga lahko 
slišal vsak vojak:

«Naprej 1 Naprej!...»
Vojaki so planili, za njim pa Je ostal odmev:
«Za dom, za našega poglavndka! Naprej!«
«Naprej. naprej!« je vpil, odločen, da pade ali da sovraž

nika premaga. Videl Je vojake, ki so drveli za njim, vpili in 
padali.

Pričakal jih je smrtnonosni val in vrgli so se vanj, kot 90 
nekoč skakali v morje.

Vojaki skačejo v valove, ln valovi jih nepretrgoma pokri
vajo in goltajo Gredo in padajo, in val jih lakotno zagrinja.

Sedaj Je tudi Rudolf v nevarnosti, da ga val pogoltne. Mora 
se umakniti Ostal je brez vojske. Poskuša si rešiti glavo.

Spustil se Je v beg po pobočju, po katerem se je malo 
prej zamen vzpenjal u ver j en, da bo sovražnika odbil. Teče 
brezglavo, z izplazenim jezikom, zadihan In oslepljen. Nima 
vojske. Ram je pred smrtjo, noge pa ga izdajajo, ne morejo 
ga nositi Se naprej. Klecajo mu, kosti pokajo od izmučenosti 
in bremena.

Padel je, pozabil, kdo je in kje ln zakaj Je prišel sem, v 
to prekleto umazano ilovico, vso preorano In prekopano. Skar- 
nji mu drsijo, noge se zapletajo in lomijo. Saj je že padel, saj 
ne beži več, ostal Je tako rekoč brez nog (morda sem zadet ali 
so mi noge odbite); zdi se mu, da nikoli ni tekel, da se je zaril 
v prepad, v katerem bo za zmeraj ostal. In ta prepad ga je 
pogoltnil, kakor kalna voda pogoltne vanjo vržen kamen...
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POGLAVNIK (Iz Dnevnika) — Grem pred Poglavnlka. • 
Zadnjič sem ga videl pred dvajsetimi dnevi v Zagrebu, v Gor
njem gradu, na posvetu pred našim odhodom na Kozaro. Bila 
Je slovesna tišina in Poglavndk je govoril o namenih našega po
hoda in o ukrepih, ki so potrebni, da ba se zatrlo nevarno upor 
niško žarišče.

Grem pred Poglavnika in sem vznemirjen, kakor da ga še 
nikoli doslej nisem videl in srečal: srce mi drhti, duša md plava 
v navdušenju, ne morem govoriti, besede zastajajo in grlo se 
suši. No, polkovnik Franjčevič, si pravim, zberi se, poglej uni
formo, preveri v zrcalu, loako si se pripravil, domisli si govor...

Z menoj je fra Avguštin.
»Ljubi moj,« mi pravi fra Avguštin, «čutim, da al raz

burjen kot Jaz, zato bo najbolje, da si to radost porazdeliva 
tako, da si izmenjava misli o Poglavniku. Jaz vem o njem 
glavne stvari: rojen je bil 14. Junija 1889 v vasi Bradlni na 
Ivan-plandni. na meji Bosne ln Hercegovine. Oče mu Je delal 
na progi od Sarajeva do Mostarja. Poglavnikovemu očetu Je

ime Milan, ženi Mara, otrokom pa Mirjana, Višnja ln želi- 
mir...»

"Ali veste, da Je bil pred vojno odvetnik?«
"Vem celo, kakšen je na pogled, ker sem ga opazoval iz 

neposredne bližine na Markovem trgu: postaven, z veliko gla
vo, orjak, ima dolge roke in trde pesti z grčastimi členki. 
Lica široka in plosnata, čelo nagubano, ušesa malo večja od 
običajnih. Orjaška postava učinkuje neukrotljivo, celo kruto, 
usta pa mi jezna in očitajoča, obraz utrujen kot človek, ki že 
dolgo ni spal...»

"Samo dokler ne spregovori...»
«Ravno to misel sem hotel izraziti,« je nadaljeval fra 

Avguštin. «Brž ko se na tem obrazu zganejo mišice, se ves 
spremeni, postane dobrodušen, plemenit, celo preprost, kakor 
bi hotel reči, da ta človek sestoji iz krščanskega usmiljenja, 
sam oprema govanja, nesebičnosti, dobrotnosti in miline. V iz
razu ima nekaj pastirskega in ljudskega, kakor vsi ljudje, ki 
od življenja ne terjajo užitkov in razkošja, ampak jih nare
dijo srečne najmanjše radosti. Glas ima malo počasen, globok 
in težak. Prišel sem delat, ne vladat, so bile njegove prve be
sede v osvobojenem Zagrebu. Vzbuja trpeč videz, kot Kristus 
na križu.«

«Kako M ne bil trpeč,« sem se vmešal. «Saj nemara po
znate njegovo življenje v trinajstletni emigraciji, daleč od 
domovine, kjer bi se še kamen razjokal...»

"Povej mi o tem, Franjo! Ti si toliko let preživel ob Po- 
glavnilku, na tujem, daleč od doma.«

«Ob Poglavniku sem preživel svoja najlepša leta,« sem 
nadaljeval, ko naju Je samovoz (avtomobil) peljal proti Du- 
bied. «Treba Je vedeti, da Je Poglavndk mesece ln mesece stra
dal, da je bil tepen in preganjan in da je hlapčeval

* Polkovnik Franjčevič piše v dnevniku besedo poglavnrk iz spoš
tovanja z veliko začetnico. Op. prev.

(Nadaljevanje sledi)
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PSIHOZA ATENTATOV V ANGLIJI

Dve bombni eksploziji 
na meji s Severno Irsko
Eksploziji nista povzročili človeških žrtev - Angleška 
policija prejema še vedno vrsto lažnih telefonskih pozivov
LONDON, 20. — Kakor smo že 

poročali se psihoza atentatov širi 
po celi Angliji in telefonskih ob
vestil ne prejema več samo london
ska policija, temveč tudi policijske 
postaje v mnogih drugih mestih kot 
v Manchestru in Birminghamu in 
še v Basildonu v Essexu.

Neznanec je ponoči obvestil po 
ličijo v Basildonu, da je bila na
stavljena bomba v nekem trinajst- 
nadstropnem nebotičniku v mest 
nem središču. Policija seveda 
pohitela v omenjeno stavbo in pri 
silila stanovalce, da so v nekaj tre
nutkih zapustili stanovanja. V pi
žamah in spalnih haljah so se sre
di noči prebujeni stanovalci pod 
dežjem zatekli v bližnjo župnijo, 
medtem ko je policija podrobno pre
gledala celo poslopje. Bombe seve
da tudi tokrat ni bilo in malo ka
sneje so se stanovalci poslopja lah
ko vrnili v tople postelje.

Podoben primer se je pripeti tudi 
v neki vasi v Hamphiru pri kraju 
Salisbury, kjer so prebivalci danes 
zjutraj presenečeni opazili manjši 
tovornjak, ki je tri parkiran pred 
neko izložbo, na kateri je bil obe
šen plakat z napisom: »Pozor, v av
tu je bomba, ki bo eksplodirala, Ka
kor se je zgodilo prejšnji teden 
ob meji z Ulster jem, ko sta izgu
bila življenje dva poliasta.»

Šlo je tedaj za posebno vrsto 
bombe, ki je eksplodirala, ko sta 
policista odprla vrata nekega ob 
meji zapuščenega avtomobila. Po 
lici ja je danes takoj prosila za po
moč vojaške izvedence, ki so paz
ljivo odprli avto, v katerem že 
spet ni bilo nobene bombe.

Danes zjutraj so stopile pred sod
nika iz Marlborough Street štiri o- 
sebe, ki .i:h dolžijo, da so širile 
paniko med prebvalstvom. ko je 
policija zaradi lažnega telefonske
ga poziva morala za nekaj časa 
prekiniti promet v mestni četrti 
Cadmen. Še ni znano, kakšno ka
zen jim je sodnik dodelil.

Medtem se je izvedela se ena po
drobnost v zvezi z mladima Bur- 
nettom in Korhonenovo, katerih 
zdravstveno stanje se je nekoliko 
izboljšalo. Mladeniča sta v nedeljo 
zvečer rešila življenje gledalcem 
kinodvorane »Empire*. ko sta od
nesla torbo v kateri je bila bomba. 
Dekletova mati, ki je prišla v 
London, da bi obiskala hčerko, je 
namreč povedala, da sta mlade
niča najprej iskala čuvaja, ki bi 
mu izročila torbo. Ker sta pa mi
slila, da je v torbi denar, sta skle
nila, da jo poneseta naravnost po
liciji in to jima je bilo usodno. 
Panika in psihoza atentatov sta 
se razširila prav zaradi teh dogod
kov. Precej razburjenja je povzro
čil danes tudi telefonski poziv, ki 
so ga prejeli na letališču v Birmin
ghamu. Neznanec je opozarjal, da 
je bila nastavljena bomba na prvem 
letalu, ki je imel odleteti za Dublin. 
Seveda so takoj ustavili dve leta
li eno družbe «Air Lingus* drugo 
pa «BEA», in tako povzročili pn 
obeh nad pol ure zamude. Tudi 
tokrat pa je alarm bil odveč, kajti 
na letalih ni bilo ne duha ne sluha 
o bombah.

Kljub psihozi je torej v Angliji 
prav za prav mimo in se vse 
omejuje na dva bombna atentata, 
ki sta bila izvršena v nedeljo in 
ponedeljek, kar je pa prisililo po
licijo, da teka desno in levo zara
di lažnih telefonskih pozivov in da 
je ojačila straženje orožarn. Nekoli
ko drugačno pa je ozračje na Ir
skem in v Ulsterju. V zadnjih šti
riindvajsetih urah sta povzročili pre
cej škode, na srečo pa nobene 
žrtve, kar dve eksploziji. Prva je 
nastala v nekem carinskem uradu 
na meji med Eirom (Irska) in Ul- 
sterjem (Severna Irska), točneje v 
kraju Enniskillen v okraju Ferma- 
naeh.

Eksplozija Je razbila vse sipe na 
desetih bližnjih poslopjih In veliko 
škode na poslopju, v katerem je 
carinski urad. Prihitela je policija 
in začela podrobno pregledovati 
razbitine ln ostanke eksploziva, da 
bi ugotovila, če so mogoče aten
tatorji uporabili kak nov sistem, 
ko je nastala druga eksplozija, ki 
jo je verjetno povzročil plin, ld je 
nastal in se zbral ob prvi eksplo
ziji. To je bila v Ulsterju letos 
98 eksplozija.

V Belfastu Je skupina otroik na
šla v neki ulici devet čudnih zavo
jev. Nekdo je obvestil policijo, ld 
je prišla na kraj v spremstvu vo
jaških izvedencev. V zavojih Je bil 
eksploziv. Malo prel so bili vsi vo
jaki, policija in večina prebivalcev 
na zakuski, kil so jo pripravite kra
jevne oblasti, da bi izkazale hva
ležnost vojakom, ki so požrtvoval
no pomagali prebivalstvu ob hudi 
poplavi, id le pretekli teden priza
dela Belfast in okolico.

Lažnivi telefonski pozivi so si' sle
dili še pozno v noč. V mestu Croy- 
don je policija zaradi običajnega 
anonimnega poziva morala oddalji
ti iiz «Royal Automobile Club» nad 
750 oseb. Vendar preiskava polici
stov in gasilcev ni privedla do no
benega posebnega odkritja.

Že spet ni manjkalo šaljivih pri
zorov. Izraelska letalska družba 
«E1 Al* iz Regent Streeta pri Picca 
dilly Circusu je danes prejela po 
pošti zavoj. Neki uradnik ga je 
stresel in .je odkril, da je v njem 
kovinast predmet. Seveda so tako 
prosili za pomoč gasilce. Odprli so 
zavoj in našli v njem jekleni za 
mah za kopalno kad, ki je bil na 
menjen nekemu uradniku družbe

«E1 Al», ki živi trenutno v Izrae
lu. Prihod gasilcev pa je za sko 
raj pol ure popolnoma onemogočil 
promet na Regent Streetu.

Tržaška ladja 
nasedla pri Siciliji

Motorna ladja »Negrina*, ki je 
vpisana v tržaški pomorski register, 
je iz doslej še neugotovljenih vzro
kov v včerajšnjih prvih jutranjih 
urah nasedla na plitvine nekaj sto 
metrov od obale pri Maršali v bli
žini »Torre Scibilliana*.

Ladja, ki ima 858 ton in 12 mož 
posadke je plula iz Cagliarija proti 
Geli s tovorom vtekočnjenega plina. 
Zdi se, da je v bližini sicilske 
obale zašla v gosto meglo, zaradi 
česar je izgubila pravo smer. Na 
kraj nezgode sta se takoj podala 
dva vlačilca. Nihče od članov po
sadke ni bil ranjen.

OD TORKA V BENETKAH

XXXI. mednarodni festival 
umetniške kinematografije
Vrteli bodo 18 filmov, med katerimi «Malo čez les» Jugoslovana Miše Radivojeviča

BENETKE, 20. — V torek se je 
v Benetkah začel XXXI. medna
rodni (Umski festival. Lansko leto 
je izzvala ta prireditev precej ne
zadovoljstva in «komtesitacije». Za
to so organizatorji odpravili na
grade, omejili reklamo in se obr
nili do mlade kinematografije in 
do neodvisnih ustvarjalcev. Novi 
direktor festivala Emesto Laura 
je prepričan, da bo taka oblika 
osvojila naklonjenost publike. Fe
stival sta odprla izven konkuren
ce Fellinijev film »Klovni* in Ros- 
seiliinijev »Sokrat*. Skupno bodo 
vrteli na festivalu osemnajst fil
mov, od katerih ne bo nobeden 
dobil nagrade. Nagrado naj bi pred
stavljalo že dejstvo, da jih vrtijo 
na festivalu.

Jugoslavijo predstavlja film Mi
še Radivojeviča «Malo čez les* 
(Bube u glavi), v katerem igrate 
osrednji vlogi Dragan Nikolič in 
Milja Vujanovič. Zanimivo je, da 
so letos najslabše zastopane prav 
države, v katerih je kinematogra

fija dosegla največji razmah. ZDA 
na primer predstavljata dva fil
ma manj znanih režiserjev: »Van
da* Barbare Loda in «Deep End« 
(Globoki konec) Jerzya Skolinow- 
skega. Precej filmov je prišlo iz 
Južne Amerike, to so «B1 senior 
presidente* (Gospod predsednik) 
Marcosa Maidanesa, «Pecado mor- 
tal* (Smrtni greh) Miguela Farie 
jr. in «Der Leone have sept ca- 
bezas* (Lev ima sedem glav) 
brazilskega avtorja Glauiberja Ro- 
che. Dobro zastopana je tudi vzhod
na Evropa. Italijo predstavlja Ber- 
tolucoijev film «La straitegia del 
ragno* (Pajkova Strategija).

Ostra kritika neke današnje do
ločene družbe je podlaga še kar 
dobremu brazilskemu filmu «Peoa- 
do moctal« (Smrtni greh), ki neko
liko spominja na Paisollndjev ((Teo
rema*, katerega so predstavili vče
raj v Benetkah. Režiser Miguel Par 
ria jr. je včasih naivno, vendar z 
vso krutostjo zbral v filmu začim
be, ki presenetijo človeka: od krvo-
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PO OBSODBI SVETOVNEGA JAVNEGA MNENJA

«Živčni plin» ne bo več 
tonil v morske globine

V bližini Denvera v Koloradu gradijo podjetji la 
sežiganje plinov iz Okinave in drugih arzenalov

skrunstva, prevar, homoseksualno
sti, umorov ln samomorov pa do 
hlapa po bogastvu, izkoriščanje de
lavcev in druge slabe strani malo
meščanske družbe. Režiser je pri
kazal nizkosti zaprte družbe, s či
mer je hotel predvsem poudariti 
nečloveški odnos družine protago
nista v obstoječem gospodarskem 
sistemu. Brez dvorna si je ta film 
zaslužil boljše mesto v razpredel
nici dio sedaj predvajanih filmov.

Popoldne so v okviru ((posebnih 
oddaj« predvajan japonski film Jo- 
šitara Nomure «Kage no koruma« 
(Kolesja sence), kjer prevladuje 
ljubezen, sentimentalizem, trikot 
zakonske prevare, nekaj erotizma 

seveda suspence, ki nekoliko 
spominja na kriminalko. Japonski 
film, ki ga je snemala dobra »obrt
niška« skupina v trgovske namene, 

odlikuje predvsem v krasnih 
barvah in po edinstvenih scenah. 
Zgodba je prepričljiva in pretres
ljiva obenem. Mladi uradnik, ld ga 
žena precej zanemarja, se vetrno 
bolj zateka v naročje mlade vdove 

šestletnim sinčkom. Otrok, ki 
bulji vanj tudi kadar se ljubi z 
materjo, spravi uradnika s tira. 
Spominja se svojih otroških let, ko 
je bil njegov stric ljubimec njego
ve matere. Nekega dne ga je pah
nil v reko, kjer je stric utonil. In 
nekega dne ob zori se je uradnik 
po noči ljubezni znašel pred otro
kom, ld se je igral s sekirico. V 
blazni jezi ga je zadavil, policiji pa 
je vztrajno trdil, da je to storil v 
samoobrambi. Toda nihče mu ni 
verjel. Sicer kako verjeti, da bi 
šestletni otrok že mislil na zločin?

(Od našega posebnega dopisnika) ’ 
MOSKVA, 20. — Bojazen, da bo 

val kolere, ki se je pojavil v neka
terih južnovzhodnih sovjetskih ra
jonih, za,jel tudi sovjetsko prestol
nico, je v glavnem izginila. Polo
žaj je pod nadzorstvom sanitarnih 
organov. Vse kaže, da gre le za niz 
primerov, katere povezujejo z iz 
bruhom epidemije v poplavljenem 
Pakistanu in nekaterih drugih dr
žavah srednje Azije. Sovjetsko ča
sopisje o tem vztrajno molči, je pa 
objavilo danes pomirljiv članek 
dveh uglednih znanstvenikov, v ka
terem se bralcem pojasnjujejo 
vzroki okuženja in način, kako se 
je treba pred njimi zaščititi. Iz te
ga članka je mogoče razbrati, da 
so kolero prinesli v SZ mornarji 
nekaterih ladij, klice pa so okužile 
tudi tovor zelenjave v nekem črno
morskem pristanišču. Iz teh kra- 

na delo. Lucas se je zagovarjal, j Jev pa so jo drugam prinesli v 
da je opravljal to delo, ker bd ga j glavnem potniki, ki so te klice no- 
nacista sicer ubili. Nekatere priče I sili v sebi. Inkubacijsko obdobje

Ponovna razprava 
proti nacističnemu 
zdravniku

FRANKFURT, 20. - Nekdanji 
zdravnik koncentracijskega tabori
šča v Auschvvitzu Bernhard se je 
moral danes zagovarjati v drugič 
pred frankfurtskim sodiščem. Gre 

revizijo prvega procesa, ki se 
zaključil lete 1965 z obsodbo 

zdravnika na 39 mesecev zapora.
Zdravnik Lucas je obtožen, da 

odločal o usodi jetnikov, ld so 
prihajali v taborišče: šibke in bol
ne jetnike je baje pošiljal v plin
ske celice, zdrave in močnejše pa

so na prvem procesu izjavile, da 
Lucas raivnail z ljudmi po č'o- 

veško. Višje sodišče je menilo, 
da na prvem procesu niso bili po
dani dovoljnd dokazi o njegovi 
krivdi.

New York — Stara «Liberty» ladja ’Le Baron Russel Briggs’ se potaplja s svojim smrtonosnim 
tovorom: 418 železobetonskih zabojev, v katerih je 12 tisoč nabojev živčnega plina

WASHINGTON, 20. — Pentagon 
je sporočil, da ameriške vojaške 
oblasti ne bodo v bodoče več uni
čevale naboje z ((živčnimi pitni« na 
način, ko so ga uporabite pred 
dnevi, ko so v bližini Oape Kenne- 
dyja potopite v morje, v globino 
skoraj 5.000 m, več kot 14.000 na
bojev. Po novi zamisli bodo voja
ške oblasti uničile te pline s seži
ganjem v posebnih podjetjih. Dve 
taki podjetji že gradijo v bližini 
mesta Deovar (Kolorado). Tl pod

jetji bosta posfcrbeM za uničenje 
plinskih nabojev, ki so sedaj v vo
jaških skladiščih na otoku Okdina- 
wa blizu Japonske (Amerikanci so 
obljubili, da bodo te otok čimprej 
vrnili Japonski) ter v raznih dru
gih skladišč ZDA.

Zdi se, da je splošen protest raz
nih organizacij ln svetovnega jav
nega mnenja napotil Pentagon, da 
spremeni svojo politiko glede naj
cenejšega uničenja strašnega orož
ja, ld so ga lzdelaM v ZDA po za-
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NA PROCESU PROTI <SATANU»

Sodnik Older je odslovil 
glavno pričo Kasabianovo

Med tiskovno konferenco je dekle povedalo, 
da namerava nadaljevati s «hippie» življenjem

misli nemških učenjakov takoj po 
drugi svetovni vojni. Dejstvo, da 
so ameriške vojaške oblasti skleni
le, da bodo pline sežigale (kar bo 
verjetno dražje, kot če bi jih od
vrgli v morske globine), pomeni, 
da je bila operacija v Mehiškem 
zalivu vseeno precej tvegana in da 
vsa zagotovila glede njene varnosti 
niso ustrezala resnici. Novi sklep 
dokazuje le, da je Pentagon hotel 
trmasto Izvajati svoj prvi načrt in 
da se je vdal sedaj hudemu pri
tisku javnega mnenja.

Iz Ženeve poročajo medtem, da 
Je odbor OZN za mimo uporabo 
morskega dna sprejel sklep, v ka
terem izraža svojo zaskrbljenost v 
zvezi s potapljanjem v morske glo
bine ((strupenih, radioaktivnih in 
škodlljiiviih snovi«. Odbor poziva vse 
države, naj se vzdržijo takih de
janj. Odbor je končno vzel na zna
nje zagotovilo ameriških vojaških 
oblasti, da se zadnji primer poto
pitve tovora strupenih plinov 
Atlantskem oceanu ne bo več po
novil in da bodo te oblasti sprejo 
te ustrezne ukrepe za ublažitev nje
nih morebitnih škodljivih posledic.

NEW YORK, 20. - Sodnik Older 
je včeraj odslovil Lindo Kasabian, 
ki je vsaj začasno zaključila svoje 
pričevanje. Tudi branilci so jo v 
glavnem končali »protizasliševati* 
in dekle je tako lahko zapustilo 
sodno dvorano, čeprav se pe sme 
oddaljiti iz mesta, kajti njena na
vzočnost bi lahko še bila potreb
na. Sedaj bodo na vrsti vse ostale 
priče, katerih bi moralo biti okrog 
600 in ki bi morale »osvetliti* še 
nekatere okoliščine bodisi pokola v 
Bel Airu, bodisi umora zakoncev 
Labianca.

Takoj po odhodu s sodišča je Ka- 
sabianova imela tiskovno konferen
co, med katero je časnikarjem da 
la mnogo izjav, čeprav se je stro
go držala sodnikovih navodil, naj 
ne daje izjav, ki bi lahko vplivale 
na pravilno razvijanje procesa. V 
glavnem je časnikarje zanimalo, kaj 
dekle namerava narediti sedaj in 
kako namerava živeti. Kasabianova 
je takoj potrdila, da namerava na
daljevati s »hippie* življenjem, če
prav je sklenila spremeniti vsaj 
delno svoje navade. Namerava se 
namreč priključiti stalni skupini 
hippijev, med katerimi bi lahko 
mimo vzgajala svoja dva otroka in 
šc naprej iskala resnice in Boga 
Absolutno se ne namerava spet 
združiti z možem Robertom ali ži
veti z materjo. »Vedno sem ljubila

naravo in mislim, da je najbolje, 
če tudi svoja otroka naučim lju
biti in spoštovati naravo,* je na
daljevala. Rekla je tudi, da bo sku
šala pomagati drugim v iskanju 
resnice, posvetila se bo posebno ti
stim mladim, katerim bo tudi od
svetovala zauživanje mamil. »Pre
pričana sem bila, da je to edini na 
čin, s katerim bi lahko našla res
nico, odkrila pa sem, da mamila ni
so potrebna, nasprotno še škodu
jejo.*

Na vprašanja, če se boji mašče
vanja Mansona ali kakega člana 
njegove »družine*, je povedala, da 
dvomi, da bi ji člani »družine* res 
grozili in da gre verjetno za kake
ga slaboumneža. časnikarjem pa ni 
povedala, če se namerava tako, 
združiti z otrokoma in če jo skrbi, 
da bi jima kdo ne storil kaj hu 
dega.

Bo «V«nus 7» srečno 
pristala na Veneri?

MOSKVA, 20. - TASS sporoča, 
da bo sovjetska vesoljska postaja 
»Venus 7» dosegla Venero okrog 1. 
januarja, prihodnjega leta in pravi, 
da bo vesoljska postaja skušala 
blago pristati na, planetu s pornočju 
padala.

Pomembne najdbe 
pri Djerdapu

BEOGRAD, 20. — Jugoslovanski 
arheologi so odkrili človeško nase
lje, ki sega v zgodnje razdobje 
Neolitika. Naselje so odkrili v bli
žini Djerdapa, kjer gradijo orja 
ško hidrocentralo. Po mnenju stro 
kovnjakov sega to naselje vsaj 8.000 
let pred začetkom našega štetja 

Po mnenju jugoslovanskega arheo
loga Dragoslava Srejaviča, ki skr
bi za odkopavanje teh zgodovinskih 
ostankov, bo najdba znatno prispe
vala k boljšemu znanju zgodovi
ne neolitika.

DUNAJ, 20. — Dr. Rednhaird Ll- 
pold, član dunajskega hidrobdolo- 
škega instituta je izjavil, da 
Donava že popolnoma onesnažena 
in da je priporočljivo, da se Du
najčani ne kopajo več v tej ve- 
lerekd. Razčdščevalne naprave, 
so v načrtu, ne bodo začele de 
lovati pred letom 1973.

Dr. Lipold je podal te izjave na 
avstrijski televiziji. Izjave so na
pravile velik vtis na občinstvo. 
Dr. Lipold je med drugim pove
dal, da se velika večina vseh te
kočih in trdih odpadkov dunaj
skega mesta izteka v Donavo.

PO IZJAVAH POTNIKOV, KI PRIHAJAJO IZ LIBIJE

Strogi ukrepi libijskih oblasti 
za preprečitev širjenja kolere

Obvezno cepljenje v pristaniščih in na letališčih 
Danes prispe v Neapelj ladja s 677 begunci iz Libije

Bejrut — Cepljenje proti koleri v nekem centru Rdečega križa

Orkan v Kanadi 
vsaj deset mrtvih

SUDBURY (Ontario - Kanada), 
20. — Strašna nevihte, ki je pri
zadela okolico tega mesta je za
htevala vsaj 10 človeških žrtev. 
Mestece Lively, ki šteje 3000 pre
bivalcev, je popolnoma porušeno. 
Oblasti so proglasile tudi Sudboury 
(100.000 prebivalcev) za porušeno 
področje. Bolnišnice so polne ra
njencev, škoda pa je ogromna.

Orkan, ki je uničil to področje, 
,e trajal pol ure, spremljali pa so 
ga silni nalivi.

traja v tem primeru 4 do 5 dni. 
Vsekakor pa je povsod organizira
no predčasno cepUenje proti epide
miji. Sovjetske oblasti pa so zapr
le za promet, tranzit in pošto ne
kaj svojih mest, kjer so se poja
vili taki primeri. V Moskvi je teh 
primerov zelo malo, morda 5, ka
že, da gre le za prišlece, ki so se
daj v karanteni

STOJAN SPETIČ

RIM, 20. — Prvo letalo, ki je da
nes prispelo iz Tripolisa v Rim, 
je bilo letalo štev. 122 libijske 
družbe «Libyain Arab Airlines*. Le
telo je pristalo na letališču »Leo
nardo da Vinci* nekaj po poldne
vu.

Zdravniški organi so ugotovili, 
da so vsi potniki letala imeli po
trebna potrdila o cepljenju proti 
koleri. Giuseppe Carnevali Roma
ni, ki je uslužben v Libiji pri cest
nem podjetju Viammini, je prišel v
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SPET NA POVRŠJU «ZADEVA LAVORINI»

Rim na dopust. Pri izstopu je iz
javil, da bi bil moral odpotovati 
iz Libije že včeraj popoldne z ne
kim letalom družbe <(AliteHa». O- 
blasti pa so zaradi zdravstvenih 
razlogov odložile polet. Camevar 
li je nadalje povedal, da je pri
šel v Tripolis včeraj popoldne. Pri
hajal je iz glavnega taborišča cest
nega podjetja. V bližini libijske 
prestolnice so jih ustavili policisti 
na cestnem bloku, ki je bil ves 
prepreden z žično oviro. Šele ko 
so vse potnike v avtomobilih ce
pili proti koleri, so jim dovolili, 
dia nadaljujejo pot preiti mestu.

Obstoj zdravstvenega kordona o- 
koTi libijskega glavnega mesta je 
potrdil tudi Domendco Spadano iz 
Lanciana pri Chiettiju, ki dela pri 
istem cestnem podjetju. Spadano 
je dobesedno izjavil: «Opazil sem 
cestne bloke na mnogih ulicah v 
Tripolisu. Povsod so policisti u- 
stavljali ljudi, ki so morali izsto
piti iz avtomobilov. Takoj nato so 
jih zdravniki cepili proti koleri. V 
hotelu so nam zvečer sporočili, da 
bomo odpotoval v Italijo šele čez 
kakih pet dtni, davi pa so nam 
nenadoma povedali, da bo kmalu 
odpotovalo letalo libijske letalske 
družbe. Moram pa poudariti pred
vsem to, da so libijske zdravstve
ne oblasti posegle z vso odločnost
jo, da bi preprečile širjenje epi
demije kolere.*

Na letališču FlumiLaino se je ze
lo povečala dejavnost letalskega 
zdravstvenega urada odkar so sto
pili v veljavo ukrepi za pobijanje 
kolere v zvezi s pristajanjem le
tal s potniki, ki prihajajo iz Siri
je, Libanona in Libije. Računajo, 
da so od včeraj zjutraj do davi 
cepili več kol 500 ljudi, ki so pri
hajali ali odhaiali z letališča.

številni potniki so že sami po
skrbeli za cepljenje proti koleri, 
čeprav potujejo v države, kjer se 
bolezen še ni pojavila. Glede oseb, 
ki prihajajo te Sovjetske zveze, U-

banoma, Sdirije in Libije pa 
stvenie oblasti zahtevajo potrdilo 
cepljenju, ati pa jih cepijo na 
mem letališču. Samo v nekateri 
primerih je zdravniška komteb® 
strožja. Imena vseh potnikov 
ki niso bili cepljeni v državah00 
koder prihajajo, javijo krajevn 
zdravstvenim oblastem, ki 
naknadno nadzorovale njihO*0 
zdravstveno stenje.

Ravnateljstvo letališča Leona*®" 
da Vinci je na zahtevo zdravo^ 
nth oblasti svetovalo letalsksjj 
družbam in drugim podjetje:« h® 
Letališču, naj poskrbijo za cepil 
nje vsega oseibja, ki ima oprav*® 
s čiščenjem stranišč, kabin in 
stranlevanjem odpadkov hrane 
letalih, ki prihajajo te krajev, “v® 
se je kolera že pojavila.

Redna letalska služba v smeri v 
bije in nazaj ne bo prekinil*** 
Sploh je vse moštvo družbe' 
lila že normalno cepljeno proti 
važnejšim karantenskim 
(črne koze, kolera itd.). u

V Neaplju pričakujete, da bo P 
tri pristala v tem pristanišču 
torna ladja «SiciMa» družbe Tiri' 
nia, ki prihaja te Ubije. Na I*®, 
je 677 italijanskih beguncev 1* 
Mie. Zdravstveni organi so P0®^ 
beli za vse ukrene, k1 zadevalo v® 
nostt lavnega zdna.via. Potnike, 
niso bili še cenilen 1 nrott 
bodo cemtH na ladii. Zdi pa <*■ v. 
so bili že cenHenl skoraj vsi- 
stvene oblasti bodo poskrbele 
za razkuženje nrtlia.ge, čeorav ■ 
slkoral gotovo, da se bakeh 
prekaša, le 7, osebe pa osebo.

Ministrstvo za zdravstvo je SP „ 
jelo splošen ukrep, ki obv®Lio 
zdravstvene organe, da Pre£ jtj, 
vse potnike, ki prihajajo iz 
kjer se je pojavila kolera. D® ^ 
daj je bilo dovolj, da je kap1 
ladje opozoril po radiu, da ni . 
ladji nobenega sumljivega pr®* 
bolezni. ..

Ministrstvo za zdravstvo .ie 
čer objavilo sporočilo v katrtjj 
navaja ukrepe, ki so bili do 
sprejeti za preprečitev morebitn^j 
širjenja epidemije kolere v 
Ti ukrepi so bili sprejeti SP $ 
uradne prijave SZ zdravstv®15lUHuoe prijave oz- žara v j-- ..
organom Organizaci je združenih ' 
rodov ter neuradnih vesti o PO-1^ 
te bolezni v raznih državah ^. 

v Libanonu, Sirij', Egiptu 'n 
biji. .. |ii

O glavnih zaščitnih ukrepih' ^ 
jih omenja poročilo ministrstvi 
zdravstvo, smo že pisali- 
niti je treba le, da inkuba®^, 
doba bolezni traja okoli Pettj je 
Minister za zdravstvo Mariot 
nadalje ukazal vsem pokraiinS ^ 
zdravnikom, naj pazljivo sledu0 (jj, 
teku bolezni vseh oseb, ki s0 *) 
šle iz dežel, kjer se je koler® ^ 
javila in ki so morebiti zbolej 
prebavnih in črevesnih organlv,ar

V sporoeju ministrstva za Tj; <
stvo je še rečeno, da so ,5 pfot 
državi dovoljne zaloge cepiva v 
koleri. ,,^1

V zadnjem trenutku je pri®’® vj|f 
da so gvinejske oblast’
večje količine cepiva proti K p?.- 
od Pasteurjevega inštituta 
karju v Senegalu. Ni še P^^ef' 
če se je kolera razpasla v b j* 
V nekaterih krogih domneval .'nCj3 
bi bilo to možno, ker ie "■ plr 
povezana z dnevnimi letalski 
leti s Sovjetsko zvezo.

MLADI VANGI0NI SE NI ODZVAL 
SODNIKOVEMU ZAPORNEMU UKAZU
Oče išče sina, da bi ga prepričal, naj se javi policiji

PIZA, 20. — Spet je prišla na po- 
vršje ((zaideva Lavomtai«, ki je lan
sko poletje razburila oblasti im 
prebivalstvo v Viareggdu im bližnjih 
Jerajih, ter iitalljanslkio javnost.

Preiskovalni sodnik dr. Pterluitgi 
Maazoochd, ki že od vsega začetka 
vodi predskavo o Skrivnostmi smrti 
mladega Ermanma Lavorindja, je 
podpisal novo zaporno povelje za 
dvajsetletnega Ptetra Vangionlja, 
M naj bi bil pomagal Marcu Bal- 
disseiriju in Rodolfu della Latea (ki 
sta oba v zaporu zaradi umora). 
Vamgloni je že bdi v zaporu od ja
nuarja pa do julija letošnjega leta, 
noto pa so ga izpustih, ker je 
moral opraviti vojaški rok. Mlade
niča so poslali v vojašnico na Op
čine, pred nekaj dnevi pa je dobil 
dovoljenje, da se zaradi živčne iz
črpanosti in hude potrtosti vrne do
mov za dobo približno 40 dni. Mla
deniča so torej pozvali, naj se 
predstavi krajevni policiji ali v za
por, tega pa po dveh dneh še nd 
naredil.

Edini dve osebi, ki sta bili v zve
zi z Vangionljem sta oče in odvet
nik Oairlo Alberto Antongtovannd. 
Do včeraj sta pričakovala, da bi 
se jima mladenič vsaj telefonsko 
oglasil. Tega pa ni naredil in oče 
je odpotoval v vas pri Galllcamu, 
kjer naj bi mladenič živel pri so
rodnikih. Odvetnik, ki Je bil do 
včeraj prepričan, da se bo mlade
nič sam predstavil, je Izjavil čas
nikarjem, ki so ga čakali pred je
čo, da bo mogoče samo oč etu uspe
lo prepričati «Fierina» — tako nam

reč mladeniča imenujejo — naj bi 
se vrnil.

Zdi se, da je sodnik med podrob
no preiskavo ugotovil tudi še mno
go podrobnosti o Lavorinijevi smrti, 
Dečka naj ba bili na primer umo
rili v Marini dd Veochiano, to po
meni točno na mestu, kjer so na
šli njegovo truplo.

Negotova usoda 
letala «SST»

WASHINGTON, 20. — Gospodar
ska podkomisija ameriškega sena
ta je priporočila, naj vlada ZDA 
neha finansirati načrt izgradnje le
tala «SST», ker bi bili stroški pre
hudi. Pravijo, da bi izvajanje na
črta izgradnje tega letala znašalo 
okoli tri milijarde dolarjev. Arne 
rikanci so nameravali zgraditi to 
letalo, da bi se lahko uprli kon 
kurenci letela tipa «Concorde»,

Letalo tipa «SST» bi bilo zelo so
dobno, saj bi lahko prevažalo več 
kot 300 potnikov ter bi letelo s hi 
trostjo več kot 3.000 km na uro. 
Računajo pa, da bi bili stroški grad
nje in režiije preveč visoki in da 
se zato ne izplača visoka začetna 
investicija. Pripominjajo nadalje, 
da bi izpušni plini letala povzroči
li zastrupitev ozračja ter morda 
celo vplivali na vreme v širšem 
področju Atlantskega oceana.

Če bodo načrt odobrili, namerava
jo zgraditi do 1. 1990 okoli 500 le
tal te vrste.

Kaj bi se zgodilo, če bi lahko tatovi nemoteno «delali» I,ri 
dnevu, kot delavec na sliki?


